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يادداشت- 1

 چرا قيمت ها دستورات 
را اجرا نمي كنند ؟!

ش��مار دفع��ات هش��دارها و 
دس��تورات آقاي رييسي براي 
كنترل قيمت ها از دس��ت مان 
در رفته اس��ت. تقريبا در كمتر 
جلسه اي در هيات دولت و شايد 
در سفرها و نشست هاي ديگر 
اس��ت كه ايش��ان در اين باره 
هشدار و دس��تور صادر نكرده 
باشند. آخرين آنها همين هفته قبل بود كه ايشان در جلسه 
ستاد هماهنگي اقتصادي دولت با بيان اينكه »رشد قيمت ها 
قابل قبول نيس��ت« به وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي و 
صمت دس��تور دادند تا علت افزايش قيمت ها را بررسي و 
»پيشنهادهاي عملياتي« خود را به ستاد هماهنگي دولت 
ارايه دهند. )12/9/ 1400(   دستوراتي كه متاسفانه، بي ثمر 
باقي مي مانند و اعتماد مردم را به اقتدار و كارآمدي و شناخت 
دولتمردان از مشكل و حل آن به شدت كاهش مي دهند. 
مردم مي پرسند اگر اين دستورات، منطقي و قابل اجرا شدن 
است پس چرا اجرا نمي شوند و رييس دولت در مقابل اين 
كم كاري و عدم اجراي دستوراتش واكنش نشان نمي دهد 
و خاط��ي يا خاطيان را مجازات و بركن��ار نمي كند؟! و اگر 
دستورات صادر ش��ده، قابليت اجرايي ندارند و بايد راهي 
ديگر را برگزيد متفاوت با دستورات ايشان، چرا مسوولان 
ذيربط در جلسات خصوصي اين موضوع و امكان ناپذيري 
حل مشكل را به طريق خواسته شده، به رييس دولت متذكر 
نمي شوند؟! مهم ترين طرحي كه در اين مدت و در پاسخ به 
دغدغه هاي آقاي رييسي، براي كاهش قيمت ها ارايه شده 
طرح درج »قيمت تمام شده توليد بر روي كالاها« از سوي 
وزارت صمت بوده اس��ت. طرحي كه از هم��ان ابتدا مورد 
نقد و مخالفت كارشناسان و فعالان و نهادها و تشكل هاي 
اقتصادي و صنعتي قرار گرف��ت. از جمله مي توان به نامه 
12 تشكل مهم صنعتي به رييس جمهور و هشدار نسبت 
به افزايش بيكاري، رشد قاچاق، كاهش توليد و درنهايت 
افزايش قيمت ها با اجراي اين طرح اشاره كرد. همچنين 
نامه رييس اتاق تهران به معاون اول كه پياده س��ازي اين 
طرح را س��بب افت ميزان توليد، خارج ش��دن برندهاي 
معتبر و جايگزين شدن واحدهاي زيرپله اي و افت كيفيت، 
عدم سرمايه گذاري در توليد، و... دانست.  متاسفانه مجموعه 
اين نقدها نه فقط كار را بهتر نكرد بلكه ظاهرا قوز بالاي قوز 
شد. چنانكه رييس سازمان حمايت از مصرف كنندگان و 
توليد كنندگان اعلام كرد »به اين جمع   بندي رسيده   ايم كه 
به علت اجرا نشدن قانون، سوءمديريت يا ناتواني برخي در 
اجراي اين قانون، مردم دچار مش��كل شده   اند، بنابراين به 
اين نتيجه رس��يديم كه براي كالا   هاي مصرفي، هم زمان 
با درج قيمت توليدكننده، قيمت مصرف كننده نيز درج 
شود. بدين ترتيب از 1۶اسفندماه درج قيمت توليدكننده و 
مصرف كننده روي كالا   ها الزامي مي باشد.« ظاهرا دستورات 
رييس دولت به جاي بهبود نظام توزيع كالا و كاهش هزينه 
مبادله و قيمت، نتيجه معكوس داش��ته و علاوه بر كنترل 
قيمت مصرف كننده، قيمت توليد كننده هم به كنترل ها 
افزوده شده است!  اين در حالي است كه در همين روزهاي 
اخير مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي مبسوط عنوان 
مي كند اين مصوبات و مقررات مرتبط با قيمت گذاري و با 
هدف مهار نوس��انات قيمت در كوتاه مدت جز به نهادينه 
شدن ساختارهاي غلط و غير بهينه در اقتصاد كشور منجر 
نشده اس��ت. اين نهاد همچنين به عدم توجه به تأثيرات 
تداخل سياست هاي مالي، ارزي و تعرفه اي و تأثيراتي كه 
اين سياست ها مي توانند بر سطح قيمت ها داشته باشند، 
اشاره مي كند كه حلقه مفقوده نظام قيمت گذاري كشور 
است. )آسيب شناسي قيمت گذاري در ايران- اسفند1400( 
س��خت مايه تعجب و تاسف است؛ مس��وولان اجرايي بر 
خ��لاف نص صريح قانون )م��واد 2و 3 قانون بهبود فضاي 
كس��ب و كار( نه گ��وش به نظرات فعالان و تش��كل هاي 
اقتصادي مي دهند و نه حتي تحليل هاي كارشناسي بازوي 
پژوهش��ي قوه مقننه كه نهادي حاكميتي است را جدي 
مي گيرند و اصرار به پيمودن راه خطا دارند.  واقع آن است 
كه چنانكه بارها گفته ش��ده قيمت در بازار و در س��ازوكار 
عرضه و تقاضا تعيين مي شود و نه بروكراسي دولت و نگاه 
حس��ابداري و افزايش قيمت ريش��ه در تورم دارد. تورمي 
كه از افزايش حجم نقدينگي و كسري بودجه هاي پيدا و 
پنهان دولت و ناترازي هاي وس��يع در حوزه هاي مختلف 
اقتصادي ناشي مي شود. بر اين اساس اگر به واقع به دنبال 
كاهش هزينه هاي توليد و س��طح عمومي قيمت ها براي 
خدمت به توليد كنندگان و مصرف كنندگانيم. كافي است 
با كنارگذاش��تن نگاه دس��توري به اقتصاد و آزاد سازي و 
مقررات زدايي و انضباط مالي و پولي صحت و سلامت را به 
اقتصاد بازگردانيم. والا از صدور دستور حتي بالاترين مقامات 
و با شديدترين لحن ها و... هم هيچ كاري برنمي آيد و هيچ كالا 
و خدمتي ارزان نمي شود، بلكه حتي چنانكه تجربه نشان داده 
گران هم مي شود كه هر جا دولت دخالت بي مورد كرده وضع 

خراب تر هم شده است! 

 حسين حقگو

تحليل اكونوميست از سال هاي سخت تحريم

چرا   اقتصاد  ايران فرو نپاشيد؟

يادداشت-4 يادداشت-3

چه سالي به بورس گذشت؟معايب و مزاياي دامنه نوسان 
در چن��د روز اخي��ر موض��وع 
افزايش دامنه نوس��ان مجددا 
توج��ه اهالي ب��ازار س��رمايه 
را ب��ه خود جلب كرده اس��ت؛ 
محدوديتي ك��ه خيلي ها آن 
را عامل��ي ب��راي جلوگيري از 
نوسان هاي هيجاني مي دانند 
و معتقدند اگر اين محدوديت 
وجود نداش��ته باش��د ممكن اس��ت در م��دت كوتاهي 
سهامداران، بخش بزرگي از سرمايه شان را از دست بدهند. 
ام��ا در طرف مقابل گروهي ديگر اين محدوديت را مقصر 
اصلي ريزش بورس در دو سال اخير مي دانند. البته نبايد 
اين نكته را فراموش كرد كه به  طور كلي دامنه نوسان، ابزاري 
براي كنترل نوسان هاي شديد بازار سهام است. مفهومي 
كه براي حمايت از سهامداران خرد و مبتدي طراحي شده 
است و هماكنون بخش قابل توجهي از تعلل  موجود براي 
كنار گذاشتن آن هم معطوف به تبعاتي احتمالي است كه 
مي تواند براي اين گروه از سهامداران به وجود آيد. در ادامه 
به بررس��ي معايب و مزاياي حذف دامنه نوسان خواهيم 

پرداخت.
مزاياي حذف دامنه نوسان: 

1- يكي از اصلي ترين و مهم ترين حسنهاي حذف دامنه 
نوسان، جمع شدن بساط صف نش��يني است. زماني كه 
محدوديتي براي دامنه نوسان وجود نداشته باشد، قيمت 
س��هام تا زماني كه تقاضا و عرضه وجود داشته باشد بالا و 
پايين مي  رود و ديگر شاهد تشكيل صف روي مرز دامنه 
نخواهيم بود. موافقان حذف دامنه نوسان اعتقاد دارند در 
صورتي كه اين محدوديت وجود نداشته باشد، بازار سهام در 
زمان رشد و سقوط هيجاني، خيلي زودتر به تعادل مي  رسد 

و معاملات به حالت عادي بر مي گردد.
2- گروهي از منتقدين دامنه نوس��ان بر اين اعتقادند كه 
وجود اين محدوديت منجر به ناكارايي بورس مي شود. زيرا 
وقتي ارزش ذاتي سهم به دليل انتشار اخبار و تغي�ير عوامل 
اقت�صادي كاهش يا افزايش مي  يابد، لازم است قيمت سهم 
نيز متناسب با آن تغيير يابد و هرچه اين دو، يعني ارزش ذاتي 
و قيمت سهم به يكديگر نزديك تر باشند، بازار كاراتر خواهد 
بود و شركت  ها و سرمايه گذاران تصميمات منطقي تري را 
اتخاذ مي كنند. همچنين، هرچه ميزان كارايي بازارها كاهش 
يابد و چنين ريسك هايي افزاي�ش يابد، سرمايه گذاران علاقه 
كمتري براي تحليل و سرمايه گذاري در آن بازار خواهند 
ادامه در صفحه 8 داشت.   

آخرين هفته كاري در سالي 
پر التهاب ب��راي بورس ايران 
آغاز ش��ده كه مي توان گفت 
سالي كه گذشت در بررسي 
حداق��ل چند س��هام بزرگ 
بورسي رشدي در يك سال 
گذشته شاهد نبوده و يا حتي 
در برخي موارد نيز عملكرد 
منفي را شاهد بوديم، حتي تغيير دولت و وعده هايي 
كه داده شد براي جذب افراد براي راي دادن به دولت 
منتخب نيز روند مثبتي را نتوانس��ت ش��كل بدهد. 
تغييرات در بدنه بورس در س��ازوكارهاي داده ش��د 
بازهم مشكل حل شدني نبود، زيان هايي كه به بيش 
از ۶0 درصد از اوج بازار تاكنون بوده هنوز هم به همان 
قدرت باقي مانده است، در برهه اي از زمان نيز كشف 
ماينر در س��اختمان بورس كه هويدا نشد چه دستان 
پشت پرده اي وجود داشته اس��ت، بازار بورسي كه با 
عملكرد و وعده هاي مديران ارشد باعث شد عموم مردم 
و سهامداران نااميد و هجمه هاي وارد شده به مديران 
بورسي تشديد ش��ود در برخي مواقع نيز به تجمعات 
اعتراضي رسيد كه مجلس شوراي اسلامي ايران نيز 
به اي��ن موضوع مهم كه بيش از نصف كش��ور درگير 
زيان هاي بورسي شدند ورود كرد و خواستار حل مشكل 
و رسيدگي به عواملي شد كه باعث اين ريزش بودند كه 
در جريان اتفاقات پشت سر هم در كشور به فراموشي 
سپرده شد. حال در هفته روبرو كه اميدي به روند مثبت 
بورس مشاهده مي شود اما برخي از كارشناسان بر اين 
باورند در سال جديد روند مثبت اندكي را در شاخص 
كل شاهد خواهيم بود، اما با توجه به روندهايي كه در 
سال گذشته بوده امكان رشد بسيار كمتر از انتظار است.

همچنان كه بازارهاي موازي نيز دستخوش تغييراتي 
عمده شده و در بازار ارز ديجيتال نيز روند نزولي بسياري 
صورت گرفته و باعث شده تا عموم مردم كه به دنبال 
سرمايه گذاري هستند سردرگم  و دچار سرگشتگي 
در چگونگي سرمايه گذاري اندوخته هاي خود باشند. 
اما در بررسي چند س��هم بزرگ كه در ابتدا اشاره شد 
مانند سهام خگستر كه از اوج قيمت خود در گذشته 
تا به حال حدود ۷0 درصد دچار زيان بوده و كماكان 
در حد فاصل ويژه در تكاپوي خاصي است و معاملاتي 
كه برخي از مواقع بسيار مشكوك بوده امكان رشد را 
نمي گذارند و...  ادامه در صفحه 4

يادداشت- 2

بخش خصوصي و تحريم ها
در تحليل شرايط اقتصاد ايران 
در دوره تحريم ه��ا، نمي توان 
نگاهي يكجانبه داشت و بايد 
تلاش كرد كه ماجرا از چند بعد 
ديده شود. نخستين موضوع 
اين اس��ت كه تحريم ها قطعا 
بر اقتص��اد ايران فش��ارهاي 
مختلف��ي آورده و كار را براي 

بخش خصوصي و فعالان اقتصادي دشوار كرده است.
از افزاي��ش هزينه توليد، افزايش هزينه ص��ادرات و بالا 
رفتن هزينه حمل و نقل گرفته تا مشكلاتي كه در حوزه 
انتقال ارز وجود دارد، همگي نش��ان مي دهد كه ما براي 
تداوم فعاليت در س��ال هاي گذش��ته با چه مشكلات و 
محدوديت هايي مواجه بوده ايم. در واقع يكي از اصلي ترين 

مش��كلاتي كه تحريم براي ما به وج��ود آورده، افزايش 
هزينه ها بوده اس��ت. كاري كه در مدتي كوتاه و با صرف 
كمتري��ن هزينه ممكن بوده، در دوره تحريم به ش��كل 
طولاني مدت و با هزينه هاي فراوان انجام مي شود و از اين 
رو هرگاه كه شرايط براي لغو تحريم ها فراهم شود، بايد از 
آن استفاده كرد و اين هزينه هاي بالا در اقتصاد كشور را 
كاهش داد. از سوي ديگر در بررسي شرايط تحريم، بايد 
ميان دولت و بخش خصوصي نگاهي متفاوت داش��ت. 
در ش��رايطي كه دولت براي ص��ادرات محصولات خود 
با مش��كلات جدي مواجه بوده و حت��ي در حوزه هايي 
كه صادرات انجام داده، براي بازگش��ت ارز آن به كشور 
با مشكل مواجه ش��ده، بخش خصوصي در اين سال ها 
توانسته صادرات خود را ادامه دهد و ارز آن را نيز به كشور 
بازگرداند. اين موضوع به ما اين درس مهم را مي دهد كه 

هر جا به بخش خصوصي اعتماد شده و به آنها فضايي براي 
عمل داده شده، آنها توانسته اند موفق ظاهر شوند و از اين 
رو در آينده نيز بايد تلاش شود كه با كاهش تصدي گري 
دولت، راه براي حضور بيشتر فعالان اقتصادي واقعي فراهم 
شود. موضوع مهم ديگر در اين حوزه، بحث محدوديت ها 
و مشكلات داخلي همزمان با تحريم هاست. فشارهايي 
كه بر سرمايه گذاران وارد مي شود و مشكلاتي كه در حوزه 
كسب مجوز كسب و كار وجود دارد، باعث شده بسياري 
از فعالان اقتصادي براي آغاز كاري جديد با ترديد مواجه 
شوند. اين موضوع چه در دوره تحريم و چه در زماني كه 
تحريمي وجود نداشته باشد براي ما مشكل آفرين باقي 
خواهد ماند. از اين رو اگر قصد داريم از كاهش احتمالي 
تحريم ها استفاده كنيم، بايد موانع داخلي موجود را نيز 

به حداقل برسانيم.

حامد  علي  محمدسعيد امير شاهكرميعباس آرگون

 پارلمان شهري پايتخت: 
زاكاني درباره سفر خارجي خود توضيح دهد

 »تعادل«
 در گزارشي بررسي مي كند

»سعيد محمد« دبير شوراي عالي مناطق آزاد در نشست اتاق ايران خواستار شد

بخش خصوصي اولويت هاي اقتصاد 1401 را اعلام كرد

 افت »فشار شفافيت« 
در مديريت شهري
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 سهم سند  تحول
 در  بازار  سرمايه

تكليف مناطق آزاد را مشخص كنيد!

سپاه پاسداران: تكرار هر گونه 
 شرارت با پاسخ هاي سخت

قاطع و ويرانگر مواجه خواهد شد

توسط ستاد اجرايي
فرمان امام در سراسر كشور

پايگاه  موساد 
در اربيل هدف 
موشك هاي سپاه

تحويل  40 هزارمين 
واحد مسكن بركت

با گفته ها و نوشته هايي از:
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جواد هاشمي |
 در بهار س��ال 1397، دونالد ترامپ رييس جمهور وقت 
امريكا اعلام كرد كه كشورش به شكل يك جانبه از برجام 
خارج خواهد ش��د. به اين ترتيب امريكا تحريم هايي كه 
در دوره برج��ام لغو كرده را بار ديگر باز مي گرداند و حتي 
تحريم هايي جديد را عليه اقتصاد ايران وضع مي كند. دولت 
ترامپ رسما اعلام كرد كه به اين برنامه جديد كه آن را فشار 
حداكثري ناميده بود با دو هدف نگاه مي كند. اين تحريم ها 
يا بايد ايران را مجبور كند كه به مذاكراتي جديد تن بدهد 
و به اين ترتيب به امريكا امتيازات بيشتري بدهد يا پس از 
مدتي كوتاه با يك فروپاش��ي مواجه خواهد شد. هرچند 
حركت ترامپ با واكنش منفي جامعه جهاني مواجه شد 
و از چين و روسيه گرفته تا شركاي امريكا در اروپا همگي 
حركت ترامپ را رد كردند و حتي از برنامه ريزي براي دور 
زدن تحريم ها خبر دادند اما در عمل با توجه به محوريت 
بخش خصوصي در اقتصاد كش��ورهاي توس��عه يافته و 
همكاري قابل توجه آنها با شركت هاي امريكايي، بسياري 
از شركت هايي كه به ايران آمده بودند از ترس تحريم هاي 
امريكا، از ايران خارج ش��دند و در طول حدود چهار سال 
گذشته به كشور بازنگش��تند. فشار حداكثري امريكا در 
عمل حتي از دوره تحريم هاي سازمان ملل عليه اقتصاد 
ايران نيز پيچده تر بود. امريكا طوري برنامه ريزي كرده بود 
كه ايران امكان صادرات نفت خود را به طور كامل از دست 
بدهد يا قطع همكاري بانك ها، راه بر رسيدن ارز به كشور نيز 
بسته شود. به دنبال اين اتفاقات شرايط برخي شاخص هاي 
اقتصاد ايران به هم ريخت. نرخ تورم كه تك رقمي شده بود 
بار ديگر افزايش پيدا كرد و رشد اقتصادي منفي شد. ميزان 
دسترسي دولت به درآمدهاي ارزي كاهش پيدا كرد و فشار 
معيشتي بر گروه هاي مختلف مردم بالا گرفت. با اين وجود 
اما ترامپ در حالي سال گذشته كاخ سفيد را ترك كرد كه 
به هيچ يك از اهداف خود در قبال ايران نرسيده بود. اقتصاد 
ايران فرونپاشيد و ايران هيچ علامتي مبني بر آمادگي براي 
بازگشت به مذاكرات از خود نشان نداد تا با روي كار آمدن 
بايدن، بار ديگر مذاكرات براي احياي برجام از سرگرفته 
شود. هرچند هنوز مذاكرات جديد نيز به نتيجه نرسيده و 
با توجه به توقف آنها در روزهاي گذشته، بار ديگر سرنوشت 
گفت وگوها در وي��ن در هاله اي از ابهام فرو رفته اما دولت 
امريكا به يك جمع بندي قطعي رسيده است. اقتصاد ايران 
فرونپاشيده و با توجه به راه هاي گريزي كه در سال هاي 
گذشته پيدا كرده، به اين سمت نيز حركت نمي كند. نشريه 
معتبر اكونوميست در جديدترين تحليل خود به بررسي 
وضعيت اقتصاد ايران در س��ال هاي گذشته پرداخته و از 
چرايي مقاومت اقتصاد كشور در برابر فشارهاي حداكثري 
امريكا گفته است. تحريم هاي امريكا براي دهه ها در ايران 
يك واقعيت عيني بوده است. تحريم ها در سال 1979 آغاز 
شد زماني كه جيمي كارتر رييس جمهوري امريكا واردات 
نفت از اي��ران را ممنوع كرد و دارايي ه��اي ايران را كه در 

امريكا نگهداري مي شد به دنبال تسخير سفارت امريكا در 
تهران مسدود كرد. اما تحريم ها عليه ايران با پيوستن ساير 
كشورها به اين شرايط به صورت واقعي آغاز شد. براي تحت 
فشار قرار دادن ايران در محدود كردن برنامه هسته اي اش، 
موجي از تحريم هاي بين المللي بين سال هاي ۲۰1۰ تا 
۲۰1۲ عليه اين كشور اعمال و به طور پيوسته تشديد شد. 
صادرات نفت و بانك هاي ايران هدف تحريم ها قرار گرفتند. 
دارايي هاي خارجي بانك مركزي مسدود شد و بانك هاي 
تجاري در سرتاسر جهان توسط امريكا از تامين مالي هر 
گونه تجارت با ايران به دلار منع شدند. از آن زمان، يك رژيم 
تحريمي با درجات مختلف شدت برقرار است. خسارت اين 
تحريم ها گسترده بود. صادرات نفت ايران از ۲.۵ ميليون 
بشكه در روز در سال ۲۰11 به 1.1 ميليون بشكه در سال 
۲۰1۴ كاهش يافت. اقتصاد اين كشور در سال هاي ۲۰1۲ 
و ۲۰1۸ دچار ركودهاي عميق شد. تحريم صادرات نفت 

ايران حفره بزرگي در امور مالي دولت ايجاد كرد. 
به دليل عدم دسترسي به ذخاير خود يا درآمد قابل اعتماد 
دلاري حاصل از صادرات نفت، مقامات اين كشور قادر به 
حمايت از نرخ ارز نيستند. نتيجه آن تورم مزمن بالا بوده 
است. سختي هاي زيادي در اين مسير وجود داشته است. 
آخرين گزارش بانك جهاني درب��اره ايران به يك دهه از 
دست رفته رش��د ناچيز ناخالص داخلي اشاره دارد . اين 
نشريه در تحليل خود، سه دليل عمده را براي موفقيت ايران 

در برابر فشارهاي امريكا بر شمرده است. اول آنكه اگرچه 
تحريم ها گسترده و با دقت نظارت شده اند اما راه هاي دور 
زدن آنها هم وجود دارد. ايران توانسته است چند صد هزار 
بشكه نفت در روز صادر كند. بخش اعظم آن هم به چين 
ختم مي شود كه مبدا آنها به عنوان نفت از مالزي، عمان 
يا امارات متحده عربي مش��خص ش��ده است. شكستن 
تحريم ها خطرناك اس��ت اما برخي از پالايش��گاه هاي 
خصوصي حاضرند در ازاي تخفيف س��نگين قيمت ها، 
اين ريسك را بپذيرند و دلار در اين ميان مبادله نمي شود: 
البته يوآن هم مورد مبادله قرار مي گيرد همزمان مي توان 
از درهم وابس��ته به دلار امارات هم استفاده كرد. دومين 
منبع تاب آوري، تنوع صادرات اس��ت. ايران داراي طيف 
وس��يعي از صنايع توليدي اس��ت. برخي از شركت هاي 
بزرگ صنعتي كه به خصوص در زمينه استخراج معادن 
و فلزات هستند، از دسترسي به انرژي ارزان و قابل اعتماد 
س��ود مي برند. علاوه ب��ر اين، ايران با چندين كش��ور پر 
جمعيت از جمله پاكستان و تركيه مرز زميني دارد. بخشي 
از تجارت زميني ايران غيرقانوني )قاچاق( است. عامل سوم 
جايگزيني واردات است. ريال ضعيف تر، كالاهاي وارداتي 
را از دسترس بسياري از ايرانيان خارج كرده است. اما براي 
توليدكنندگاني كه به بازار داخلي ۸3 ميليوني خدمات ارايه 
مي كنند، يك موهبت بوده است. يكي از شهروندان در اين 
باره مي گويد: اگر در تهران خريد كنيد، لباس، اسباب بازي 

و لوازم خانگي ساخت ايران پيدا خواهيد كرد. اگر شاخص 
جهاني خودكفايي وجود داشت، ايران در رتبه بالايي قرار 
مي گرفت. بورس ايران نشان دهنده اين اقتصاد مقاومتي 
است. برخي از شركت هاي بزرگ تر در فهرست تحريم ها 
قرار دارند، اما صدها شركت كوچك تر در فهرست تحريم ها 
قرار ندارند. بازار سهام به خوبي در برابر كاهش ارزش پول 
ملي و تورم نشان داده است. بسياري از شهروندان اين كشور 
متوجه اين موضوع شده اند. بازار در سال ۲۰۲۰ با انباشتگي 
سرمايه گذاران خرد منفجر شد با اين حال حباب بورس در 
 Maciej Wojtal همان زمان تركيد. ماس��ي يژ وژتال
و آمتلون كپيتال Amtelon Capital صندوق هايي 
ك��ه در ايران س��رمايه گذاري كرده اند، تاكي��د دارند كه 
اكنون بازار سهام در كف قيمتي خود قرار دارد. بر اساس 
پيش بيني هاي تحليلگران داخلي، نسبت متوسط قيمت 
به درآمد براي 1۰۰ شركت برتر بورس حدود پنج است. با 
وجود آنكه بر اساس گزارش هاي آژانس بين المللي انرژي 
اتمي، ايران در دوره برجام كاملا به تعهدات خود در برجام 
عمل كرده بود اما در ماه هاي گذشته ايران گام هاي بزرگي 
براي توسعه فعاليت هاي هسته اي خود برداشته و اعلام 
كرده كه اين روند ادامه خواهد داشت. به اين ترتيب اين 
دولت امريكاست كه بايد انتخاب كند كه آيا آماده پذيرش 
واقعيت شكست سياست فشار حداكثري شده يا همچنان 

قصد دارد به اين بازي شكست خورده ادامه دهد.
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مركز راهبردي صهيونيست ها 
هدف موشك قرار گرفت

روابط عمومي كل س��پاه در بيانيه اي با اش��اره به 
هدف قرار گرفتن »مركز راهبردي توطئه و شرارت 
صهيونيست ها« توسط موشك هاي نقطه زن تاكيد 
كرد: تكرار هر گونه شرارت با پاسخ هاي سخت، قاطع 

و ويرانگر مواجه خواهد شد.
به گزارش سپاه نيوز، متن بيانيه به اين شرح است: 

بسم الله الرحمن الرحيم
 در پي جنايات اخير رژيم جعلي صهيونيس��تي و 
اعلان قبلي مبني بر بي پاس��خ نگذاردن جنايت ها 
و ش��رارت هاي اين رژيم منحوس؛ ش��ب گذشته 
»مركز راهبردي توطئه و شرارت صهيونيست ها« 
مورد هدف موشك هاي قدرتمند و نقطه زن »سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامي« قرار گرفت.
 بار ديگر به رژيم جنايتكار صهيونيس��تي هشدار 
مي دهيم، تكرار هر گونه شرارت با پاسخ هاي سخت، 

قاطع و ويرانگر مواجه خواهد شد.
به ملت عظيم الش��أن ايران نيز اطمينان مي دهيم 
امنيت و آرامش ميهن اسلامي، خط قرمز نيروهاي 
مسلح جمهوري اسلامي ايران بوده و به احدي اجازه 

تهديد و تعرض به آن را نخواهند داد.
 روابط عمومي كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي

صنعت خودرو رقابتي مي شود
معاون اول رييس جمهور بر ل��زوم تدوين طرحي 
جامع و عملياتي براي اصلاح ساختار و ايجاد تحول 
در صنعت خودرو س��ازي كشور تاكيد كرد. محمد 
مخبر در جلسه ارايه طرح هاي نخبگان كه اين بار 
موضوع راهكارهاي برون رف��ت صنعت خودرو از 
چالش فعلي برگزار شد، با تبريك اعياد شعبانيه و با 
اشاره به بازديد اخير رييس جمهور از شركت ايران 
خودرو، اظهار داشت: رييس جمهور در اين بازديد 
دس��توراتي را براي اصلاح وضعي��ت موجود ابلاغ 
كردند و خواس��تار پيگيري جدي اين دس��تورات 
ش��دند. معاون اول رييس جمهور اف��زود: اصلاح 
س��اختار موجود در صنعت خودروسازي نيازمند 
برنامه اي جامع و مدون اس��ت ب��ه گونه اي كه اين 
برنامه به همراه زمان بندي مشخص و تقسيم وظايف 
باش��د و به صورت جدي دنبال شود. وي با اشاره به 
گزارش ارايه شده در جلسه در خصوص راه هاي برون 
رفت صنعت خودرو از چالش هاي موجود و بهبود 
كيفيت، گفت: بايد از فرصتي كه به واسطه بازديد 
رييس جمهور از ش��ركت ايران خودرو ايجاد شده، 
حداكثر استفاده را داشته باشيم و اين گزارش را به 
يك برنامه عملياتي زمان بندي شده تبديل كنيم. 
دكتر مخبر با بيان اينكه تقويت ساير شركت هاي 
خودروسازي كشور مي تواند به رقابتي شدن اين 
صنعت كمك كند، تصريح كرد: تا زماني كه صنعت 
خودروسازي رقابتي نش��ود، امكان حل مسائل و 
چالش هاي فعلي ميسر نخواهد شد و شاهد خروج 
از انحصار، تنوع و اصلاح قيمت و افزايش كيفيت 
خودرو نخواهيم بود. در اين جلس��ه گزارش��ي از 
راه هاي برون رفت صنعت خودرو از چالش فعلي 
ارايه و پيشنهادهايي براي بهبود كيفيت صنعت 
خودرو كش��ور مطرح شد. اصلاح ساختار صنعت 
خودرو، اصلاح ساختار حاكميت شركتي، ارتقاي 
فناوري و نوآوري در طراحي و ساخت، شكل گيري 
توانمندي با تكيه بر رقابتي ش��دن بازار و تسهيل 
مشاركت هاي بين المللي و انتقال فناوري از جمله 

محورهاي مطرح شده در اين گزارش بود.

 موضوع راستي آزمايي 
در وين حل شده است

س��خنگوي وزارت خارجه كش��ورمان با اش��اره به 
اهميت موضوع راستي آزمايي براي ايران در جريان 
مذاك��رات وين گفت: الان در نقطه اي هس��تيم كه 
تقريبا مس��ائل مان در اين حوزه حل ش��ده اس��ت. 
س��عيد خطيب زاده در اظهاراتي با اش��اره به تأكيد 
ايران براي راستي آزمايي از اينكه امريكا تحريم هاي 
ظالمانه خود عليه ايران را برداش��ته اس��ت، گفت: 
راس��تي آزمايي براي اين است كه ما مطمئن شويم 
كه امريكايي ها در عمل تحريم ها را برداش��ته اند و 
فق��ط روي كاغذ نبوده اس��ت. در همين چارچوب 
نمايندگاني از وزارت نفت، اقتصاد، بانك مركزي نيز 
در جريان مذاكرات وين حضور داشتند كه در مورد 
روند اين موضوع مذاكره كنيم و اينكه هر بخشي از 
اقتصاد كشور راستي آزمايي در حوزه خود را تعريف 
كند. گفت وگوها و مباحث در موضوع راستي آزمايي 
رفت و برگش��ت هايي داش��ته و آنها يك چيزهايي 
را قب��ول كردند، يك چيزهايش را م��ا داديم و الان 
در نقطه اي هس��تيم كه تقريبا مس��ائل مان در اين 
حوزه حل شده است. اين ديپلمات ارشد كشورمان 
همچنين با تأكيد بر اينكه ايران در جريان مذاكرات 
وين به دنبال اخذ تضمين هاي سياس��ي، حقوقي و 
اقتصادي بوده اس��ت، گفت: اين بُعدي اس��ت كه تا 
به امروز نيز در حال بده بستان در مورد آن هستيم. 
خطيب زاده همچنين با بيان اينكه در مورد چگونگي 
اجراي تعه��دات و اينكه آنها بايد اول اين تعهدات را 
اجرا كنند بحث هاي مفصلي بين طرفين انجام شده 
است، افزود: يكي ديگر از مسائل مهم در جريان اين 
مذاكرات تضامين هس��ته اي و حفظ دستاوردهاي 
هسته اي است. سخنگوي وزارت خارجه در همين 
ارتباط ادامه داد: ما گفته ايم كه كلي ضرر كرده ايم. 
اسراييلي ها در مورد سانتريفيوژ هاي ما خرابكاري 
كرده اند. اينها از بين رفته اند، IR۶ گذاشته ايم، اين 
دستگاه را گذاش��ته ايم، آنها گفته اند كه بايد خراب 
شود، ما گفتيم كه اين كار را نمي كنيم، در مورد اين 
مسائل مذاكره كرده ايم. خطيب زاده همچنين گفت: 
هنوز توافقي نكرده ايم كه جزييات آن را بگوييم. تا 
روزي كه توافق شود. وقتي توافق شد متن آن را روي 

سايت مي گذاريم تا همه آن را ببينند.

تورم 445 درصدي واردات
ت��ورم در واردات ب��ا وجود كاهش نس��بت به قبل، 
بي��ش از ۴۴۵ درصد گزارش ش��ده اس��ت. قيمت 
كالاهاي وارداتي يكي از مهم ترين عوامل تاثيرگذار بر 
ميزان مبادلات خارجي كشورها و نيز يكي از عوامل 
تعيين كننده رابطه مبادله اس��ت و تغييرات آنها از 
اهميت بالايي برخوردار اس��ت، مركز آمار ايران طي 

گزارشي به يررسي روند تورم واردات پرداخته است.
همچنين تغييرات شاخص قيمت كالاهاي وارداتي 
)مبتني بر داده  هاي دلاري( نسبت به فصل قبل ١٢.١ 
درصد است كه در مقايسه با تورم فصلي تابستان با ٨.٧ 
درصد حدود ٣.٤ واحد درصد افزايش داش��ته است. 
در گروه  هاي اصلي طبقه بندي HS نيز كمترين نرخ 
تورم فصلي در بخش ريالي مربوط به گروه »مرواريد 
طبيعي يا پرورده، سنگ هاي گرانبها و... « يك درصد 
و بيش��ترين نرخ مربوط به گروه »فلزات معمولي و 
مصنوعات آن ها« با ٦٣.٧ درصد است. بيشترين كاهش 
مربوط به گروه » محصولات صنايع غذايي، نوشابه ها و 
...« با ١.١- درصد بوده است. بر اساس اين گزارش، در 
پاييز امسال، تغييرات شاخص قيمت كالاهاي وارداتي 
)مبتني بر داده هاي ريالي( نسبت به فصل مشابه سال 
قبل ٤٤٥,٩ درصد است كه در مقايسه با تورم نقطه 
به نقطه تابستان ١٤٠٠ )٤٨٥.٤ درصد( حدود ٣٩.٥ 
واحد درصد كاهش داشته است. همچنين، تغييرات 
شاخص قيمت كالاهاي وارداتي )مبتني بر داده  هاي 
دلاري( نسبت به فصل مشابه سال قبل ٥٤.٩ درصد 
است كه در مقايسه با تورم نقطه به نقطه تابستان سال 
١٤٠٠ )٥٢.١ درصد( حدود ٢.٨ واحد درصد افزايش 
داشته است. در گروه هاي اصلي طبقه بندي HS نيز 
كمترين ن��رخ تورم نقطه به نقط��ه در بخش ريالي 
مربوط به گروه »چوب و اشياء چوبي، زغال چوب و 
....« 9.۶ درصد و بيشترين نرخ مربوط به گروه »آلات 
و دستگاه هاي اپتيك، عكاسي، سينماتوگرافي و ...« 
٦٤٠.٧ درصداس��ت. همچنين بيشترين كاهش 
مربوط به گروه “پوست خام، چرم، پوست هاي نرم 
و اش��ياء ساخته شده از اين مواد و...« ٠.٧- درصد 
اس��ت. در اين فصل تغييرات ميانگين ش��اخص 
قيمت كالاهاي وارداتي )مبتني بر داده  هاي ريالي( 
در چهار فصل منتهي ب��ه فصل پاييز ١٤٠٠ برابر 
با ٤٧٨,٣ درصد بوده اس��ت كه در مقايسه با تورم 
سالانه  تابستان ١٤٠٠ برابر با ٥١٣.٨ درصد حدود 

٣٥.٥ واحد درصد كاهش داشته است.

لوكس نشين ها
چقدر  ماليات دادند؟

مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي اعلام 
كرد: حدود 13 هزار واحد مسكوني لوكس شناسايي 
شده كه تاكنون پرداخت ماليات در اين زمينه كمتر از 
1۰۰ نفر به ارزشي تقريبا ۲۰۰ ميليون تومان بوده است 
و براي ماليات خودروهاي لوكس نيز نزديك به ۲۰۰۰ 
نفر معادل 1۲ ميليارد تومان ماليات پرداخت كردند.  
جهانگير رحيمي در گفت وگو با ايسنا، درباره آخرين 
وضعيت پرداخت ماليات بر خانه و خودروهاي لوكس 
اظهار كرد: ماليات خ��ودرو و خانه هاي لوكس در حال 
وصول است و از آنجا كه در قانون ديده شده، صاحبان 
آنها تا قبل از پرداخت ماليات امكان نقل وانتقال خانه 
و خودروهاي خود را ندارن��د. علاوه بر اين، تا زماني كه 
ماليات هايي چون ماليات خانه ه��اي خالي، خودرو و 
خانه هاي لوكس پرداخت نشود يا اشتباه اطلاعاتي در 
روند شناسايي آنها صورت گرفته و آنها را به عنوان خانه 
خالي يا لوكس شناسايي كرده، حل نشود، اين موضوع 
به عنوان بدهي مالياتي در وضعيت مالياتي صاحبان اين 
خانه ها و خودروها قرار مي گيرد.  وي افزود: حدود 13 
هزار واحد مسكوني لوكس شناسايي شده كه تاكنون 
پرداخت ماليات در اين زمينه كمتر از 1۰۰ نفر به ارزشي 
تقريبا ۲۰۰ ميليون تومان بوده اس��ت و براي ماليات 
خودروهاي لوكس نيز نزديك به ۲۰۰۰ نفر معادل 1۲ 

ميليارد تومان ماليات پرداخت كردند. 
اين مقام مسوول تاكيد كرد: اين ماليات ها بيشتر در زمان 
نقل وانتقال وصول مي شوند و اينگونه نيست كه در هر 
صورت وصول نشوند، بلكه اين ماليات ها در سامانه هاي 
مالياتي ثبت شده اند و روند وصول آنها به صورت جدي 
پيگيري خواهد شد و بدين منظور، جرايم و اقداماتي در 
اين زمينه پيش بيني شده است. رحيمي بيان كرد: از 
آنجا كه در سال آينده نيز اين پايه هاي مالياتي ديده شده 
و سامانه هاي مالياتي توسعه يافته است، پيش بيني ما اين 
است كه عمده ماليات هايي چون ماليات خانه خالي، 
خانه و خودروهاي لوكس در سال آينده پرداخت شود.  
طبق اين گزارش، براساس قانون بودجه امسال صاحبان 
خودروهايي كه ارزش روز آنها بالاتر از يك ميليارد تومان 
باشد، مكلف به پرداخت »ماليات خودروهاي لوكس« 
هستند و اگر يك خانوار يا يك شخص حقيقي و حقوقي 
بيش از يك خودرو داشته باشد )فقط خودروهايي كه به 
نام افراد تحت تكفل خانوار هستند( و مجموع ارزش روز 
آنها بالاتر از يك ميليارد تومان باشد، اين افراد نيز مشمول 
ماليات بر خودروهاي لوكس خواهند بود.  بر اين اساس 
كساني كه بالاي 1۸ سال سن داشته باشند بايد ماليات 
خودروي خود را جداگانه بپردازند، اما ماليات كساني كه 
زير س��ن قانوني و كمتر از 1۸ سال داشته باشند به نام 

سرپرست خانوار منظور مي شود.
نرخ ماليات سالانه خودروهاي لوكس به شرح ذيل است: 
1- تا مبلغ 1.۵ ميليارد تومان نسبت به مازاد يك ميليارد 

تومان معادل يك درصد 
۲- تا مبلغ سه ميليارد تومان نسبت به مازاد 1.۵ ميليارد 

تومان معادل دو درصد 
3- تا مبلغ ۴.۵ ميليارد نسبت به مازاد سه ميليارد تومان 

معادل سه درصد 
۴- نسبت به مازاد ۴.۵ ميليارد معادل چهار درصد

از سوي ديگر، خانه هايي كه ارزش آنها با احتساب عرصه 
و اعيان بيش از 1۰ ميليارد تومان باش��د، خانه لوكس 
محسوب شده و مالك آن بايد در بهمن امسال اين ماليات 
را پرداخت مي كردند كه خانه هاي درحال ساخت و در 

سال تملك از پرداخت اين ماليات معاف هستند.

تحليل اكونوميست از سال هاي سخت تحريم

رييس جمهور: 

مهلت امريكا به مسكو در وين

چرا  اقتصاد  ايران فرو نپاشيد؟

راهيان نور از مصاديق جهاد تبيين است

به دنبال توافق بدون روسيه مي رويم

رييس جمهور راهيان نور را از مصاديق بارز »جهاد تبيين« 
توصيف كرد و اظهار داشت: سرزمين هاي راهيان نور مدرسه 
بزرگ انسان س��ازي اس��ت كه همواره براي همه عصرها و 
نسل ها درس آموز است. آيت الله سيدابراهيم رييسي در ديدار 
اعضاي س��تاد مركزي و شوراي سياست گذاري راهيان نور، 
اين جريان سراسري را از مصاديق بارز جهاد تبيين توصيف 
كرد و اظهار داشت: سرزمين هاي راهيان نور مدرسه بزرگ 
انسان س��ازي اس��ت كه همواره براي همه عصرها و نسل ها 
درس آموز است و در اين فرصت ارزنده جهاد تبيين، راويان 
و مبلغان بايد اهداف والاي شهدا و درس هاي عيني امروز آن 
را براي نسل جوان تبيين كنند. رييس جمهور خطاب به همه 
دستگاه هاي مسوول و اجرايي تاكيد كرد: همه بايد به وظيفه 
الهي، انقلابي و قانوني خود براي حفظ و تداوم حيات مدرسه 
انسان ساز و تحول آفرين راهيان نور عمل كنند. رييس جمهور 
ايمان راسخ مردم را مهم ترين عامل خلق قوت و قدرت ملي 
برشمرد و اظهار داشت: حركت عظيم راهيان نور ايمان راسخ 
مردم و در نتيجه قدرت و قوت ملي را تحكيم ، تقويت و ارتقا 
مي بخش��د. حضور مردم در س��رزمين هاي نور و آشنايي با 
فرهنگ دفاع مقدس، ب��اور مردم به نظام و كارآمدي الگوي 
مديريت جبهه هاي جنگ را بالا برده و هر چه اعتماد مردم 
به نظام ارتقا يابد، سرمايه اجتماعي كشور افزايش مي يابد. 
رييس جمهور اردوهاي راهيان نور را سرمايه اجتماعي توصيف 
كرد كه با حكمت مقام معظم رهبري برقرار شد و امروز مايه 
ارتقاي اقتدار كشور شده است و خاطرنشان كرد: جمعيت 
عظيم راهيان س��رزمين هاي نور كه هر س��ال بر تعداد آنها 
افزوده شده است، براي كشور قدرت ساز و اقتدارآفرين بوده 

و هستند. رييسي با بيان اينكه اين حركت عظيم فرهنگي با 
هدايت ها و حمايت هاي مقام معظم رهبري به نقطه بسيار 
مطلوبي رسيده است، گفت: همان گونه كه امام حسين )ع( 
به بركت اخلاص در نيت و عمل خود در پرتو نور الهي نورانيت 
يافت و سفينه نجات شد، شهداي دفاع مقدس نيز با تاسي به 
آموزه هاي كربلا و تبعيت از ولي فقيه زمان، هم خودشان و هم 
مسيرشان نوراني شد. رييس جمهور با بيان اينكه نورانيت 
ش��هداي دفاع مقدس نيز مانند مسير نوراني شهداي كربلا 
ماندگار اس��ت، افزود: جلوه تحول آفرين و انسان ساز عاشورا 
در جوان��ان اين مرز و بوم بارديگ��ر تجلي يافت هر چه زمان 
از دوران دفاع مقدس مي گ��ذرد، پرده ها، از مقابل نورانيت 
آن ايثارگري ها كنار مي روند و حقانيت ملت ايران آشكارتر 

مي ش��ود. رييس��ي با بيان اينكه دفاع مق��دس ما ظرفيت 
تحول آفريني عظيمي دارد افزود: درس��ت است كه فضاي 
رسانه اي در جهان در اختيار امپراتوري رسانه اي غربي است، 
اما خاصيت حق و نور اين اس��ت كه جاي خودش را در ميان 
ظلمت باز مي كند و خدا دل ها را متوجه حق مي كند لذا نبايد 
از ترويج مسير نوراني شهدا نااميد شد. رييسي با بيان اينكه 
امروز همان گونه كه منابع طبيع��ي و ثروت هاي خدادادي 
ملت ها از سوي نظام سلطه غارت مي شود، انديشه جوانان و 
نيروهاي كارآمد ملت ها نيز غارت مي شود، تصريح كرد: قطعا 
وقتي نيروهاي جوان و با انگيزه كشور از سرزمين هاي نور بازديد 
كنند و با آنچه در اين مناطق رخ داده آش��نا شوند، تبديل به 
رويش هاي انقلاب شده و سرمايه نظام در مسير پيشرفت و 

اقتدار خواهند بود. وي راه اندازي موزه هاي دفاع مقدس در 
استان هاي مختلف كشور را اقدام ارزنده ديگري براي حفظ 
ياد و آثار دفاع مقدس و معرفي آن به عصرها و نسل هاي بعدي 
دانس��ت و گفت: اگر چه آثار فرهنگي و هنري ارزنده اي در 
زمينه دفاع مقدس خلق شده و تلاش هاي ارزشمندي براي 
حفظ فرهنگ آن انجام شده، اما همچنان امكان فعاليت ها و 
توليدات فرهنگي و هنري بسياري وجود دارد كه بايد بالفعل 
شود. رييسي در ادامه با اشاره به اقدامات انجام شده در دولت 
مردمي براي مديريت شيوع كرونا و كاهش آمار قربانيان اين 
بيماري گفت: از همه دس��ت اندركاران برگ��زاري اردوهاي 
راهيان نور درخواست مي كنم كه همان گونه كه با مديريت 
مطلوب خود برگزاري اين اردوها را به الگوي مسافرت ايمن 
تبديل كردند، تلاش كنند از جان اين زائران در برابر بيماري 
كرونا نيز به نحو احسن صيانت كنند. در پايان اين مراسم از 
طرف سردار كارگر فرمانده ستاد مركزي راهيان نور، نشان و 
لباس خادمي راهيان نور و تصوير يادمان شهداي شلمچه به 
پاس قدرداني از توجهات رييس جمهور به برگزاري مطلوب و 
بهتر اين اردوها به وي اهدا شد. پيش از سخنان رييس جمهور 
وزير آموزش و پرورش به عنوان رييس ستاد اين وزارتخانه در 
شوراي سياست گذاري راهيان نور و نمايندگان ستاد مركزي 
راهيان نور، ستاد كل نيروهاي مسلح، ارتش جمهوري اسلامي 
ايران، نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران، نماينده وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، س��ازمان هلال احمر، 
وزارت گردشگري و ميراث فرهنگي و سازمان صدا و سيما در 
سخناني به ارايه گزارشي از عملكرد ستاد سازماني متبوع خود 

در شوراي سياست گذاري راهيان نور پرداختند.

يك  مقام وزارت امور خارجه امريكا گفت اين كشور با روسيه 
درباره معافيت  از تحريم  ب��راي تداوم روابط تجاري اش با 

ايران در قالب برجام مذاكره نخواهد كرد.
به گزارش روزنامه وال اس��تريت ژورنال، يك مقام ارشد 
وزارت امور خارجه امريكا در پي درخواست روسيه براي 
دريافت تضميني كتبي از واشنگتن جهت مصون ماندن 
روابط اقتصادي-تجاري اش با ايران از تحريم هاي امريكا، 
گفت كه امريكا ]با مس��كو[ براي حفظ توافق هسته اي 
درباره معافيت از تحريم هاي مربوط به اوكراين عليه روسيه 
مذاكره نخواهد كرد و در عوض، اگر كرملين از درخواست 
لحظه آخرش ]در مذاكرات وين[ عقب ننش��يند، تلاش 
خواهد كرد توافقي جديد و بدون حضور روسيه انجام دهد. 

در پي به خطر افتادن يكي  از اهداف اصلي سياست خارجي 
دولت جو بايدن كه بازگشت به توافق هسته اي بود، به گفته 
اين مقام ارشد وزارت امور خارجه امريكا، مسكو يك هفته 
وقت دارد از خواستش براي دريافت ضمانت كتبي جهت 
معاف ش��دن از تحريم هاي مربوط به اوكراين در زمينه 
روابط تجاري آتي مسكو با تهران، صرف نظر كند.  در پي 
حمله روس��يه به اوكراين و اعمال تحريم هاي اقتصادي 
توس��ط  وزارت خزانه داري امريكا بر اشخاص و نهادهاي 
روس��ي، دور هش��تم مذاكرات وين ب��راي احياي توافق 
هسته اي با پيچيدگي هايي مواجه شده است. مذاكرات 
وين در حالي به دنبال تحولات اخير با وقفه مواجه شد كه 
به گفته طرفين، پيشرفت هاي چشمگيري در آن ايجاد 

شده بود. جوزپ بورل، مسوول سرويس سياست خارجي 
اتحاديه اروپا و هماهنگ كننده كميسيون مشترك برجام 
در پيامي توييتري درباره مك��ث در مذاكرات وين گفته 
بود: به دليل عوامل خارجي ب��ه مكث در گفت وگوهاي 
وين نياز است. متن نهايي اساسا آماده و روي ميز است. به 
عنوان هماهنگ كننده، من به همراه تيمم به ارتباط با همه 
اعضاي برجام و ايالات متحده براي غلبه بر وضعيت فعلي 
و توافق ادامه خواهم داد. س��عيد خطيب زاده سخنگوي 
وزارت امور خارجه كشورمان هم تاكيد كرده است: وقفه 
اعلام ش��ده در مذاكرات وين مي تواند زمينه س��از حل  
موضوعات باقي مانده و بازگشت نهايي باشد. دستيابي به  
موفقيت در گفت وگوها تمركز اصلي همه طرف ها خواهد 

بود. هيچ عامل خارجي اي بر اراده مشترك ما براي حركت 
به سمت يك توافق جمعي اثر نخواهد گذاشت. سرگئي 
لاوروف وزير امور خارجه روس��يه چند روز پيش درباره 
تحريم هاي اعمال شده امريكا عليه روسيه در پي حمله 
اين كشور به اوكراين گفته بود: ما تضميني مي خواهيم 
كه اين تحريم ها به هيچ وجه روابط تجاري-اقتصادي و 
سرمايه گذاري مقرر در برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( 
را تح��ت تاثير قرار نمي دهد. او در اين ب��اره ادامه داد: ما 
خواستار تضميني كتبي شده ايم كه روند فعلي آغاز شده 
توسط امريكا به هيچ وجه به حق ما براي تجارت، همكاري 
اقتصادي و سرمايه گذاري و همكاري نظامي-فني آزاد 

و كامل با اين كشور اسلامي]ايران[ آسيبي وارد نكند.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
به دنبال انتشار اخبار مربوط به تاخير روند توافق نهايي 
مذاكرات وين و همچنين تح��ولات منطقه اي، نرخ 
دلار دوباره افزايش يافت و روز يكش��نبه در بازار آزاد 
26400 تومان معامله شد. برخي كارشناسان معتقدند 
كه اين روند افزايش نرخ ها موقتي است و با پيشرفت 
مذاكرات، نرخ دلار دوباره كاهش خواهد يافت و حال 
بايد ديد كه در روزهاي آينده اخبار سياسي، مذاكرات 
و تحولات منطقه، چه روندي را براي بازار ارز به همراه 
خواهد داشت. به دنبال اين افزايش نرخ دلار، و اعلام 
هر اونس جهاني طلا به قيمت 1988 دلار، قيمت سكه 
نيز رشد كرد و به 12.5 ميليون تومان معامله شد.  نرخ 
دلار در صرافي هاي بانكي )يكشنبه، 22 اسفندماه( با 
20۷ تومان افزايش نسبت به روز گذشته، 24 هزار و 
۷۷6 تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با افزايش 
۳۷2 توماني نس��بت به روز گذشته برابر با 2۷ هزار و 
406 تومان بود.قيمت خريد هر دلار 24 هزار و 529 
تومان و نرخ خريد هر يورو نيز 2۷ هزار و 1۳۳ تومان 
اعلام شد.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل 
ارزي 24 هزار و 2۷1 تومان و نرخ فروش آن 24 هزار و 
492 تومان بود.اين در حالي است كه نرخ خريد يورو 
در اين بازار 26 هزار و 551 تومان و نرخ فروش آن نيز 
26 هزار و ۷9۳ تومان اعلام شد.همچنين در سامانه 
نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت 26 هزار و 2۷۷ 
تومان فروخته و حواله دلار به بهاي 24 هزار و 21 تومان 
معامله شد.افزايش قيمت دلار در صرافي هاي بانكي از 
ابتداي امسال شروع شد و از خردادماه وارد كانال 26  
هزار تومان شد. نوسان قيمت  دلار در صرافي هاي بانكي 
ادامه داشت و به طور مشخص در 24 آذرماه در كانال 2۷ 
هزار تومان ثابت مانده بود. در روزهاي سرد زمستاني 
نرخ ارز نيز سير نزولي را شروع كرد، به اين صورت كه 
پس از 6 ماه وارد كانال 26 هزار تومان شد و در آخرين 
روزهاي دي ماه )2۷ دي ماه( دوباره به كانال 25 هزار 
تومان بازگشت. البته نرخ دلار از 1۷ بهمن ماه در كانال 
24 هزار تومان نوسان دارد.قيمت سكه )يكشنبه، 22 
اسفندماه( در بازار تهران با افزايش 1۷0 هزار توماني 
نسبت به روز گذشته، به 12 ميليون و 500 هزار تومان 
رسيد.س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با قيمت 
12 ميليون و 150 هزار تومان معامله شد.همچنين 
نيم سكه بهار آزادي هفت ميليون و 150 هزار تومان، 
ربع سكه س��ه ميليون و 950 هزار تومان و سكه يك 
گرمي 2 ميليون و 500 هزار تومان قيمت خورد.علاوه 
بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 عيار به يك 
ميليون و 240 هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا 

نيز پنج  ميليون و ۳۷5 هزار تومان شد.

   اونس جهاني طلا نيز
 با قيمت هزار و ۹۹۰ دلار معامله شد

رش��د بهاي اونس جهاني طلا پس از جنگ روسيه و 
اوكراين ركورد جديدي را ثبت كرد و اين امر بر قيمت 
انواع س��كه و طلا در بازار داخل نيز تاثير گذاش��ته و 
موجب افزايش قيمت فلز زرد در داخل كش��ور شده 
است. س��كه طرح جديد در هفته هاي اخير در كانال 

11 و 12 ميليون تومان نوسان داشته است.

    قيمت جهاني طلا افزايش مي يابد
تحليلگ��ران اظهار كردند كه قيم��ت طلا احتمالا به 
بالاتري��ن حد خود افزايش مي ياب��د زيرا خطر حمله 
روسيه به اوكراين باعث آسيب به اقتصاد جهاني خواهد 
ش��د و تقاضا براي اين فلز كه به طور سنتي به عنوان 

سرمايه امن محسوب مي شود را افزايش خواهد داد. 
بهاي هر اونس طلا براي تحويل فوري، ثابت و با 1991 
دلار و 10 سنت معامله مي شود. در بازار معاملات آتي 
امريكا نيز بهاي هر اونس طلا در 1992 دلار و 10 سنت 
ثابت بود، اين به روزرساني قيمت طلا در ساعت 9 و 40 
دقيقه صبح به وقت شرقي اس��ت. قيمت  طلا در روز 
سه شنبه گذشته به 2069.89 دلار در هر اونس رسيد، 
در حالي كه بالاترين حد خود نس��بت به سال 2020 
و به 20۷2.50 دلار رس��يد و از حدود 1800 دلار در 
ابتداي سال افزايش يافت. روسيه يكي از توليدكنندگان 
عمده كالاهاست و تهاجم اين كشور به اوكراين باعث 
تحريم كالاهاي روسي و افزايش شديد قيمت نفت، 
گاز، فلزات و محصولات كش��اورزي شده است كه به 
رشد جهاني ضربه خواهد زد.جيوواني استانوو، تحليلگر 
موسسه يو بي اس اظهار كرد: قيمت هاي بالاتر انرژي 
و مواد غذايي نش��ان دهنده شگفتي هاي بيشتر تورم 
در آينده اس��ت كه بايد نرخ بهره واقعي ايالات متحده 
را براي مدت طولاني تري پايين نگه دارد و بايد به طلا 
كه اغلب به عنوان پوشش��ي در برابر تورم و همچنين 
عدم اطمينان اقتصادي و سياسي استفاده مي شود، 
كمك كند. طلا همچنين زماني كه بازده اوراق قرضه 
پايين باشد، محبوبيت بيشتري دارد.گلدمن ساكس 
پيش بيني ه��اي خ��ود را افزاي��ش داد و گفت كه هر 
سه گروه اصلي خريداران، سرمايه گذاران، بانك هاي 
مركزي و مصرف كنندگان جواه��رات و محصولات 
طلا، خريدش��ان را افزايش داده اند و طلا مي تواند در 
شش ماه به 2500 دلار برسد. تحليلگران گلدمن عنوان 
كردند: آخرين باري كه شاهد افزايش همزمان تمامي 
محرك هاي تقاضا بوديم، سال هاي 2010 تا2011 بود 
كه طلا تقريباً ۷0 درصد افزايش يافت.بانك مركزي 
روسيه ماه گذشته اعلام كرد كه خريد طلا را دوباره آغاز 
خواهد كرد و گلدمن گفت كه ساير بانك هاي مركزي 
با مشاهده اينكه تحريم ها چگونه ذخاير ارز خارجي 
روسيه را مسدود كرده، ممكن است طلاي بيشتري 
تقاضا كنند. بر اس��اس گزارش ش��وراي جهاني طلا، 
سرمايه گذاران همچنين به صندوق هاي مبادله شده 
در مبادلات پولي سرازير كردند كه ذخاير شمش هاي 
طلا در 10 روز اول مارس ۳ ميليون اونس )94 تن( به 
ارزش نزديك به 5 ميليارد دلار افزايش يافت.استانوو 
گفت: »براي افزايش قيمت طلا، بايد شاهد رويدادي 
از نوع ركود تورمي باشيم كه باعث كاهش شديد رشد 

جهاني شود.«

    دلار ديجيتال تهديد كننده رمزارز 
رييس جمهور ايالات متحده، به دولت فدرال دستور 
داده اس��ت كه به دنبال ايجاد دلار ديجيتال باش��د، 
اقدامي كه با پتانس��يل تغيير ش��كل دادن به نحوه 
جابه جايي و استفاده پول در سراسر جهان همراه است.

به گزارش ايندين نيوز، قبل از اينكه دستور وي منجر 
به ايجاد دلاري مجازي شود، بايد تاثيرات و خطرات 
عمده را در نظر گرفت؛ چند سوال كليدي وجود دارد 

كه در ذيل به آنها اشاره شده است.

    دلار ديجيتال چه شكلي خواهد بود؟
دلار ديجيتال همچنان دلار خواهد بود كه توسط بانك 
مركزي فدرال رزرو ايالات متحده صادر مي شود، مانند 
تمام اسكناس ها و سكه هاي ايالات متحده كه اكنون 
مورد استفاده قرار مي گيرد اما به شكل ديجيتالي كه 
براي همه قابل دسترس��ي باشد و نه فقط موسسات 
مالي.برخلاف پولي كه در يك حساب بانكي سپرده 
مي شود يا از طريق برنامه هاي خريد خرج مي شود، 
دلار ديجيتال در حساب هاي فدرال رزرو ثبت مي شود 
و نه در يك بانك. در عين حال، ارزش دلار ديجيتال 
براب��ر با همتاي كاغذي خود خواه��د بود و تفاوتي با 
ارزهاي ديجيتالي دارد كه در حال حاضر ارزش گذاري 
بس��يار متغيري دارند.البته همچنان پرس��ش هاي 
كليدي بي پاس��خ باقي مي مانند مانند اينكه آيا دلار 
ديجيتال مبتني بر فناوري بلاك چين مانند بيت كوين 
اس��ت يا اينكه با نوعي كارت پرداخت مرتبط است. 
بايدن از آژانس ها از جمله وزارت خزانه داري مي خواهد 
موضوع��ات مختلف در اين زمينه را بررس��ي كنند.

دارل دافي، كارشناس ارزهاي ديجيتال در دانشگاه 
استنفورد گفت: اگر دولت تصميم به ادامه كار بگيرد، 
ممكن است چند س��ال طول بكشد تا بتوانيم از دلار 
ديجيتال استفاده كنيم، مقامات بايد به عنوان  مثال 
كشف كنند كه از كدام فناوري استفاده خواهند كرد.

    چرا دلار ديجيتال راه اندازي شود؟
از آنجاي��ي كه ب��ا دلار ديجيتال ديگر مب��ادلات از 
طريق بانك ها، كارت هاي بانكي يا اپليكيشن هايي 
كه براي هر پرداخت هزينه دريافت مي كنند، انجام 
نمي ش��ود، كارم��زد تراكنش ها را كاه��ش يا حتي 
ح��ذف مي كند.حاميان اين ط��رح مي گويند: دلار 
ديجيتال به افراد بدون حس��اب بانكي، يعني حدود 
پنج درصد از خانوارهاي ايالات متحده كمك مي كند 

و مي توان��د پرداخت مزاي��ا را براي دولت آس��ان تر 
كند.البته خطراتي مانند خرابي سيس��تم يا حمله 
سايبري همچنين سوالاتي در مورد حريم خصوصي 
وج��ود دارد زيرا دول��ت از نظر تئ��وري مي تواند به 
همه تراكنش ها دسترس��ي داشته باشد. همچنين 
سيستم بانكي مي تواند تضعيف ش��ود زيرا در حال 
حاضر بانك ها از سپرده هاي مشتريان براي وام دادن 
به ديگران اس��تفاده مي كنند و با يك دلار ديجيتال 

مي توانند پول كمتري در اختيار داشته باشند.

     چگونه وضعيت مالي جهاني تحت تاثير
 قرار خواهد گرفت؟

نقل و انتقالات بين المللي كه اغلب آهسته و پرهزينه 
انجام مي شوند مي توانند تا حد زيادي تسهيل شوند. 
م��ارك چندلر، كارش��ناس ارز گف��ت: عملياتي كه 
در حال حاضر دو روز طول مي كش��د تا تاييد شود، 
مي تواند در يك ساعت انجام شود. از نظر چندلر، نقش 
ژئوپليتيكي دلار امريكا با معرفي نس��خه ديجيتالي 
آن تغيي��ر نخواهد كرد.وي با يادآوري اينكه در حال 
حاضر بيش از 6.5 تريليون دلار به شكل الكترونيكي 
هر روز در بازار ارز مبادله مي شود، خاطرنشان كرد: 
دلار ديجيتال يك تكامل طبيعي به جاي يك انقلاب 
است.حتي اگر چين، يوان ديجيتالي در مقياس بزرگ 
را راه اندازي كند، همانطور كه در حال بحث اس��ت، 
وي فكر نمي كند نقش چين در اقتصاد جهاني تغيير 
كند زيرا هميشه مسائل مربوط به اعتماد، شفافيت و 
عمق بازار وجود خواهد داشت.دافي معتقد است اگر 
ايالات متحده مي خواهد همچنان از وضعيت دلار به 
عنوان ارز غالب در ذخاير بانك مركزي و پرداخت هاي 
بين الملل��ي س��ود ببرد، ضروري اس��ت ك��ه دولت 
محتاطان��ه عمل كند.وي مي گوي��د: ايالات متحده 
بايد اطمينان حاصل كند كه در مجامع بين المللي 
كه ايجاد استانداردهاي پرداخت هاي فرامرزي براي 
ارزه��اي ديجيتال را مورد بحث ق��رار مي دهند، در 

جايگاه پيشرو باقي مي مانند.

    آيا ايالات متحده مي تواند عقب نشيني كند؟
جميل شيخ، بنيانگذار تينك تك هم گفت: در حال 
حاضر كشورهاي ديگر مانند منطقه يورو و هند روي 
نس��خه هاي ديجيتالي ارزهاي خود كار مي كنند اما 
هيچ مدركي وجود ندارد كه نش��ان دهد اولين بودن 
در بازار مزيت هاي مهم يا مادي را به همراه دارد.وي 
خاطرنش��ان كرد: در مقابل، عدم موفقيت ناش��ي از 
عواقب ناخواسته، استفاده كم يا ساير موارد مي تواند 
ايمان به موسس��ه صادركننده را تضعيف كند.اسوار 
پراساد، استاد دانشگاه كرنل اما موافق اين طرح است 
و اظهار كرد: تسلط بيش از حد دلار به ايالات متحده 
اين امكان را مي دهد كه از ديگر كشورها درس بگيرد.

   آيا دنياي رمزارز وارونه خواهد شد؟
دافي گفت: اگر به درستي طراحي شود، دلار ديجيتال 
مي تواند براي استفاده داخلي ارجح تر از ارز ديجيتال 
باش��د. با اين حال، براي نق��ل و انتقالات بين المللي 
ترديد دارد كه بانك هاي مركزي بزرگ مانند فدرال 
رزرو يا بانك مركزي اروپا، چين يا ژاپن، حساب هايي 
را در بانك مركزي به مردم سراسر جهان بدهند. وي 
خاطرنشان كرد كه اگر ايالات متحده اين كار را انجام 
دهد، مي تواند سيستم پولي كشورهاي كوچكي را كه 
مردم آنها ترجيح مي دهند از دلار ديجيتال به جاي 

ارز محلي استفاده كنند، ويران كند.
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بانك مركزي اخذ وثيقه نقدي قبل و 
بعد از اعطاي تسهيلات را ممنوع كرد

هيات  عامل بانك مركزي در شصت و نهمين جلسه 
خود در 21 اس��فند س��ال 1400 تصميم نهايي در 
خصوص موضوع ممنوعيت اخذ وثيقه نقدي قبل يا 
بعد از اعطاي تسهيلات را اتخاذ كرد. هيات عامل بانك 
مركزي پس از برگزاري جلسات كارشناسي طي سه 

ماه گذشته در اين بانك مقرر كرد: 
1. همان گون��ه كه در بخش��نامه هاي متعدد قبلي از 
جمله بخش��نامه هاي ش��ماره 10       .۳       .1۳91، مورخ 
21      .8      .1۳9۳، مورخ 12      .۳      .1۳94، مورخ 15    .۷    .1۳95 
و مورخ 9 .4 . 1۳99 به كرات تأكيد گرديده است، بلوكه 
نمودن بخش��ي از تسهيلات اعطايي به مشتريان، در 
قالب انواع سپرده ها توسط بانك ها و موسسات اعتباري 

غيربانكي ممنوع است.
2. از تاريخ تصويب اين مصوبه، اخذ هرگونه سپرده به 
عنوان وثيقه نق��دي به هر عنوان قبل يا بعد از اعطاي 
تسهيلات توسط بانك/موسس��ه اعتباري غيربانكي 

ممنوع است.
۳. موكداً ي��ادآور مي گردد، چنانچه بانك/موسس��ه 
اعتب��اري غيربانك��ي در راس��تاي بخش��نامه مورخ 
9 .4 . 1۳99 قب��ل از اعط��اي تس��هيلات و منوط به 
تواف��ق بانك/موسس��ه اعتباري غيربانك��ي اقدام به 
اخ��ذ وثيقه نقدي در قالب س��پرده س��رمايه گذاري 
مدت دار از تسهيلات گيرنده نموده است، پرداخت سود 
علي الحساب به سپرده مذكور معادل نرخ سود متناظر 
با دوره زماني آن سپرده مشابه سپرده هايي كه وثيقه 
تسهيلات نمي باشند، الزامي است. پرداخت نرخ سود 
كمتر از نرخ سود متناظر با دوره زماني آن سپرده توسط 
بانك/موسسه اعتباري غيربانكي تخلف محسوب شده 
و بانك/موسسه اعتباري غيربانكي متخلف مشمول 

اقدامات نظارتي بانك مركزي مي شود.

افزايش شديد هزينه توليد با تغيير 
نرخ محاسبه عوارض گمركي كالاها

معاون اسبق وزير اقتصاد و دارايي با بيان اينكه مصوبه 
مجلس در م��ورد تغيير نرخ ارز تغييرات ش��ديدي بر 
متغيرهاي اقتصاد كلان ايجاد خواهد كرد، گفت: اين 
اقدام باعث افزايش شديد قيمت كالاهاي توليد داخلي 
و وارداتي در س��ال آينده خواهد شد.»امين دليري« در 
گفت وگو با تسنيم، در خصوص تغييرات نرخ ارز و تأثيرات 
آن بر افزايش قيمت كالاهاي وارداتي، گفت: تغييرات نرخ 
ارز از دو طريق بر قيمت كالاهاي توليد داخلي و كالاهاي 
وارداتي اثر مي گذارد. اولًا، تجارب گذش��ته نشان داده، 
ايجاد ش��وك ارزي اولين اثر آن��ي در افزايش كالاهاي 
موج��ود اعم از توليد داخلي و كالاهاي وارداتي اس��ت. 
اثر شوك هاي ارزي و قيمتي، به نسبت شدت و ضعف 
آن، باعث افزايش نرخ تورم شده، تبعات آن با استناد بر 
شواهد تاريخي و آماري بارها به آن اشاره شده است. ثانياً، 
در صورت تغييرمبناي محاس��باتي نرخ ارز، براي اخذ 
حقوق گمركي، س��ود بازرگاني و هزينه هاي ترخيص 
كالا، علاوه بر افزايش قيمت كالاهاي مصرفي و توليدي 
از ناحيه شوك ارزي، افزايش مضاعف قيمت ديگري از 
طريق تغيير در مبناي محاسباتي حقوق گمركي و سود 
بازرگاني به كالاهاي وارداتي تحميل خواهد شد.مصوبه 
15 اسفند 1400 مجلس با حذف ارز ترجيحي 4200 
توماني براي ورود كالاهاي اساس��ي، دارو و نهاده هاي 
دامي و كش��اورزي، و تك نرخي كردن ارز مطابق با نرخ 
بازار، حداقل 6 الي ۷ برابر قيمت كالاهاي اساسي و دارو را 
افزايش خواهد داد، ساير كالا ها به تبعيت از اين افزايش 
و افزايش نرخ ارز، نسبت به كشش پذيري قيمت ها، 
افزايش خواهند يافت. اين سير افزايش قيمت ها يعني 

تشديد نرخ تورم در نقطه اي كه ايستاده ايم.

تغيير بي سابقه نرخ ارز رسمي كشور 
و تبعات شديد تورمي

اثر اين مصوبه كه يكي از بزرگ ترين تغييرات رسمي نرخ 
ارز با مصوبه مجلس شوراي اسلامي رخ داده، تغييرات 
شگرفي بر متغيرهاي اقتصاد كلان ايجاد خواهد كرد، در 
تاريخ اقتصاد ايران در قبل و بعد از انقلاب از نظر شدت 
تغييرات بي سابقه خواهد بود.اثر تغييرات شديد ارزي كه 
بر مبناي محاسبات اخذ حقوق گمركي، سود بازرگاني و 
هزينه هاي ترخيص استوار است، از 6 الي ۷ برابري شدن 
مبناي محاسبه هزينه هاي ورودي كالا، كه با تغيير نرخ 
ارز از 4200 تومان به ارز تك نرخي شناور بازار، مبناي 
محاسبه را بيش از 600 درصد افزايش مي دهد. البته 
گمرك جمهوري اسلامي ايران مجري قانون است، نرخ 
ارز مصوب تك نرخي را اگر استثنائاً قانون گذار تعيين 
نكرده باش��د، ملاك عمل قرار خواهد داد. در يك نظام 
تك نرخي ارز، قاعدتاً نرخ ديگري وجود نخواهد داشت 
تا مبناي محاسبه قرار گيرد. وي با بيان اينكه اين نرخ 
تسعير اگر حتي ضرايب اخذ هزينه هاي گمركي براي 
واردات كالا ثابت باشد، افزايش 6 الي ۷ برابري تغييرات 
نرخ ارز بر هزينه هاي كالا هاي وارداتي اضافه خواهد شد، 
گفت: در نهايت قيمت كالاهاي وارداتي ضمن اينكه يك 
افزايشي به تبع چند برابر شدن نرخ ارز كالاهاي اساسي 
و دارو و... را تجربه خواهد كرد، به نس��بت ارزش كالاي 
ورودي به گمرك، افزايش��ي از نظر قيمت تمام شده از 
بابت افزايش مبناي محاس��به )EST(، خواهد داشت. 
ضمن اينكه ماليات بر ارزش افزوده با نرخ ثابت 9 درصد، 
كه از قيمت نهايي كالاهاي وارداتي مورد محاسبه قرار 
مي گيرد، افزايش خواهد ياف��ت. به اين ترتيب ضمن 
چند برابر شدن قيمت كالاهاي اساسي به دليل افزايش 
بيش از ۷ برابري نرخ ارز، ساير كالاهاي وارداتي از جمله 
مواد اوليه، و كالا هاي واسطه اي و سرمايه اي واحد هاي 
توليدي نيز مشمول افزايش قيمت خواهند شد. به اين 
ترتيب با تغييرات يك باره نرخ ارز و مبناي محاسباتي 
نرخ ارز براي حقوق گمركي، سود بازرگاني و هزينه هاي 
ترخيص كالا، افزايش غير قابل پيش بيني در افزايش 
قيمت كالاهاي وارداتي، و به تبع آن باعث افزايش شديد 
قيمت كالاهاي توليد داخلي و وارداتي در سال آينده 
و در صورت تأييد جزو يك بند الحاقي يك تبصره يك 
بودجه سال 1401 از سوي شوراي نگهبان و ابلاغ آن 

از سوي مجلس و دولت رخ خواهد داد.

يوآن جايگزين دلار و يورو
در بانك هاي روسيه

بانك دولتي وي تي پي روسيه براي جذب مشتريان، 
حداكثر نرخ بهره را براي س��پرده ها با ارز چين )يوآن( 
مي دهد. با جدايي رسمي روسيه از ارزهاي دلار و يورو، 
بانك دولتي وي تي بي به مشتريان خود اين فرصت را 
داده كه حساب هاي پس انداز با يوان چين را با حداكثر 
نرخ بهره 8 درصد باز كنن��د. وي تي پي، دومين بانك 
بزرگ روسيه از تحريم هاي غرب با هدف انزواي مالي 
كامل روس��يه به دليل جنگ در اوكراين ضربه خورده 
است. اين بانك در بيانيه اي اعلام كرد: با توجه به افزايش 
نرخ دلار و يورو، بسياري از مشتريان به سرمايه گذاري 
در ساير ارزها علاقه نش��ان داده و يوان يكي از مقرون 
به صرفه تري��ن و اميدواركننده تري��ن گزينه ها براي 
سرمايه گذاري است. طبق گزارش ها، مشتريان فعلي 
مي توانند سپرده هاي خود را غيرحضوري و در وي تي پي 
آنلاين با حداقل مبلغ 100 ي��وان )16 دلار( باز كنند. 
حداقل واريزي در ش��عبه هاي وي تي بي، معادل 500 
يوان اس��ت. به گفته اين بانك، پيشنهاد سودآورترين 
سپرده گذاري، براي ساير ارزهاي خارجي خواهد بود. 
سود سالانه سپرده سه ماهه، به دلار، 8 درصد و به يورو، 
۷ درصد است. در حال حاضر سپرده شش ماهه به روبل، 
سود سالانه 21 درصد را ارايه مي دهد. وي تي پي گفت 
كه در هفته گذشته، مشتريان بيش از يك تريليون روبل 
)15 ميليارد دلار( در پس اندازهاي سنتي سرمايه گذاري 
كرده اند.موسسات مالي روسيه پس از اعمال تحريم هاي 
مرتبط با اوكراين تحت فشار بالايي قرار گرفته اند. پس از 
اعلام تعليق فعاليت هاي شركت هاي ويزا و مستركارت 
در اين كش��ور، اين بانك ها مجبور ش��دند، استفاده از 
سيستم يونيون پي را براي كارت هاي اعتباري آغاز كنند. 

قيمت دلار به كانال 26 هزار تومان صعود كرد 

رشد اندك قيمت دلار در صرافي هاي بانكي 

حاجي بابايي: كميسيون تلفيق پيشنهاد حفظ ارز ترجيحي را داده بود

سكه ۱۲،۵ ميليون تومان شد 

بي نتيجه ماندن گزارش كارشناسي مديريت ارز ترجيحي در صحن مجلس
گروه بانك و بيمه |

رييس كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه پيش��نهاد يكي از نمايندگان به جاي پيشنهاد 
كارشناسي كميس��يون تلفيق در مجلس راي آورد، 
گفت: پيشنهاد تلفيق به شكلي بود كه هم مساله ارز 
4200 و هم مساله نرخ تسعير ارز را مديريت مي كرد.

حميدرض��ا حاجي بابايي رييس كميس��يون تلفيق 
مجلس شوراي اسلامي در خصوص شرايط و تغييرات 
در پرداخت يا حذف ارز ترجيحي در سال آينده گفت: 
در كميس��يون تلفيق ي��ك كار كارشناس��ي در اين 
خصوص انجام و يك گزارش براي صحن مجلس آماده 
شد.وي افزود: اين گزارش به شكلي بود كه هم مساله 
 ETS ارز 4200 و هم مساله نرخ تسعير ارز كه بر مبناي
در نظر گرفته ش��ده بود را مديريت مي كرد. براساس 
اين گزارش، دولت ارز 4200 توماني را با فروش كالاها 
به نرخ ترجيحي از مردم دريافت مي كرد و 18 هزار و 
800 هزار تومان نيز كه مابه التفاوت ارز ترجيحي با نرخ 
ETS بود از محل 250 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته 
شده جبران مي شد. حاجي بابايي تاكيد كرد: در نتيجه 
اگر اين پيشنهاد اجرايي مي شد، مردم مي توانستند 
همچنان از ارز ترجيحي استفاده كنند و پايه پولي نيز 
افزايش نمي يافت. اين پيشنهاد كميسيون تلفيق بود.

يكي از نمايندگان مجلس نيز پيشنهادي ارايه كرد كه 
اين پيشنهاد راي آورد. زاويه نگاه كميسيون تلفيق با 
اين پيشنهاد متفاوت بود. در واقع اين پيشنهاد با آنچه 
كه در كميسيون تلفيق مصوب شده بود تفاوت داشت. 
رييس كميس��يون تلفيق مجلس شوراي اسلامي با 

بيان اينكه مجلس قصد ندارد تا توپ را در زمين دولت 
بيندازد، گفت: تلاش مجلس اين اس��ت كه در سال 
1401 جلوي دلالي ها گرفته ش��ود و ارز ترجيحي به 
صورت مس��تقيم با مردم در ارتباط باشد اما شرط آن 
نيز اين است كه گراني ها در سال 1401 رخ ندهد. وي 
گفت: پيش��نهادي كه در مجلس داده شد با يك نگاه 
خيرخواهانه به تصويب رسيد و بايد ديد كه مورد تاييد 
شوراي نگهبان قرار خواهد گرفت يا خير. نگاه مجلس 
اين بوده است كه در عين حذف واسطه ها و دلالي ها 
در سال آينده معيشت مردم نيز حفظ شود. مجلس به 

همكاري با دولت اعتقاد دارد.

     بيشترين ارز نيمايي را كدام كالا اساسي 
گرفت؟

از سوي ديگر، واردات برنج در سال جاري به بيش از 1.1 
ميليارد دلار رسيده كه بيشترين حجم كالاي وارداتي 
با ارز غيرترجيحي و به عبارتي نيمايي است. به گزارش 
ايسنا، بررسي روند واردات برنج در 11 ماهه امسال از 
اين حكايت دارد كه در اين مدت يك ميليون و ۳58 
هزار و 5۷۷ تن و به ارزش يك ميليارد و 15۷ ميليون 

و ۷۷ هزار و ۳19 دلار از گمرك ترخيص شده است.
واردات برنج در اين دوره نسبت به مدت مشابه سال 
قبل با رش��د 49 درصدي در وزن و 40 درصدي در 

ارزش همراه بوده اس��ت.برنج از جمله اقلام اساسي 
است كه از حدود دو س��ال قبل از ليست ارز 4200 
توماني خارج شده و با ارز نيمايي كه نزديك به بازار 
آزاد است، وارد مي ش��ود. گزارش واردات آن نشان 
مي دهد كه در سال جاري بيش��ترين ارز نيمايي را 

بين اقلام اساسي دريافت كرده است.
در 11 ماهه امسال 2۷.6 ميليون تن به ارزش 1۷.5 
ميليارد دلار كالايي اساسي از گمرك ترخيص و وارد 
كشور شده كه حدود 24 ميليون تن به ارزش 1۳.6 
ميلي��ارد دلار با ارز ترجيحي ب��وده و مابقي نيمايي 
است. حجم واردات كالاي اساسي با ارز نيمايي ۳.5 
ميليون تن ب��ه ارزش ۳.8 ميليارد دلار بوده كه 20 
درصد در وزن و ارزش نس��بت به مدت مشابه رشد 
داشته اس��ت. از اين ميزان واردات كالاي اساسي با 
ارز نيمايي، ۳۷ درصد از وزن و 28.9 درصد ارزش به 

واردات برنج اختصاص دارد.
گرچه واردات برنج در سال جاري رشد داشته ولي 
افزايش قيمت آن در داخل ني��ز قابل توجه و روبه 
رشد بوده است؛ به طوري كه گزارش مركز آمار ايران 
نشان مي دهد كه در بهمن ماه امسال قيمت هر كيلو 
برنج خارجي از ۳5 هزار تومان هم گذش��ته است و 
متوسط قيمت آن نسبت پارسال بيش از 2۷ درصد 
گران شده است. برنج ايراني كه در چند ماه گذشته 
روند رو به رش��د قيمت داش��ته و گزارش هاي بازار 
نش��ان از قيمت حدود 90 هزار توماني آن داشت، 
طبق آمار مركز آمار نس��بت به سال گذشته حدود 

95 درصد گران شده است.

رشد ۴ درصدي تعداد تراكنش ها
در بهمن ۱۴۰۰ 

بيش از ۳ ميليارد تراكنش بانكي 
در بهمن

در بهمن ماه امسال ۳ ميليارد و 22۳ ميليون تراكنش 
بانكي انجام ش��ده كه نسبت به ماه قبل 4.16 درصد 
رشد داشته است. براساس آخرين داده هاي آماري، 
ميزان تراكنش هاي بانكي در بهمن ماه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 9.۷2 درصد رشد داشته 
 است. تراكنش بيش از س��ه ميلياردي در بهمن ماه 
امس��ال از طريق بي��ش از 9.2 ميلي��ون كارتخوان 
فروشگاهي، 601 هزار ابزار موبايلي و 821 هزار ابزار 
پذيرش اينترنتي انجام ش��د.در بهمن ماه امسال 6 
ميليارد و ۳61 ميليون ميليون ريال تراكنش انجام 
شده كه نسبت به ماه قبل 1.5 درصد و نسبت به ماه 
مشابه سال گذشته 25 درصد افزايش يافته است. در 
اين دوره بيش از 91 درصد از كل تراكنش ها از طريق 
كارتخوان هاي فروش��گاهي بوده است؛ ابزار پذيرش 
اينترنتي با 4.99 درصد و ابزار پذيرش موبايلي با ۳.۳2 
درصد، در رتبه هاي بعدي قرار دارند.همچنين مقايسه 
س��هم تعداد هر يك از اين ابزاره��اي پذيرش فعال 
سيس��تمي از كل ابزارهاي بازار در بهمن ماه 1400، 
نشان مي دهد سهم كارتخوان هاي فروشگاهي از بازار 
 ۷6.۷2 درصد بوده اس��ت كه اين مي��زان در دي ماه

 امسال، ۷5.84 درصد تعيين ش��ده بود و سهم ابزار 
پذيرش موبايلي از بازار در دومين ماه زمستان، به 5.61 
درصد رسيده كه نسبت به دي ماه، كاهش يافته است.

    بيش از ۳ ميليارد تراكنش بانكي در بهمن
۳ ميليارد و 22۳ ميليون تراكنش در بهمن ماه امسال 
از طريق بيش از 9.2 ميليون كارتخوان فروشگاهي، 
601 ه��زار ابزار موبايل��ي و 821 هزار اب��زار پذيرش 
اينترنتي انجام شد.در شرايطي كه طبق اعلام شركت 
شاپرك، در بهمن ماه سال جاري بيش از ۳ ميليارد و 
22۳ ميليون تراكنش انجام شده كه نسبت به دي ماه 
1400، بيش از 4 درصد رشد داشته است. همچنين 
اين رقم نس��بت به بهمن ماه س��ال گذش��ته، 9.۷2 
درصد بيشتر شده است.در اين ميان، تغييرات مبلغي 
تراكنش ها نيز بيانگر افزايش 1.5 درصدي نسبت به 
ماه قبل و رسيدن به رقم 6.۳61.189.11۳ ميليون 
ريال است. اين در شرايطي است كه رقم مذكور نسبت 
به ماه مشابه سال 99 )بهمن ماه سال قبل(، حدود 25 
درصد رشد داشته است.از س��وي ديگر در بهمن ماه 
امس��ال، بيش از 91 درصد از كل تراكنش ها از طريق 
كارتخوان هاي فروشگاهي بوده است؛ به گونه اي كه 
بررسي جديدترين گزارش شاپرك از سهم ابزارهاي 
پذيرش از تعداد تراكنش ها در بهمن ماه 1400 نشان 
مي ده��د، كارتخوان فروش��گاهي ب��ا 91.۷0 درصد 
بيشترين س��هم را داش��ته و پس از آن ابزار پذيرش 
اينترنت��ي ب��ا 4.99 درصد و در نهايت اب��زار پذيرش 
موبايلي با ۳.۳2 درصد، در رتبه هاي بعدي قرار دارند.

همچنين مقايس��ه تعداد هر يك از ابزارهاي پذيرش 
فعال سيس��تمي در بهمن ماه 1400 نس��بت به ماه 
گذشته، نشان مي دهد تعداد ابزارهاي فعال سيستمي 
پذيرش اينترنتي، موبايلي و كارتخوان فروش��گاهي 
نسبت به دي ماه با افت 1۷.۷۷ درصدي همراه بوده؛ 
 به گونه اي كه تعداد ابزار پذيرش اينترنتي در بهمن ماه 
با افت 50.11 درصدي نسبت به دي ماه 1400 به رقم 
821.406 رسيده اس��ت.بنابراين مجموع تعداد اين 
ابزارها )اينترنتي، موبايلي و فروشگاهي( در يازدهمين 
ماه س��ال به رقم 10.۷1۷.۳18 رسيده كه نسبت به 
ماه قبل، بيش از 1۷ درصد كمتر شده است.همچنين 
مقايسه سهم تعداد هر يك از اين ابزارهاي پذيرش فعال 
سيس��تمي از كل ابزارهاي بازار در بهمن ماه 1400، 
نشان مي دهد سهم كارتخوان هاي فروشگاهي از بازار 
 ۷6.۷2 درصد بوده اس��ت كه اين مي��زان در دي ماه

 امس��ال، ۷5.84 درصد تعيين ش��ده بود و سهم ابزار 
پذيرش موبايلي از بازار در دومين ماه زمستان، به 5.61 
درصد رسيده كه نسبت به دي ماه، كاهش يافته است.



بيش از هفت ماه از آغاز كار دولت سيزدهم مي گذرد. از 
روز اول شروع به كار دولت سيزدهم اين دولت ادعا داشت 
كه برنامه اي جامع در حوزه هاي مختلف مديريت كشور 
بود. با اين حال اما »سند تحول دولت مردمي« به عنوان 
برنامه راه اين دولت در موضوعات و مس��ائل اولويت دار 
كشور روز گذشته و در روزهاي پاياني سال منتشر شد! در 
اين سند كه گفته مي شود برنامه مدون دولت سيزدهم 
براي تحقق وضع مطلوب است به چالش هاي بازار سرمايه 
و راهكارهاي افزايش بهره وري اين بازار نيز پرداخته شده 
است. بر اساس اين سند دو چالش اصلي بازار سرمايه، سهم 
اندك اين بازار از تامين مالي توليد و همچنين رفتارهاي 
هيجاني در بازار كه منجر به تضييع حقوق س��هامداران 
خرد مي شود، ارزيابي و بر همين اساس عوامل ايجاد اين 
چالش ها و راه هاي برون رفت از آن نيز در اين س��ند ارايه 
شده است. نكته جالب توجه در اين سند اما توجه بيش از 
اندازه دولت به بازار بدهي و ارايه راهبردهاي مختلف براي 
توسعه اين بازار است. اگر چه اين سند چالش اصلي بازار 
سرمايه را سهم اندك اين بازار در تامين مالي توليد عنوان 
كرده است اما ركن بازار بدهي براي تامين مالي را به شدت 
م��ورد توجه قرار داده و تامين مالي ش��ركت ها از طريق 

عرضه سهام را در اولويت هاي بعدي بررسي كرده است.
آن طور كه از بررسي س��ند تحول دولت در حوزه بازار 
سرمايه برمي آيد، دولت بيش از بازار سهام به بازار بدهي 
و توسعه و گسترش آن تعلق خاطرنشان داده است. به 
ويژه آنكه توس��عه اين بازار مي تواند در گام نخست به 
آس��اني و بدون دخالت نظارت ديگر اركان، دولت را از 
تله هميشگي كس��ري بودجه برهاند. بر همين اساس 
مي توان گفت بازار بده��ي كه دولت آن را در بطن بازار 
سرمايه ديده است، اصلي ترين دليل توجه سند تحول 
دولت به بازار سرمايه بوده است. در همين حال بسياري 
از بندهاي موجود در اين سند، از منظر حقوقي نيازمند 
بررسي و تصويب در شوراي عالي بورس است. مواردي 
كه البته پيش زمينه برخي از آنها در طرح اصلاح قانون 
بازار اوراق بهادار چيده شده است. طرحي كه مجلس 
بخشي از آن را ارايه كرده بود و گفته مي شد بخش هاي 
حساسيت برانگيز آن نيز از سوي سازمان بورس مطرح 
شده بود. بر همين اساس به نظر مي رسد شوراي عالي 
بورس و س��ازمان بورس كه هم اكنون هم راس��تا و در 
وابس��تگي مطلق به دولت عمل مي كنند، به سرعت 
منويات سند تحول دولت س��يزدهم را مورد تصويب 
قرار دهند. با اين حال س��ند تحول دول��ت به ويژه در 
حوزه بازار سرمايه آنقدر گرفتار كلي گويي است كه از 
دستيابي به اهداف در كوتاه مدت ناتوان شده است. در 
اين سند اهدافي مورد توجه قرار گرفته است كه عموما 
در پيچ وتاب قوانين و همچنين دسترسي به فناوري هاي 
جديد در حوزه بازار سرمايه گرفتار خواهند شد. با اين 
حال اما نمي توان از اين نكته چشم پوشيد كه اين سند 
مي تواند حاكي از نگاهي جامع به بازار س��رمايه باشد 
كه پيش از اين صورت نگرفته بود. اين امر نيز به دليل 
درگير شدن بخش بزرگي از جامعه با مساله اي به نام بازار 
سهام از يك سو و آشكار شدن ظرفيت هاي بازار سرمايه 
براي توسعه اقتصادي از سوي ديگر بوده است. بر همين 
اساس به نظر مي رسد نگاه دولتمردان تا حدودي نسبت 

به جايگاه بازار سرمايه تغيير كرده است.

    سند تحول بازار سرمايه
مبحث اول فصل دوم سند دولت با عنوان سرمايه گذاري 
و نظام تامي��ن مالي به بازار س��رمايه اختصاص يافته 
است. بر اين اساس افزايش س��هم تامين مالي از بازار 
سرمايه در نظام تامين مالي توليد، افزايش نسبت بازار 
اوراق بدهي به تولي��د ناخالص داخلي، افزايش حجم 
سرمايه گذاري مردم در بازار سرمايه، ارتقاي شاخص 
حمايت از حقوق س��هامداران خُرد و ارتقاي شاخص 
حاكميت ش��ركتي به عنوان نش��انگرهاي وضعيت 
مطلوب معرفي شده اند. در همين حال اين بند از سند 
ب��ه چرخش هاي تحول آفرين در حوزه بازار س��رمايه 

اشاره كرده است. بر اين اساس تاكيد شده است كه بايد 
از تنظيم گري متمركز بر مديريت شاخص كل و رشد 
كوتاه مدت بازار سرمايه و متكي بر قواعد محدودكننده 
بازار به تنظيم گري متمركز بر ارتقاي شفافيت، حفظ 
حقوق همه سهامداران و توسعه بلندمدت بازار سرمايه 
تغيير رويكرد داد.  در همين حال تاكيد شده است كه 
لازم اس��ت نظام حكمراني شركتي متمركز بر منافع 
س��هامداران عمده به نظام حكمراني شركتي حافظ 
حقوق همه س��هامداران تغيير جهت دهد. همچنين 
در اين س��ند آمده اس��ت ك��ه در راس��تاي چرخش 
تحول آفرين، لازم اس��ت از نظارت پيشيني مبتني بر 
محدوديت ورود، به تنظيم گري متكي بر ارتقاي رقابت 
در نهادهاي مالي بازار سرمايه تغيير مسير داده شود. 
در همين حال به اين نكته اشاره شده است كه دو بازار 
بدهي و سهام، نبايد به عنوان رقباي يكديگر تلقي شوند 
و لازم است هر دو بازار به صورت متوازن توسعه يابند. 
اين س��ند همچنين چالش هاي بازار سرمايه را مورد 
بررسي قرار داده و راه هاي برون رفت از اين چالش ها و 
راهكارهاي ارتقاي بازار را نيز ارايه داده است. سند تحول 
دولت س��يزدهم دو چالش عمده را براي بازار سرمايه 
برش��مرده است، اين دو چالش عبارتند از سهم پايين 
بازار سرمايه در تامين مالي توليد و رفتار هيجاني بازار 

سرمايه و تضييع حقوق سهامداران خُرد.

     سهم پايين بازار سرمايه در تامين مالي توليد
سند تحول دولت قائل است كه ناكارآمدي فرآيند تامين 
مالي از بازار سرمايه نخستين عامل سهم پايين اين بازار 
از تامين مالي توليد است. بر اين اساس سه راهبرد براي 
عبور از اين چالش پيشنهاد شده است، نخستين راهبرد 
پيشنهاد مي دهد كه هزينه ها و تسهيل فرآيند انتشار 
اوراق بدهي و افزايش س��رمايه شركت ها كاهش يابد. 
در اين مس��ير اهم اقداماتي كه بايد انجام ش��ود، ايجاد 
بازار اختصاصي عرضه اوراق بدهي به س��رمايه گذاران 
نهادي با تسهيل فرآيند انتشار اوراق و پيشنهاد قوانين 
لازم، اختياري كردن ركن بازارگردان براي انتشار اوراق 
بدهي و ركن ضامن در انتشار اوراق رتبه بندي شده براي 
عرضه خصوصي به س��رمايه گذاران نهادي بدون رتبه 
اعتباري عنوان شده است.  در همين حال شفاف سازي 
و هوشمندسازي فرآيند بررسي درخواست هاي افزايش 
سرمايه شركت ها، تس��هيل تامين مالي از بازار سهام با 
اقداماتي نظير تسهيل ورود شركت ها به بورس، امكان 

عرضه اوليه سهام با فروش س��هام جديد و مانع زدايي 
از فرآيند افزايش س��رمايه به عنوان ديگر اقدامات لازم 
برشمرده ش��ده اس��ت. راهبرد دوم اين سند نيز قائل 
به تقويت صندوق ه��ا و اصلاح س��ازوكارهاي تجهيز 
مناب��ع در بازار بدهي اس��ت. راه ان��دازي صندوق هاي 
س��رمايه گذاري كوتاه مدت به منظور توسعه ظرفيت 
تامين مالي براي اوراق دولتي و شركتي از طريق تجهيز 
منابع مالي خُرد با اس��تفاده از ظرفيت صندوق هاي با 
درآمد ثابت دوم، كاهش تدريجي س��رمايه گذاري در 
س��هام و اعِمال تدريجي محدوديت بر خريد هر انتشار 
توس��ط صندوق هاي تحت مديريت نهادهاي متعهد 
پذيره نويس��ي و بازارگرداني، شناور كردن ارزش واحد 
صندوق ها و برخورد با دستكاري قيمتي اوراق، كاهش 
تدريجي س��قف س��پرده بانكي و گواهي س��پرده در 
صندوق هاي سرمايه گذاري با درآمد ثابت و ممنوعيت 
س��پرده گذاري در بانك هاي داراي رابطه س��هامداري 
مستقيم و غيرمستقيم با مدير صندوق از اقدامات لازم 

براي دستيابي به اين راهبرد شمرده شده است. 
در همين حال راهبرد سوم براي عبور از اين چالش، ايجاد 
بازار خارج از بورس براي انتشار و سرمايه گذاري در اوراق 
است. بر اين اساس ايجاد سازوكارهاي عرضه خصوصي 
اوراق بدهي و سهام، اعطاي معافيت مالياتي به نهادهاي 
واس��ط تشكيل ش��ده براي عرضه خصوصي به منظور 
تسهيل اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي 
از اقدامات لازم در اين حوزه عنوان شده است. اين سند 
بيان مي كند كه دومين عامل در سهم اندك بازار سرمايه 
از تامين مالي توليد، ميزان پايين رقابت در نهادهاي مالي 
بازار سرمايه اس��ت. بر اين اساس نيز دو راهبرد تسهيل 
اعطاي مجوز نهادهاي مال��ي و افزايش تبعات تخلفات 
نهادهاي مالي ارايه شده است. اين سند كاهش سرمايه 
اوليه لازم براي تاسيس نهادهاي مالي، افزايش تدريجي 
سرمايه متناسب با حجم فعاليت نهاد مالي و ثبت محور 
كردن مجوز تاسيس نهادهاي مالي، احصا و اطلاع رساني 
عمومي و مديريت تعارض منافع در نهادهاي مالي را به 
عنوان اقدامات لازم براي دس��تيابي به اين اهداف اعلام 
كرده اس��ت. بر اساس سند دولت، عامل سوم مشاركت 
اندك بازار س��رمايه در تامين مال��ي توليد، ناكارآمدي 
بانك ها در بازار سرمايه است. بر اين اساس نيز سند، اصلاح 
ارتباط بازار س��رمايه و بازار اوراق بهادار كوتاه مدت را به 
عنوان راهبرد عبور از اين چالش عنوان كرده و براي آن 
اعطاي مجوز به بانك ها جهت تامين مالي در بازار سرمايه 

با انتش��ار انواع اوراق، نظير اوراق صك��وك اجاره، اوراق 
رهني و اوراق خريد دِين، در چارچوب ضوابط س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار را تجويز كرده اس��ت. س��ند تحول 
دولت سيزدهم بر اين باور تاكيد دارد كه رفتار هيجاني 
بازار س��رمايه و تضييع حقوق سهامداران خرد، دومين 
چالشي است كه اين بازار با آن روبرو است. بر اين اساس 
سند، سه عامل تمركز نظام حكمراني شركتي بر حقوق 
سهامداران عمده در مقايسه با س��هامداران خُرد، رواج 
دستكاري قيمتي و معاملات مبتني بر اطلاعات نهاني 
در بازار و ورود توده وار و هيجاني س��رمايه گذاران خُرد 
به بازار را مهم ترين عوامل بروز چالش دوم بازار سرمايه 
مي داند. بر همين اساس سند توصيه كرده است به عنوان 
راهبردهاي عبور از اين چالش، جايگاه سهامداران خُرد در 
نظام حكمراني شركتي تقويت شود. پُرهزينه كردن ايجاد 
ساختارهاي سهامداري هرمي، چندلايه و تودرتو ديگر 
راهبرد توصيه شده در اين سند است. توسعه روش هاي 
شناسايي دستكاري قيمتي و معاملات مبتني بر اطلاعات 
نهاني، تقويت زيرساخت هاي اطلاعاتي و رويه هاي ثبت، 
نگهداري و طبقه بندي اطلاعات در شركت هاي بورسي 
و نهادهاي مالي و همچنين تش��ديد تبعات دستكاري 
قيمتي و معاملات مبتني ب��ر اطلاعات نهاني به عنوان 
راهبردهاي ديگر اين س��ند براي عب��ور از چالش دوم 
بازار سرمايه معرفي ش��ده است.  سند دولت همچنين 
براي پوشش ريس��ك ورود توده وار سهامداران خرد به 
بازار س��رمايه، تقويت زيرس��اخت هاي سرمايه گذاري 
غيرمستقيم مردم، توس��عه ابزارهاي مديريت ريسك 
براي پوشش زيان سرمايه گذاران خُرد، در صورت سقوط 
بازار و حذف دامنه نوس��ان قيمت را ب��ه عنوان راهبرد 
ارايه كرده اس��ت. بر اين اس��اس توسعه صندوق هاي 
سرمايه گذاري مشترك، رقابتي كردن كارمزد صدور و 
ابطال واحدهاي صندوق هاي سرمايه گذاري مشترك 
و كاهش كارمزد معاملات صندوق ها، توسعه ابزارها و 
نهادهاي رتبه بندي مد نظر قرار گرفته است. همچنين 
در حوزه حذف دامنه نوسان پيشنهاد شده كه دامنه به 
صورت تدريجي افزايش يابد و به موازات آن، سواد مالي 
سرمايه گذاران خرد نيز از طريق ارايه آموزش، ترويج 
مفاهيم و مباني بازار و ساماندهي و نظارت بر فعاليت 
موسسات آموزشي مرتبط ارتقا يابد. اين بند از سند بر 
انتشار فهرست موسسات مورد تاييد سازمان بورس و 
اوراق بهادار، به منظور مبارزه با تبليغات غيرواقعي و 

اغواكننده در مورد بازار سهام تاكيد كرده است.

اخبار

ادامه از صفحه اول
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بساط رانت با ۲ اقدام دولت
در حال حذف شدن است

ايرنا| مداخله دولت در تعيين قيمت كالاها رويكردي 
است كه سال ها تجربه شده و نتيجه اي جز شكست 
نداشته است. به همين دليل دولت سيزدهم بهتر است 
از اجراي دوباره اين سياست كه باعث رانت، دلال بازي 
و فساد در بازارهاي مختلف كالايي شده، پرهيز كند 
كه خوشبختانه اقدامات اخير بيانگر توجه ويژه دولت 
به نظام بازار و كنار گذاشتن قيمت گذاري دستوري در 
برخي حوزه هاست. جواد حسيني كيا، عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس اظهار داشت: اتفاق خوبي كه از 
ابتداي سال در بورس كالا پيگيري شد، عرضه مداوم 
محصول هاي معدني در بورس كالاست. دنباله روي 
از اين سياست باعث مي ش��ود، كالاهاي معدني كه 
به صورت سنتي تحت سيطره دولت بود، خارج و متاثر 
از سازوكار عرضه و تقاضا در شرايط رقابت معامله شود. 
حسيني كيا افزود: در سال هاي گذشته كه سنگ آهن، 
كنسانتره و ساير محصول هاي معدني قيمت گذاري 
مي شد، سياست گذار انتظار داشت، توليدات فلزي 
هم ارزان به دست مصرف كننده برسد اما عمده سود 
حاصل از سياست هاي حمايتي در همه اين سال ها، 
به جيب عده اي خاص رسيد و به زيان مصرف كننده 
تمام شد. وي با طرح اين پرسش كه تا چه زماني بايد 
سفره رانت را در قالب سياست هاي حمايتي، پهن نگه 
داريم؟ تصريح كرد: يك زماني دولت براي سرپا شدن 
توليد فولاد، شروع به حمايت و اعطاي يارانه كرد اما 
قرار نيست اين حمايت تا ابد ادامه يابد. توليدكنندگان 
فولاد در بخش هاي مختلف نيز مانند همه بخش هاي 
توليد بايد روي پاي خود بايستند و به نظر مي رسد كه 
امروز با رويكرد جديد دولت و عرضه كامل كالاها در 
بورس كالا، زمان حذف رانت ها فرا رسيده است. او با 
تاكيد اينكه س��ازوكار بورس كالا براي اقتصاد ايران 
يك فرصت اس��ت، متذكر ش��د: بايد با برنامه ريزي 
دقيق شرايطي را فراهم كنيم تا اعتماد توليدكننده و 
مصرف كننده واقعي به بورس كالا به طور كامل جلب 
شود اين بدان معناست كه قيمت ها متاثر از سازوكار 
عرضه و تقاضا در شرايط رقابت كشف شوند كه البته 
در ابتداي ورود برخي محصولات ش��ايد در ابتداي 
امر موانعي بر س��ر راه باش��د اما در ادامه به طور حتم 
توليدكننده و مصرف كننده از كشف واقعي قيمت ها 
آن هم در بستري شفاف، سود خواهند برد. نماينده 
مردم سنقر و كليايي در پايان تاكيد كرد: آنچه مي تواند 
به بازارها كمك كند، مفهوم رقابت است، به نحوي كه 
مداخله در عرضه و تقاضا و قيمت ها، باعث اختلال در 
بازار و زمينه ايجاد رانت مي شود از اين رو وزارت صمت 
درصدد است تا با عرضه هاي كافي و مستمر كالاها در 
بورس كالا، نياز بازار را پوش��ش دهد كه اين رويه به 
تعادل بازارها و در ادامه انجام صادرات كالاهاي مازاد 
نياز داخل بدون تشريفات و مجوزهاي زمانبر گذشته 

كمك مي كند.

چه سالي به بورس گذشت؟
سهامدارها دچار تنش��ي در خريد و فروش شده 
آمد در كمترين سرعت و بس��يار هيجاني عمل 

كنند.
بيشتر عملكردهاي سهامداران در عدم آموزش 
مناسب براي افراد بوده كه تاكنون نيز در آموزش 
خود تفك��ري نكردند تا به راه حلي مناس��ب در 
هيجان��ات بازار برس��ند و تصميمات درس��ت و 

عقلاني در مواقع حساس بورس بگيرند.

درباره كتاب
»سرمايه گذاري خصوصي«

از روزهايي كه سرمايه گذاري خصوصي به معناي خريد 
دارايي با جريان نقدي ثابت بود گذشته، با وجود تكامل، 
رش��د و افزايش تنوع در س��رمايه گذاري خصوصي، 
ديگر اين تصوير س��نتي وجود خارجي ندارد. كتاب 
»سرمايه گذاري خصوصي، از سرمايه گذاري خطرپذير 
تا تملك« نوشته كلوديو زايس��برگر، مايكل پراول و 
باون وايت و ترجمه داوود دانش جعفري، اميرحسين 
جهاني كيا و فائزه السادات سجاديان توسط انتشارات 
نور علم در ۴۹۸ صفحه منتشر شده است. در بخشي از 
اين كتاب مي خوانيم: »امروزه شركت هاي سرمايه گذار 
خصوصي به عوامل تحول صنعت تبديل شده اند. اين 
شركت ها ديگر يك س��رمايه گذار ساده و بدون عمل 
نيستند كه صرفا به دنبال كسب سود با ايجاد تغيير در 
ساختار مالي شركت باشند. سطح دخالت و مديريت 
اين سرمايه گذاران در شركت هاي سرمايه پذير بيشتر 
شده اس��ت و در عين حال روش هاي سرمايه گذاري 
نيز متنوع تر از قبل است. اكنون حدود ۸۰۰۰ شركت 
س��رمايه گذاري خصوصي در دنيا وجود دارد و براي 
دانشجويان و متخصصان جوان، داشتن دانشي عميق 
از اين صنعت آنها را قادر مي س��ازد كه موقعيت هاي 
سرمايه گذاري مناسبي را جذب كنند.« مطالعه اين 
كتاب مي تواند براي فعالان اين حوزه و كساني كه قصد 
ورود به اين صنعت را دارند مفيد باشد. فصل هاي كتاب 
شامل: بررسي س��رمايه گذاري خصوصي، انجام 
معاملات در س��رمايه گذاري خصوصي، مديريت 
سرمايه گذاري هاي خصوصي، مديريت صندوق 
و رابطه شركاي مديريتي – شركاي سرمايه گذار 
و تكامل سرمايه گذاري خصوصي است. اين كتاب 
به تازگي به مجموعه كتاب هاي كتابخانه سازمان 

بورس و اوراق بهادار افزوده شده است.

چرا برخي
سود سهام عدالت نگرفته اند؟

به دنبال پيگيري  س��هامداران براي زمان واريز سود 
سال ۹۹ س��هام عدالت، سيد احسان خاندوزي، وزير 
ام��ور اقتصادي و دارايي در چند روز گذش��ته از واريز 
اين سود در تاريخ ۲۱ اس��فند ماه خبر داد. در همان 
زمان هم مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار اعلام كرد: س��ود س��هام عدالت در تاريخ اعلام 
شده به حساب سهامداران واريز خواهد شد. به دنبال 
پيگيري هاي مسوولان براي اجراي وعده داده شده، 
سود سهام عدالت روز گذشته )شنبه ۲۱ اسفند ماه( 
با تلاش مستمر سازمان بورس و اوراق بهادار و شركت 
سپرده گذاري مركزي به حس��اب سهامداران واريز و 
از همان زمان اعلام ش��د كه اگر س��هامداران اقدام به 
فروش سهام خود نكرده باشند، سود سهام عدالت را 
به طور كامل دريافت مي كنند؛ در غير اينصورت از رقم 
سود سهام عدالت كسر خواهد شد. سهامداران عدالت 
مي توانند علاوه بر روش ف��وق، با تماس مركز تماس 
sahamedalat.  ۱۵۶۹ داخلي ي��ك و تارنم��اي

ir نس��بت به واريز س��ود س��هام عدالت خود مطلع 
ش��وند. اكنون با توجه به تكميل پرداخت سود سهام 
عدالت، برخي از سهامداران نسبت به رقم هاي واريزي 
معترض هس��تند و اعلام كرده اند كه ب��ا وجود عدم 
فروش س��هام خود در بازار، سود واريز شده به حساب 
آنها كمتر از رقم هاي اعلام شده است و همچنين در 
اين ميان افرادي بودند كه نس��بت به عدم واريز سود 
به حساب خود معترض بودند. در اين زمينه حسين 
قشمي، مدير سيستم هاي تسويه و پرداخت شركت 
سپرده گذاري مركزي امروز )يكشنبه( در گفت وگو با 
ايرنا با بيان اينكه عمليات پرداخت سود سهام عدالت 
به اتمام رسيده اس��ت، افزود: شماره شباي نامعتبر، 
حساب بانكي مسدود، راكد، مشترك )دو امضا(، ارزي 
و بلندمدت مهم ترين دلايلي است كه باعث شد تا سود 
سهامداران به حساب آنها واريز نشود.  وي اظهار داشت: 
بيش از ۲ ميليون و ۳۰۰ هزار نفز از مش��مولان سهام 
عدالت نتوانسته بودند كه سود سهام سال ۱۳۹۸ خود 
را دريافت كنند، اما ۳۰۷ هزار نفر شماره شباي معتبر 
خود را در روزهاي گذش��ته اصلاح كردند، به طوري 
كه سود سال هاي ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ به صورت يكجا به 
حس��اب آنها واريز شد.  قشمي گفت: سهامداراني كه 
تاكنون پيامك واريز س��ود خود را دريافت نكرده اند، 
مي توانند ب��ا مراجعه به درگاه يكپارچه ذينفعان بازار 
سرمايه به نشاني ddn.csdiran.ir، تارنماي سهام 
عدالت به نشاني sahamedalat.ir يا تماس با مركز 
تماس ۱۵۶۹ داخلي يك از وضعيت واريزي سود سهام 
عدالت خود مطلع شوند.  مجيد عشقي، رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار به رقم نهايي س��ود سهام عدالت 
اشاره كرد و افزود: براي كساني كه داراي پرتفوي ۴۹۲ 
هزار توماني سهام عدالت هس��تند ۵ ميليون و ۳۲۰ 
هزار و ۳۹۹ ريال سود به آنها اختصاص پيدا مي كند. 
وي گفت: افراد داراي پرتفوي ۵۳۲ هزار توماني سهام 
عدالت، ۵ ميليون و ۷۵۲ هزار و ۹۴۴ ريال و دارندگان 
س��هام عدالت يك ميليون توماني رقمي معادل ۱۰ 
ميليون و ۸۱۳ هزار و ۸۷۱ ريال سود پرداخت مي شود. 
رييس سازمان بورس با بيان اينكه رقم هاي اعلام شده 
براي سال جاري اس��ت، گفت: برخي از افراد ممكن 
است بخشي از پرتفوي خود را فروخته باشند يا پاره اي 
از سهم را در اختيار داشته باشند، بنابراين ممكن است 
اين اعداد متفاوت باش��د. روابط عمومي سمات نيز 
اعلام كرد: س��هامداران عدالت براي اطلاع از مبلغ 
واريز س��ود سهام س��ال مالي منتهي به اسفندماه 
۱۳۹۹ مي توانند با ورود به درگاه يكپارچه ذينفعان 
 www.ddn.csdiran.ir بازار سرمايه به نشاني
مراجعه كنند و پس از ورود درگاه يكپارچه ذينفعان 
بازار سرمايه مي توانند با كليك بر گزينه تاريخچه 
سود س��هام عدالت مبلغ سود س��هام خود را براي 
سال هاي ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ مش��اهده كنند. لازم به 
ذكر است روز شنبه سود سهام عدالت ۴۳ ميليون 
و ۶۶۵ ه��زار و ۳۳۱ نفر به مبل��غ بيش از ۲۵ هزار 

ميليارد تومان به حساب مشمولان واريز شد.

راه اندازي صندوقي با هدف 
حفظ اصل سرمايه سهامداران

عليرضا ناصرپور، مع��اون نظارت بر نهادهاي مالي 
سازمان بورس و اوراق بهادار از طراحي و راه اندازي 
جديدترين صندوق سرمايه گذاري با عنوان صندوق 
تضمين اصل مبلغ سرمايه گذاري خبر داد. ناصرپور، 
حفظ ارزش اصل مبلغ س��رمايه گذاري را يكي از 
مهم ترين دغدغه هاي سرمايه گذاران پس از ورود به 
بازار سرمايه طي سال هاي اخير برشمرد و تصريح 
كرد: غالباً ورود سرمايه گذاران جديد به بازار سرمايه 
در واپس��ين روزهاي روندهاي صع��ودي و پس از 
رشدهاي تصاعدي بوده است، بنابراين، تغيير روند 
بازار به زيان تعداد قابل توجهي از س��رمايه گذاران 
منجر شده است. اين مقام ارشد اذعان كرد: سازمان 
بورس و اوراق بهادار پس از بررسي انواع مدل هاي 
صندوق هاي سرمايه گذاري مورد استفاده در دنيا، 
اقدام به طراحي صندوق سرمايه گذاري جديدي با 
عنوان صندوق تضمين اصل مبلغ سرمايه گذاري 
كرده اس��ت او با بيان اينكه صندوق يادشده در دو 
ساختار متفاوت طراحي ش��ده است، خاطرنشان 
كرد: در صندوق تضمين، اصل مبلغ سرمايه گذاري 
توس��ط ضامن، ركن ضامن به ساير اركان صندوق 
اضافه ش��ده و اصل سرمايه را تضمين خواهد كرد. 
معاون نظ��ارت بر نهادهاي مالي س��ازمان بورس، 
س��اختار ديگر اين صندوق را تضمين اصل مبلغ 
سرمايه گذاري توس��ط دارندگان واحدهاي ممتاز 
برش��مرد و تصريح كرد: صندوق تضمين با الهام از 
مدل صندوق سرمايه گذاري اهرمي طراحي شده 
و بنابراين، از مكانيزم تضمين اصل س��رمايه درون 
صندوق برخوردار اس��ت. به بياني ديگر دارندگان 
واحدهاي ممتاز صندوق، اصل سرمايه دارندگان 
واحدهاي ع��ادي صندوق را تضمي��ن مي كنند. 
ناصرپور با مدنظر قرار دادن زمان راه اندازي صندوق 
تضمين در بازار سرمايه عنوان كرد: اساسنامه اين 
صندوق در دو ساختار مجزا در هيات مديره سازمان 
بورس و اوراق بهادار نهايي ش��ده است و به زودي 

ابلاغ خواهد شد.

»تعادل« در گزارشي بررسي مي كند

سهم سند  تحول در  بازار  سرمايه

اقدامات انجام شده و پيش روي مديريت نظارت بر ناشران
محس��ن انصاري مهياري مديريت نظارت بر ناشران 
سازمان بورس و اوراق بهادار ضمن تشريح مهم ترين 
اقدامات انجام شده اين مديريت در سال ۱۴۰۰ اظهار 
كرد: ادارات نظارت بر ناشران )نظارت بر ناشران گروه 
مالي و خدماتي، نظارت بر ناش��ران گروه شيميايي و 
غذايي و نظارت بر ناشران گروه صنعتي و معدني( در 
سال جاري، ابلاغ اصلاحيه دستورالعمل نحوه حضور 
و اعم��ال حق راي به ص��ورت الكترونيكي در مجامع 
عمومي شركت هاي ثبت شده نزد سازمان را در دستور 
كار خود قرار داد و اجرايي كرد. محسن انصاري مهياري 
با بيان اينكه پيگيري براي فراهم كردن زيرساخت هاي 
فني به منظور پرداخت يكپارچه سود سهام سهامداران 
توسط شركت سپرده گذاري مركزي و ابلاغ موضوع 
به ناش��ران از ديگر اقدامات اين مديريت بوده است، 
ادامه داد: ابلاغ رويه افش��اي پيش بين��ي عملكرد از 
سوي شركت هاي توليدي پذيرفته شده شامل ارايه 
مفروض��ات پيش بيني صورت س��ود و زيان و جدول 
تحليل حساس��يت و ابلاغ مصوب��ه در خصوص الزام 
تمامي ناشران ثبت شده نزد سازمان به افشاي دلايل 
تغيير سود )زيان( عملياتي بيش از ۳۰ درصد از جمله 

اقدامات واحد ناشران سازمان بوده است.
او با اشاره به اينكه در سال جاري دو ابلاغيه به ناشران 
اوراق بهادار در راس��تاي ارتقاي ش��فافيت اعلام شد، 
تصريح كرد: بر اساس مصوبه اي، ناشران اوراق بهادار 
ملزم به ضرورت افش��اي فهرست زمين و ساختمان 
ناش��ران ثبت شده نزد سازمان ش��دند. همچنين در 

مصوبه ديگر، تمامي شركت هاي توليدي ثبت شده 
نزد س��ازمان ملزم به افش��اي جزيي��ات هزينه هاي 
انرژي ش��دند. مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس، 
عملياتي كردن بخش هايي از دستورالعمل حاكميت 
ش��ركتي را از ديگر اقدامات اين مديريت برش��مرد و 
افزود: در سال جاري با توجه به مصوبات شوراي عالي 
بورس به شركت هاي سرمايه پذير سهام عدالت ابلاغ 
و پيگيري هاي مس��تمري بر ناشران به منظور ارايه و 
به روزرساني فهرست دارندگان اطلاعات نهاني انجام 
شد. او با اش��اره به اينكه ارسال و به روزرساني گواهي 
دريافت ابلاغي��ه هنجارها و اصول رفت��اري مديران 
از سوي ناشران در س��ال جاري نيز پيگري شد، ابراز 
كرد: ارايه تعهد حفظ محرمانگي اطلاعات معاملات و 
فهرست سهامداران در قالب يك مصوبه به ناشران ابلاغ 
و همچنين امكان انتشار محاسبات مربوط به P/S در 
سايت TSETMC.COM براي شركتهاي توليدي 
فراهم شد. انصاري برگزاري جلسات ميز صنعت براي 
برخي صنايع از جمله صنعت پالايش��ي، نيروگاهي، 
سيماني، خودرو، پتروش��يمي و بيمه و به روزرساني 
فرم هاي سامانه كدال به منظور پاسخگويي به خواسته 
فعالان بازار س��رمايه را از ديگر اقدامات واحد ناشران 
سازمان برشمرد. مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس 
در بخش ديگر گفت وگوي خود با »سنا« با مدنظر قرار 
دادن اقدام��ات اداره نظارت بر حسابرس��ان معتمد و 
گزارشگري مالي توضيح داد: در سال جاري درخواست 
پذيرش موسسات حسابرسي براي پذيرش به عنوان 

موسسه حسابرس��ي معتمد س��ازمان و درخواست 
پذيرش شركا  و مديران موسسات حسابرسي معتمد 
براي پذيرش به عنوان شريك و مدير معتمد بررسي 
شد. او با اشاره به نظارت هاي اين اداره خاطرنشان كرد: 
رعايت دس��تورالعمل موسسات حسابرسي معتمد و 
صدور آراي انضباطي و رعايت استانداردها و قوانين و 
ضوابط مربوطه در گزارش هاي صادره توسط موسسات 
حسابرسي معتمد و صدور آراي انضباطي در صورت 

لزوم، نظارت هاي دقيقي انجام شده است.
انصاري پاسخ به اس��تعلام هاي دريافتي از ساير ادارات 
سازمان يا واحدهاي خارج از سازمان را از امور معمول اداره 
نظارت بر حسابرسان معتمد و گزارشگري مالي خواند و 
افزود: دريافت و بررسي اطلاعات موسسات حسابرسي 
معتمد در مقاطع زماني شش ماهه، طبقه بندي موسسات 
حسابرس��ي معتمد در بهم��ن ماه، بازنگ��ري و اصلاح 
دستورالعمل هاي لازم الاجرا در صورت لزوم، بازنگري در 
رويه ها جهت ارتقاي نظارت بر حسابرسان معتمد مطابق 
با معيارهاي روز نهادهاي نظارتي معتبر در كش��ورهاي 
مختلف و پيگيري بهبود نظارت مكانيزه بر موسس��ات 
و تهيه صورت ه��اي مالي نمونه و ضوابط گزارش��گري 
متناسب با موضوعات فعاليت شركت هاي مختلف و تعامل 
با س��اير نهادهاي ناظر براي اجرايي كردن صورت هاي 
مالي و ضوابط مذكور از ديگر فعاليت هاي متداول در اين 
اداره در سال جاري بوده است. انصاري با نگاهي بر تعداد 
موسسات حسابرسي معتمد سازمان تا اواخر سال جاري 
اذعان كرد: در سال ۱۴۰۰ تعداد موسسات معتمد با در 

نظر گرفتن سازمان حسابرسي به ۵۵ موسسه رسيده 
است و ۶ موسسه حسابرسي در اين سال حذف و هيچ 

موسسه حسابرسي پذيرش نشده است.

    برنامه هاي آتي براي اجرا در سال ۱۴۰۱
مدير نظ��ارت بر ناش��ران س��ازمان ب��ورس در انتهاي 
گفت وگ��وي خود با »س��نا« برنامه ه��اي آتي مديريت 
نظارت بر ناش��ران را مدنظر ق��رار داد و اظه��ار كرد: به 
روزرس��اني و اصلاح دستورالعمل هاي مرتبط با ناشران 
به منظور رفع نيازهاي اطلاعاتي سرمايه گذاران و تدوين 
دستورالعمل هاي جديد به منظور رفع نيازهاي ناشران و 
ايجاد بستر قانوني جهت نظارت بر عملكرد ناشران مانند 
دستورالعمل رتبه بندي ش��فافيت از اقداماتي است كه 
در دس��توركار اين مديريت در سال پيش رو قرار گرفته 
است. انصاري عملياتي كردن برگزاري مجامع به شكل 
الكترونيكي را از ديگر موارد خواند و ادامه داد: به روزرساني 
فرم هاي سامانه كدال به منظور ارتقاي شفافيت اطلاعات 
ناشران، پيگيري از ناشران در خصوص پرداخت سود سهام 
از طريق سامانه سجام و تسريع در صدور برخي مجوزها 
از جمله گواهي معافيت مالياتي با مكانيزه نمودن فرآيند 
مذكور، اصلاح دس��تورالعمل هاي حاكميت شركتي و 
پذيرش و نظارت بر موسسات حسابرسي معتمد، اصلاح 
دستورالعمل طبقه بندي، اصلاح دستورالعمل گزارش 
تفسيري مديريت، ورود به بحث تاييد صلاحيت اعضاي 
هيات مديره و مديران عامل ناشران نيز از ديگر اقدامات 

مديريت نظارت بر ناشران در سال ۱۴۰۱ خواهد بود.



گروه راه و شهرسازي|
تحولات ماه هاي اخير در مديريت شهري پايتخت حاكي 
از »ميل« امور به س��مت ابهام و عدم شفافيت است. هر 
چقدر مديريت شهري سابق و به ويژه شوراي شهر پنجم 
از طرق مختلف و از جمله نهادسازي و راه اندازي سامانه 
»شفافيت« تلاش كرد تا بر عملكرد مالي مديران و ساير 
س��ويه هاي عملكردي آنان نور بتابان��د، ظاهرا مديريت 
ش��هري جديد به همان ميزان نس��بت به مس��اله ابهام 
زدايي از امور خود تمايلي ندارد. اين مساله اما در كانون 
 توجه برخي از اعضاي ش��وراي ش��هر فعلي قرار دارد و 
هر از گاه - از جمله ديروز در نشست علني شوراي شهر- 
نس��بت به اين مساله حياتي به ش��هرداري تهران تذكر 
مي دهند. مصوبه شوراي پنجم، شهرداري تهران را ملزم 
كرده است كه قراردادها، مزايده ها، مناقصات، سفرهاي 
خارجي مديران شهري، دريافتي مديران شهرداري ها، 
ليست اسامي مديران جذب شده و آيتم هاي مختلف را 
در سامانه شفافيت ثبت و در معرض ديد عموم مردم قرار 
دهد، اما اجراي اين مصوبه قانوني در دوره جديد مديريت 
شهري به محاق فراموشي سپرده شده است. »جزييات 
سفر خارجي شهردار تهران به كشور تاجيكستان« يكي 
از تازه ترين مواردي است كه در اين خصوص نقض شده 
است و از همين رو، در نشست علني ديروز شوراي شهر 

مورد اعتراض چند نفر از اعضاي اين شورا قرار گرفت. 

    سوزن به خود، جوالدوز به ديگران
در همين رابطه، ناصر اماني، عضو شوراي شهر ديروزدر 
تذكري درخصوص شفافيت گفت: از ابتداي شروع به 
كار اين دوره درخصوص ضرورت به روزرساني سامانه 
شفافيت شهرداري تهران چندبار در صحن شورا تذكر 
داده شد اما متاسفانه همچنان اين سامانه به روزرساني 
نشده است. عضو شوراي شهر تهران تاكيد كرد: لذا 
ضمن تذكر به شهردار تهران جهت اجراي سريع اين 
مصوبه ابتدا سوزني به خود بزنيم و سپس جوالدوزي 
به ديگران. پس از مدت ها پيگيري كميته تشكيل 
منابع انساني شوراي ش��هر، آمار و ليست نيروهاي 
جذب شده دوره پنجم را به دست آورده است. عدد 
قابل توجهي آمار و ليست جذب شده از دوره گذشته 
در اختيار ما است كه فعلا آن را در سامانه شفافيت 
قرار نمي دهيم تا ابتدا ليست نيروهاي جذب شده 
و فيش حقوق مديران ش��هرداري در اين دوره در 
س��امانه قرار گيرد و سپس ليست افراد جذب شده 

در دوره پنجم را در سامانه شفافيت قرار دهيم.

     دو رديف بودجه جهاد تبيين را حذف كنيد
اماني همچنين با اش��اره به بودجه شهرداري تهران 
گفت: ردي��ف ۱۱۱/۱۰۸۲۵۲ تح��ت عنوان نهضت 
تبيين گفتمان انقلاب اسلامي با مبلغ ۵ ميليارد تومان 
و رديف ۱۱/۷۰۶۱۵ تحت عنوان حمايت از چهره ها و 
موثرين جبهه انقلاب اسلامي به مبلغ ۲۰ ميليارد تومان 
است كه تذكر بنده حذف اين دو رديف و اختصاص آن 
به پروژه هاي كوچك مقي��اس محلات كم برخوردار 

جنوب شهر تهران است. 
بر اساس اين گزارش، رهبري در ديدار اخير خود با اعضاي 
مجلس خبرگان، تصويب بودجه اي سنگين در مجلس 
شوراي اس��لامي براي جهاد تبيين را غلط و بي نتيجه 
خواندند و گفتند: من با اين شيوه برخورد با مسائل موافق 
نيستم و تجربه گذشته نيز نشان مي دهد اين بودجه ها 
غالباً هدر مي رود. ايشان افزودند: البته مسوولاني كه اين 
بودجه ها در وزارت ارشاد و سازمان تبليغات به دست آنها 
مي رسد افراد مومن، سالم و قابل اعتمادي هستند ولي 
طبيعت اين كار غلط است و اميدواريم مسوولان به اين 
موضوع توجه كنند. در پي فرمايشات رهبري، علي اصغر 
باقرزاده، عضو هيات رييس��ه كميسيون تلفيق بودجه 
س��ال ۱4۰۱ اعلام كرد كه بودج��ه اختصاص يافته به 
جهاد تبيين حذف خواهد شد. در چنين شرايطي است 

كه ديروز اماني خواستار حذف دو رديف مربوط به 
جهاد تبيين از بودجه سال ۱4۰۱ شهرداري شد.

    سفر به تاجيكستان و دوبي
مهدي اقراريان، رييس كميسيون نظارت و حقوقي شوراي 
شهر تهران نيز در نشست علني ديروز اين شورا در تذكري 
به شهردار تهران گفت: حضور آقاي دكتر زاكاني در شهر 
دوشنبه حتما ضروري و مهم بوده است اما اينكه چند نفر 
با آقاي زاكاني رفتند و چه ضرورتي داشته كه اين افراد با 
ايشان به تاجيكس��تان بروند، همچنين بازديدهايي كه 

داشتند چقدر ضرورت داشته براي شورا شفاف نيست.
اقراريان در جريان جلسه پنجاه و سوم شوراي شهر تهران 
در تذكري گفت: در اين ايام گزارش هايي را از س��فرهاي 
ش��خصي مديران شهرداري داش��تم براي مثال مديري 
سفر شخصي به دوبي داشته است كه هيچ اشكالي ندارد. 
با روساي يكي از سازمان ها تماس گرفتم و گفتم گزارشي 
دال بر س��فر جناب عالي به دوبي است كه گفتند با پول 
شخصي خودم رفتم. به ايشان گفتم در فرودگاه چند نفر 
ديگر از همكاران شما هم بودند و از اين موضوع خبر داريد، 
گفتند بررسي مي كنم و موضوع را اطلاع مي دهم.  او با اشاره 
به شرايط معيشتي و اقتصادي حاكم بر كشور گفت: در اين 
شرايط اقتصادي و معيشتي كه مردم با آن مواجه هستند 
حساسيت ويژه اي در مورد سفرهاي خارجي وجود دارد.  
او درخواست كرد تا در اسرع وقت شهردار تهران گزارشي 
را از سفر دوشنبه به شوراي شهر ارايه كند.وي گفت: با اصل 
كار نكته اي نداريم اما اينكه چند نفر همراه ايشان بودند و 

علت سفر آنها چه بوده بايد شفاف شود. 

    زاكاني درباره سفر خارجي خود 
توضيح دهد

حبيب كاشاني، عضو شوراي شهر تهران نيز بر لزوم ارايه 
گزارش درباره سفر خارجي شهردار تهران به شورا تاكيد 
كرد. كاشاني در بخشي از تذكر خود با اشاره به موضوع 
سفرهاي خارجي در شهرداري تهران گفت: هفته گذشته 
هنگام س��فر به نجف ديدم كه چند ت��ن از همكاران به 
نمايشگاه اكسپو دوبي مي رفتند. فارغ از اينكه اين كار با 
پول شخصي يا غيرشخصي بوده، بايد كميته مربوط به 
سفرهاي خارجي در شهرداري در مورد اعزام ها و سفرهاي 
خارجي گزارشي ارايه دهد و به سوالات مطرح شده پاسخ 
داده ش��ود. مهدي چمران در پاسخ به تذكر كاشاني در 

خصوص سفرهاي خارجي در مديريت شهري گفت: در 
مورد سفر آقاي زاكاني تماسي كه با بنده داشتند خواهش 
كردم گزارش س��فر را كتبي به ش��ورا ارايه دهند يا در 
صحن شورا حضور يابند و توضيح دهند كه قطعا گزارش 
كتبي مستندتر اس��ت و اين گزارش را به همه اعضاي 
شورا خواهيم داد.  رييس شوراي شهر تهران گفت: بنابر 
توضيحاتي كه شهردار تهران دادند سفر خوب و موثري 
بوده است. سفر شهردار تهران به كشور مسلمان همچون 
تاجيكستان كه فارسي زبان هم هستند و علايق شديدي 
به كش��ور ما دارند مي تواند موثر و مفيد باش��د. چمران 
تاكيد كرد: طبق قانون هر سفري كه انجام مي شود چه 
توسط اعضاي شورا و چه شهرداري بايد گزارش كتبي 
آن را به شورا ارايه دهند كه اين كار تا به حال عملي شده 
است. رييس شوراي شهر تهران همچنين در حاشيه 
نشست علني ش��ورا در جمع خبرنگاران در خصوص 
سفر ش��هردار تهران به تاجيكستان نيز گفت: در اين 
باره نامه اي نوش��ته بودند كه اجازه بگيرند ما ديشب 
اين نامه را پيدا كرديم اما سيس��تم خراب شده بود و 
اين نامه نيامده بود و ديروز نامه را دستي آوردند و ديگر 
فايده نداش��ت. نامه دير رسيده اما به صورت شفاهي 
اين موضوع را مطرح كردند. دوستان از اين سفر اطلاع 
داشتند اما اين اطلاع رسمي نبوده. هر شهرداري در هر 
جاي كشور بخواهد به هر جايي سفر بكند بايد طبق 

قانون با اطلاع و موافقت شورا اين سفر صورت بگيرد.

   گلايه از نظافت شهر
اقراريان همچنين در بخش ديگري از تذكر خود با اشاره 
به وضعيت ارايه خدمات در شهر تهران گفت: متاسفانه با 
گذشت شش ماه شاهد هستيم كه هنوز وضعيت نظافت 
در شهر تهران به نقطه مطلوبي نرسيده است. گزارش 
مي دهند كه در فلان كوچه خانه ها قبلا دو طبقه بوده و 
الان چهار طبقه و شش طبقه شده است، اين براي مردم 
قابل قبول نيست. وقتي از مردم براي ساخت و ساز پول 
عوارض مي گيريم، متناس��ب با آن نيز بايد سرويس و 
خدمات بدهيم، گذاش��تن سطل زباله سر يك كوچه 
حداقل كاري اس��ت كه بايد انجام دهيد.  او افزود: در 
شهرداري تهران اگر شعارهاي قشنگ بدهيم اما كار 
روزانه و جاري خود را كه جمع كردن آش��غال از كف 
خيابان است را به درستي انجام ندهيم، مردم كارهاي 
قشنگي كه شعار آن را مي دهيم را از ما قبول نمي كنند. 

    زمان كافي به زاكاني و تيمش داده ايم
او به بي توجهي ش��هرداري تهران نسبت به زمانبندي 
مصوبات ني��ز انتقاد ك��رد و گفت: اگ��ر لايحه اي جزو 
اولويت هاي آقايان در شهرداري باشد از طرق مختلف 
موضوع را پيگيري مي كنند ك��ه لايحه در صحن راي 
بياورد، اما اگر موضوعي اولويت ش��ورا باشد آن را پشت 
گوش مي اندازند. س��وال، استيضاح، تحقيق و تفحص 
ابزار قانوني است كه ش��ورا در اختيار دارد و علاقه مند 
نيستيم كه در ابتداي دوره مديريتي آقاي زاكاني از اين 
ابزار استفاده كنيم. اما از طرفي به اندازه كافي هم به آقاي 
زاكاني و تيم ايشان زمان داديم.  او ادامه داد: حدود شش 
ماه از اين دوره گذشته است و ديگر بهانه اي كه دوستان 
مطرح مي كنند كه تازه آمدند و در حال انتصابات هستند 
را قبول نمي كنم. ما زمان لازم را داديم و الان موقع كار 
است. شورا نيز همه جوره همراهي كرده و به لايحه هاي 
دوستان راي مي دهد. بحث گزارشگران فساد و تخلف 
چند ماه اس��ت كه معطل مانده است. بحث مربوط به 
اساسنامه سازمان ها مهلتي سه ماهه داشته كه دو ماه 
از اين مهلت سه ماهه گذشته است و آقايان امروز و فردا 
مي كنند. اگر قرار است مصوبات شورا در زمانبندي خود 

دنبال نشود كه سنگ روي سنگ بند نمي شود. 

    مصوبات ديروز شوراي شهر 
ديروز اما اعضاي شوراي ش��هر تهران با يك فوريت 
لايحه تعيين قائم مقامان ذي حساب در شهرداري 
تهران موافقت كردند. چمران با بيان اينكه اين لايحه 
شب گذشته به دست ما رسيد، گفت: به همين دليل 
فرصت نكرديم كه آن را در دستور جلسه درج كنيم. 
اين لايحه در مورد قائم مقام هاي ذي حساب است و 
شهرداري تعدادي را معرفي كرده است و انتظار داريم 
كه بقيه را نيز هرچه سريعتر معرفي كنند. شهرداري 
در حال حاضر ۲۷ نفر را به عنوان قائم مقام ذي حساب 
معرفي كرده است.  حبيب كاشاني به يك فوريت اين 
لايحه انتقاد كرد كه با تصويب يك فوريت بايد هفته 
آينده اين لايحه در صحن بررسي شود در حالي كه 
صحن تعطيل اس��ت. در نهايت اعضاي شوراي شهر 
تهران با يك فوريت اين لايحه موافقت كردند. اعضاي 
شوراي شهر تهران همچنين پيشنهادات كميسيون 
برنام��ه و بودجه در مورد اعت��راض هيات تطبيق به 
بودجه ۱4۰۱ شهرداري تهران را به تصويب رساندند.

ايرانشهردر شهر

ويژه

5  دوشنبه 23 اسفند 1400    11 شعبان 1443  سال هشتم    شماره   Mon. Mar 14. 2022  2179  راهوشهرسازي

اخطار آتش نشاني درباره 129 
ساختمان بسيار پرخطر در پايتخت

عبدالرضا داوري، مديرعامل س��ازمان آتش نش��اني 
ش��هرداري تهران توضيحاتي درباره ساختمان هاي 
بسيار پرخطر در پايتخت، چهارشنبه آخر سال، ايمني 
ساختمان پلاسكو، مطالبات آتش نش��انان و اصلاح 
قوانين ايمني ارايه داد. به گ��زارش فارس، داوري در 
يك نشس��ت خبري اعلام كرد:  ۱۲۰ دستگاه سبك 
اطفاي حري��ق خريداري آن مدنظر قرار گرفته كه در 
حال حاضر ۷۰ مورد آن به نتيجه رسيده و بهره برداري 
شده است. همچنين دو ايستگاه جديد آتش نشاني در 
خيابان قيطريه و شوش به زودي خواهيم داشت و تا دو 
ماه ديگر تعداد ايستگاه هاي آتش نشاني به ۱34 مورد 
و تا پايان سال آينده به ۱3۸ مورد مي رسد. او ادامه داد: 
۱۲9 ساختمان پرخطر در تهران وجود دارد كه نياز به 
اقدام فوري داشته و ما بايد نگاه همگرايي در اين زمينه 
داشته باشيم تا بتوانيم رفع خطر اين ساختمان ها را 
انجام دهيم به عبارتي سازمان هاي ديگر هم بايد پاي 
كار بيايند چرا كه به تنهايي اي��ن موضوع امكانپذير 
نيست. همچنين در حال حاضر قوانين، تأثيرگذاري 
لازم را ندارد و نياز به بازنگري قوانين ايمني داريم. وي 
گفت:  هدف ما پلمب و آسيب به كسب و كارها نيست 
بلكه رفع مش��كل ناايمن بودن ساختمان ها است كه 
تاكنون تلاش هاي زيادي در اين راستا انجام داده ايم. 
 البته به غير از ۱۲9 ساختمان كه بسيار پرخطر و نياز 
به اقدام فوري دارد به طور كلي 9۶۰۰ ساختمان پرخطر 

هستند و نياز به رفع مشكل وضعيت ايمني دارند.

جزييات تازه
از خريد متري مسكن

مديرعامل يك شركت انبوه ساز بورسي نحوه استفاده از 
ظرفيت ابزار اوراق سلف براي خريد متري مسكن را اعلام 
كرد. به گزارش مهر، ياسر امامي در يك نشست خبري 
با تشريح فعاليت هاي شركت انبوه سازي بورسي وابسته 
به بانك مسكن، در خصوص ورود شركت هاي چيني 
و تركيه اي به نهضت ملي مس��كن تصريح كرد: ورود 
سازندگان چيني و تركيه اي يك فرصت براي صنعت 
ساختمان اس��ت. مثلًا ما در دوره مسكن مهر با كمك 
يك شركت تركيه اي براي احداث پروژه ۸۰۰ واحدي 
در اراك از تكنولوژي مدرن استفاده كرديم كه سبب شد 
اين پروژه صرف ۱۸ ماه احداث شود. اين فعال صنعت 
ساختمان، تهاتر نفت با تكنولوژي هاي نوين ساختمان 
را اقدام مناسبي دانست و يادآور شد: بر اساس مطالعات 
ما در حال حاضر ۷3۰ هزار واحد مسكوني شهري كمبود 
داريم كه به اين نرخ هر ساله افزوده مي شود. همچنين 
واحدهاي فرسوده و خانه اولي ها نيز به جمع متقاضيان 
مسكن اضافه مي شوند. اگر چه نرخ جمعيت ما كاهشي 
است اما اين روند كاهش��ي حداقل تا دو دهه ديگر در 
بازار مسكن اثر خود را خواهد گذاشت و تا آن زمان نياز 
به افزايش توليد داريم. وي درباره اوراق س��لف موازي 
استاندارد يا همان خريد متري مسكن گفت: استفاده از 
ابزارهاي بازار سرمايه مانند اوراق صكوك و اوراق سلف 
را در دستور كار داريم كه براي جمع آوري سرمايه هاي 
خرد مردم استفاده مي شود و مردم مي توانند از منافع 
بازار سرمايه براي پول هاي خرد خود منتفع شوند. امامي 
افزود: هفته گذشته در جلسه كميته فقهي بازار سرمايه 
با عرضه اوراق سلف موافق شد. اميدواريم شرايط بازار 
س��رمايه به گونه اي رقم بخورد كه اين ابزار سريع تر در 
اختيار مردم قرار گيرد چون در حال حاضر بس��ياري 
از مردم توان خري��د خانه هاي ۱ تا ۲ ميليارد توماني را 
هم ندارند و از سوي ديگر به پيش فروش كنندگان هم 

نمي توانند اعتماد كنند.

پذيرش مسافران نوروزي
تا ٨٠ درصد ظرفيت اتوبوس ها

طبق دستور ستاد ملي مبارزه با كرونا تمام مسافران بايد 
دو دوز واكس��ن كرونا را دريافت كرده باشند و پذيرش 
مسافران با ٨٠ درصد ظرفيت اتوبوس خواهد بود. اگر 
مسافري شاهد تخلفي بود و راننده اي بيش از ٨٠ درصد 
ظرفيت اتوبوس مس��افر پذيرش كرده بود، بلافاصله 
بايد مورد را به س��امانه ١4١ يا پليس راه گزارش بدهد. 
داريوش باقرجوان در گفت وگو با ايلنا با اشاره به رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي در سفرهاي نوروزي ١4٠١ اظهار 
داش��ت: از مسافران تقاضا داريم كه براي سوار شدن به 
اتوبوس و سواري كرايه از پايانه هاي رسمي بليت تهيه 
كنند و از سوار شدن بدون بليت در ميانه راه يا از طريق 
جار زن يا دلال بپرهيزنند. وي ادامه داد: طبق دس��تور 
س��تاد ملي مبارزه با كرونا تمام مس��افران بايد دو دوز 
واكسن كرونا را دريافت كرده باشند و پذيرش مسافران 
با ٨٠ درصد ظرفيت اتوبوس خواهد بود. اگر مسافري 
شاهد تخلفي بود و راننده اي بيش از ٨٠ درصد ظرفيت 
اتوبوس مسافر پذيرش كرده بود، بلافاصله بايد مورد را 

به سامانه ١4١ يا پليس راه گزارش بدهد. 

هشدار زرد درباره باد و باران
در پايتخت

اداره كل هواشناسي استان تهران، با صدور هشدار زرد 
رنگ از نفود س��امانه بارشي و در بعضي ساعات به ويژه 
ساعات بعدازظهر رگبار باران گاهي همراه با رعد و برق 
و تگرگ و وزش باد ش��ديد موقتي در ارتفاعات، بارش 
باران و برف و مه وگاهي كولاك برف از ظهر دوشنبه )۲3 
اسفندماه( تا چهارشنبه )۲۵ اسفندماه( خبر داد. اين 
پديده جوي روز دوشنبه )۲3 اسفندماه( در ارتفاعات 
استان، روز سه شنبه )۲4 اسفندماه( در مناطق شمالي 
و مركزي اس��تان و روز چهارشنبه )۲۵ اسفندماه( در 
مناطق استان تهران پايدار است. بر اثر حاكميت اين 
شرايط جوي لغزندگي و احتمال آبگرفتگي موقت معابر، 
محدوديت و اختلال در تردد در جاده هاي كوهستاني، 
وقوع مه و كولاك برف دور از انتظار نيست بنابراين اداره 
كل هواشناسي استان تهران احتياط هنگام تردد درون 
شهري و جاده اي به ويژه جاده هاي كوهستاني و گردنه ها 
پرهيز از كوهنوردي و صعود به ارتفاعات و پرهيز از پرواز 
گلايدر را توصيه مي كند. اداره كل هواشناسي استان 
تهران در ادامه اين هشدار از افزايش سرعت وزش باد 
و وزش باد ش��ديد گاهي خيلي شديد در بخش هاي 
جنوبي استان گاهي همراه با خيزش گرد و خاك به ويژه 
در بخش هاي جنوبي استان از بعد از ظهر چهارشنبه 
)۲۵ اسفندماه( تا پنجشنبه )۲۶ اسفندماه( در مناطق 
اس��تان تهران خبر داد. در اين شرايط جوي احتمال 
شكستن درختان فرس��وده و نهال ها، احتمال آسيب 
به سازه هاي موقت و سست، احتمال آسيب به پوشش 
گلخانه ها و خطر سقوط اجسام و تابلوهاي تبليغاتي 
وجود دارد. به توصيه اداره كل هواشناسي استان تهران، 
محكم كردن س��ازه هاي موقت و پوشش گلخانه ها، 
پرهيز از پرواز گلايدر و هواپيماهاي سبك در دستور 
كار قرار گيرد. از چهارشنبه شب تا پنجشنبه كاهش 
محسوس دما حدود ۵ تا ۸ درجه سلسيوس در مناطق 
استان تهران رخ مي دهد. در اين شرايط يخبندان شبانه 
سطح زمين در نواحي شمالي استان، احتمال آسيب به 
لوله هاي آب و تاسيسات، احتمال آسيب به خودروها و 
ماش��ين آلات وجود دارد. اداره كل هواشناسي استان 
تهران محافظت و پوش��ش لوله هاي آب و تاسيسات، 
 اس��تفاده از ض��د ي��خ در خودروها و ماش��ين آلات،

 مديريت حامل هاي انرژي، كنترل دماي گلخانه ها و 
اتخاذ ساير تمهيدات لازم در حوزه كشاورزي را توصيه 
مي كند. به گزارش ايسنا، هشدار زرد رنگ به معناي اين 
است كه پديده اي جوي رخ خواهد داد كه ممكن است 
در س��فرها و انجام كارهاي روزمره اختلالاتي را ايجاد 
كند. اين هش��دار براي آگاهي مردم صادر مي شود تا 
بتوانند آمادگي لازم را براي مواجهه با پديده اي جوي 
داشته باشند كه از حالت معمول كمي شدت بيشتري 
دارد. از سوي ديگر مسوولان نيز در جريان اين هشدارها 

قرار مي گيرند تا اگر لازم باشد تمهيداتي را بينديشند.

افزايش هزار تني زباله تهراني ها 
در اسفند

محمد مهدي عزيزي، مديرعامل س��ازمان مديريت 
پس��ماند ش��هرداري تهران از افزايش هزار تني زباله 
تهراني ها در اسفند خبر داد. عزيزي در گفت وگو با ايلنا 
اظهار كرد: الان تقريبا ۵ هزار و ۲۰۰ تن ورودي روزانه 
پسماند به آرادكوه است و با تفكيكي كه در سطح شهر 
انجام مي شود، تخمين ما اين است كه حدود ۶ هزار تن 
زباله در روز در تهران توليد مي شود.پيش بيني افزايش 
هزار تن زباله در ماه پاياني سال را داريم.  عزيزي درباره 
زباله گردي در شهر تهران و افزايش كودكان زباله گرد 
در سطح ش��هر كه با گفته هاي مسوولان شهرداري از 
دوره گذشته مديريت شهري تا دوره كنوني در مغايرت 
است، اظهار كرد: ما پيمانكاران در مناطق ابلاغ كرديم 
كه به هيچ عنوان قابل پذيرش نيست كه زباله گردها 
تحت پوش��ش آنها فعاليت كنند.  مديرعامل سازمان 
پسماند شهرداري تهران اضافه كرد: زباله گردها بعضا به 
صورت خصوصي و غيرمجاز فعاليت مي كنند. شهرداري 
سيستمي را با همكاري دادستاني و نيروي انتظامي در 
نظر گرفته است و هر ش��ب با زباله گردهاي غيرمجاز 
برخورد مي كنيم. در همين راستا شبي 4 الي ۵ خودروي 
غيرمجاز توقيف مي شوند و پرونده آنها به دادسرا ارجاع 
مي شود. او تاكيد كرد كه در برخورد به فرد كاري نداريم 

و تا الان حدود ۵۰ خودرو را توقيف كرديم. 

پارلمان شهري پايتخت: زاكاني درباره سفر خارجي خود توضيح دهد

چه تعداد ناوگان هوايي، دريايي، ريلي و جاده اي نوروز امسال به شهروندان خدمات ارايه مي كنند؟

افت »فشار شفافيت« در مديريت شهري

عملكرد حمل و نقل زير ذره بين مردم
قيمت بليت ناوگان حمل و نقل در بخش هاي زميني، ريلي، 
دريايي و هوايي براساس دس��تور وزير راه  و شهرسازي تا 
فروردين ماه نبايد افزايش پيدا كند و هرگونه افزايش قيمتي 
نسبت به ماه هاي گذشته مي تواند قابليت پيگيري و برخورد 
داشته باشد. مردم در اين زمينه مي توانند با ارايه گزارش 
چنين تخلفاتي به دستگاه هاي متولي و از طريق سامانه هاي 
تعريف شده گزارش هاي لازم در اين زمينه را ارسال كنند تا با 
متخلفان برخورد شود چرا كه مردم بهترين ناظران هستند.

به گزارش ايس��نا، شهريار افندي زاده، معاون حمل و نقل 
وزير راه و شهرسازي در يك نشست خبري درباره جزييات 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي س��فرهاي نوروزي 
اظهار كرد: ۱4 هزار و 4۰۰ دستگاه اتوبوس، ۲4 هزار و 3۰۰ 
دستگاه ميني بوس و 3۰ هزار دستگاه سواري كرايه براي 
ايام نوروز و س��فرهاي مردم با وسائل حمل و نقل عمومي 
جاده اي پيش بيني شده است. همچنين روزانه ۲۲۵ قطار، 
حدود 4۵۰۰ رام قطار در ۲۰ روز براي س��فرهاي نوروزي 
پيش بيني كرديم كه تعداد صندلي در هر روز به ۱۰۶ هزار 
و ۸۰3 صندلي و در ۲۰ روز برنامه ريزي شده براي ايام نوروز 

به دو ميليون و ۱3۶ هزار صندلي قطار مي رسد.
وي اضافه كرد: همچنين بر اساس آمار و ارقام اعلام شده از 
سوي سازمان هواپيمايي ۱4 هزار و ۷۱ پرواز داخلي مجوز 
براي ايام نوروز دريافت كرده اند و مجموعا ش��ركت هاي 
هواپيمايي داخلي و خارجي 4۵۸۷ مجوز براي پروازهاي 
خارجي دريافت كرده اند كه تعداد صندلي براي پروازهاي 

داخلي به ۲۵ هزار و ۸3۵ صندلي مي رسد.

معاون حمل و نقل وزير راه و شهرسازي همچنين درباره 
پروتكل هاي بهداشتي برنامه ريزي شده براي سفرهاي 
نوروزي اظهار كرد: بر اس��اس مصوبه س��تاد ملي مقابله 
با كرون��ا و وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي 
شركت هاي حمل و نقلي در حوزه هاي مختلف زميني، 
ريلي، دريايي و هوايي موظف به استعلام وضعيت مسافر از 
نظر ابتلا به ويروس كرونا و وضعيت واكسيناسيون قبل از 
ارايه و فروش بليت در سامانه ايران من هستند و مسافران 
براي س��فرهاي خارجي حتما بايد تست منفي پي سي 
آر با بازه زماني كمتر از ۷۲ س��اعت را نيز ارايه دهند. وي 
درباره اقدامات انجام شده براي سفرهاي دريايي نوروزي 
نيز گفت: در زمينه دريايي در سال هاي گذشته و قبل از 
شيوع ويروس كرونا سفرهاي بسياري بين جزاير و بنادر 
ايران صورت مي گرفت، اما در دوران شيوع ويروس كرونا 
كاهش بسياري داشت. اما براي سفرهاي دريايي در ايام 
نوروز امسال ۶ ميليون جابه جايي و سفر را پيش بيني كرديم 
و سازمان بنادر نيز تمام تلاش خود را مي كند تا امكانات 
مناسبي براي مسافران دريايي ايجاد كند. افندي زاده تاكيد 
كرد: با توجه به اينكه همچنان در شرايط كرونايي و موج 
ششم شيوع اين ويروس هستيم، اميدواريم در ايام نوروز با 
رعايت پروتكل هاي بهداشتي از سوي مردم و شركت هاي 
حملي و نقلي بتوانيم سفرهاي خوبي براي مردم رقم بزنيم. 
همچنين وزارت راه و شهرس��ازي تلاش خواهد كرد تا با 
كمك سازمان ها و شركت هاي تابعه در حوزه حمل و نقل 
اقدامات مناسبي براي تسهيل سفرهاي نوروزي داشته 

باشد. وي درباره  اينكه وضعيت جاده چالوس درپي رانش 
روز گذشته و مسدود شدن اين محور چگونه است، اظهار 
كرد: سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي مسووليت 
نگهداري از راه هاي كش��ور را برعهده دارد، در حادثه روز 
گذشته نيز قسمتي از مسير جاده چالوس دچار شكاف 
شده و نيروهاي سازمان راهداري در محل حضور دارند؛ به 
گونه اي كه معاون اين سازمان نيز به محل اين حادثه اعزام 
شده اس��ت اما براي ايام نوروز ۱۲ هزار و ۶۶۰ راهدار را به 
همراه نيروهاي امدادي و هلال احمر و پليس در محورهاي 
مواصلاتي مختلف داريم تا از بروز حوادث و سوانح جاده اي 
پيشگيري كنند البته مردم و به ويژه رانندگان نبايد تنها به 
فكر رسيدن به مقصد باشند و بايد از مسير سفر هم لذت 
ببرند تا شاهد سفرهاي نوروزي ايمن تر و با سوانح و حوادث 
جاده اي كمتري باشيم. وي در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه چرا قيمت بليت سفرهاي نوروزي در بخش هاي 
مختلف با افزايش نسبت به ماه هاي گذشته مواجه شده 
است؟ گفت: قيمت بليت ناوگان حمل و نقل در بخش هاي 
زميني، ريلي، دريايي و هوايي براساس دستور وزير راه  
و شهرس��ازي تا فروردين ماه نباي��د افزايش پيدا كند و 
هرگونه افزايش قيمتي نسبت به ماه هاي گذشته مي تواند 
قابليت پيگيري و برخورد داشته باشد. مردم در اين زمينه 
مي توانند با ارايه گزارش چنين تخلفاتي به دستگاه هاي 
متولي و از طريق سامانه هاي تعريف شده گزارش هاي 
لازم در اين زمينه را ارسال كنند تا با متخلفان برخورد 

شود چرا كه مردم بهترين ناظران هستند. 

    سفر به كشورهاي همسايه  به غير از 
تركمنستان 

افندي زاده درباره آخرين وضعيت سفرهاي زميني خارجي 
از مرزهاي كشور گفت: در حال حاضر به غير از تركمنستان 
سفرهاي زميني با رعايت پروتكل هاي بهداشتي به كشورهاي 
همسايه كه قبل از اين نيز به آنها دسترسي داشتيم امكان پذير 
است و مشكلي در اين زمينه نداريم، اما بايد مردم حتما بدانند 
كه پروتكل هاي بهداشتي  در اين زمينه تزريق دو دوز واكسن 
كرونا و تست منفي پي سي آر است.  معاون حمل و نقل وزير 
راه و شهرسازي درباره علت تغيير پروتكل هاي بهداشتي براي 
سفرهاي نوروزي و آخرين وضعيت آن اعلام كرد: ستاد ملي 
مقابله با كرونا در بخش هاي مختلف از جمله كميته انتظامي 
و امنيتي، قرارگاه و غيره جلساتي برگزار كرده و گرچه پيش 
از اين از سوي اين ستاد تاكيد شده بود تزريق سه دوز واكسن 
كرونا براي سفرهاي نوروزي الزامي است اما بسياري از مردم به 
دلايل مختلف نتوانستند دوز سوم خود را تزريق كنند بنابراين 
در جلسه اخير ستاد ملي مقابله با كرونا تزريق دو دوز واكسن 
به عنوان شرط انجام س��فرهاي نوروزي ملاك ستاد ملي 
كرونا قرار گرفت و شركت هاي حمل و نقلي مسوول بررسي 
و استعلام آن هستند. وي اضافه كرد: در زمينه خودروهاي 
شخصي نيز براساس نقل قولي كه از وزارت كشور مطرح شده 
خودروهايي كه از مسيرهاي برون شهري تردد مي كنند بايد 
پلاك آنها در سامانه ايران من چك شود كه شرايط تعيين 
شده براي سامانه ايران من هم تزريق دو دوز واكسن است 
كه البته ممكن است اين شرايط در روزهاي آتي تغيير كند.

نقش ويژه اداره كل بنادر
و دريانوردي استان بوشهر در 

تامين ايمني دريايي خليج فارس

اداره كل بنادر و دريانوردي استان بوشهر با استقرار 9۲ علامت 
كمك ناوبري نقش مهمي در تامين ايمني دريايي خليج 
فارس دارد. به گزارش روابط عمومي، سياوش ارجمندزاده 
مديركل بنادر و دريانوردي استان بوشهر در اين باره گفت: 
با توجه به حوادث اخير پيش آمده در آب هاي استحفاظي 
جنوب اس��تان اين مطلب لازم بذكر اس��ت كه س��ازمان 
بنادر و دريانوردي به عنوان مرجع دريايي كشور، در حوزه 
تامين ايمني آبراه براي تردد ش��ناورها اهتمام ويژه داشته 
و درجهت تحقق اين امر در كرانه جنوبي اس��تان بوشهر، 
از جنبه هاي مختل��ف اعم از نصب علائ��م كمك ناوبري، 
به روز رس��اني نقش��ه هاي دريانوردي، احداث ۵ ايستگاه 
راديويي، استقرار 3 فروند شناور خاص جست وجو و نجات 
دريايي، انعقاد قرارداد براي اس��تفاده از خدمات پهپادي، 
اعزام جايروپلين )پرنده ملكي س��ازمان( براي كيس هاي 
 موردنياز و اس��تقرار بيش از ۷ فروند شناور اطفاي حريق،

 اقدامات موثري را انجام داده اس��ت. ارجمندزاده افزود: در 
خصوص علائم كمك ناوبري نيز اداره كل بنادر و دريانوردي 
استان بوشهر با استقرار 9۲ علامت كمك ناوبري نقش مهمي 
در تامين ايمني دريايي خليج فارس دارد از اين رو در آب هاي 
استحفاظي جنوب استان به جز بويه ابهاي ايمن عسلويه، دير، 
كنگان و بويه هاي لترال حوضچه پارس و پتروشيمي كه براي 
تردد كشتي هاي بزرگ مورد استفاده قرار مي گيرد، 4 بويه 
special marks و دو فروند فانوس ساحلي نيز صرفا براي 
تردد ش��ناورهاي محلي در منطقه پر ريسك مطاف نصب 
شده است همچنين قايق نوراني راس مطاف نيز براي ايمني 
مضاعف منطقه مستقر شده است كه البته همگي اين موارد 
در نقشه هاي دريانوردي جهت استفاده دريانوردان، درج شده 
است. وي اضافه كرد: در كنار نصب علائم، سرويس و تعمير و 
نگهداري علائم نيز بسيار مهم بوده كه در اين خصوص اين 
استان با دارا بودن آمار روشنايي و آماده به كاري 99درصد، 
عملكرد درخشاني داشته است، كما اينكه در نيمه دوم امسال 
نيزبا انتقال شناور بويه گذار مهر، حدود 3۰ فروند از بويه هاي 

استان و همچنين قايق نوراني تعويض شده است.



در حالي كه موافقان طرح »صيانت« معتقدند اين طرح هيچ 
ربطي به قطعي اينترنت ندارد، مخالفان، نااميد كردن مردم 
و آسيب به كسب وكارهاي آنلاين را نامطلوب ترين تاثير 
اين طرح مي دانند. اين در حالي است كه دبير شوراي عالي 
فضاي مجازي با بيان اينكه طرح حمايت از حقوق كاربران 
فضاي مجازي پختگي لازم را ندارد، گفت: باتوجه به مخالفت 
وسيع اجتماعي و ساير اشكالات، صلاح نمي دانم كه اين 
طرح ادامه پيدا كند. سيد ابوالحسن فيروزآبادي در نشست 
فعالان فضاي مجازي پاك )فمپ( در خصوص طرح حمايت 
از حقوق كاربران فضاي مجازي و در پاسخ به اين سوال كه 
آيا نسخه نهايي ارايه شده از اين طرح با عنوان »نظام تنظيم 
مقررات فضاي مجازي« باعث اصلاحات ساختاري در مركز 
ملي فضاي مجازي و تغيير نظام حكمراني فضاي مجازي در 
كشور مي شود، توضيح داد. وي با اشاره به اينكه طرح صيانت 
برآمده از دغدغه هاي فرهنگي حوزه فضاي مجازي بود كه 
از سوي كميسيون فرهنگي مجلس مطرح شد، افزود: در 
آن زمان كميسيون فرهنگي مجلس فكر مي كرد كه دولت 
وقت كه رياست جلسه شوراي عالي فضاي مجازي را نيز 
برعهده دارد، در مقام سياست گذاري و اجرا در اين حوزه 
كارآمدي ندارد و بر اين اساس راه حل طرح صيانت در مقابله 

با ناكارآمدي شوراي عالي فضاي مجازي پيشنهاد شد.

    فهرست اشكالات طرح صيانت
فيروزآبادي با بيان اينكه، يكي از كميسيون هاي مجلس 
بخواهد راجع به كل فضاي مجازي طرحي را ارايه دهد قاعدتاً 
دچار نقص و اشكال است، افزود: ما همان ابتدا كه اين طرح 
مطرح شد در مكاتبه با رييس مجلس چند نكته را به عنوان 
اشكال مطرح كرديم. به اعتقاد ما راه اندازي تشكيلات موازي 
شوراي عالي فضاي مجازي با اختيار معادل اين شورا در قالب 
كميس��يون عالي تنظيم مقررات فضاي مجازي نيازمند 
اجازه از رهبري اس��ت. در همين حال به اعتقاد ما برخي از 
مواردي كه در اين طرح مطرح شد، چندان مناسبتي با حوزه 
فرهنگي نداشت مانند قضيه گيت وي. وي با اشاره به اينكه 
ما ملاحظاتي داشتيم اما به دليل جايگاه فراقوه اي مركز ملي 
فضاي مجازي در تمام مراحل كمك كرديم تا اشكالات طرح 
كاهش يابد، خاطرنشان كرد: از اين رو در يك پروسه زماني با 
توجه به انتقادات در سطح جامعه، به اين نتيجه رسيديم كه 
بهتر است اين طرح به نظام تنظيم مقررات فضاي مجازي 
تغيير يابد. ما معتقديم كه اين نظام تنها بعد فرهنگي ندارد 
و حتماً بايد دولت پيشنهاد آن را بياورد و از شؤونات مجلس 
نيست. دبير شوراي عالي فضاي مجازي با تاكيد بر اينكه 
درست است كه مجلس اختيار دارد اما قطعاً اگر نظام تنظيم 
مقرراتي قرار باش��د در مجلس پياده شود، بايد طرح آن از 
سوي دولت ارايه شود، اضافه كرد: من اعتقاد دارم با توجه 
به مخالفت وسيع اجتماعي كه چه درست و چه غلط با اين 
طرح ش��ده است، در مجموع صلاح نمي دانم كه اين طرح 

ادامه پيدا كند. بهتر است كه دولت وارد شود.

    بزرگ ترين مساله ما در كشور
 مساله حكمراني فضاي مجازي است

وي با بي��ان اينكه معتقدم كه نظام تنظيم مقررات فضاي 
مجازي بايد اصلاح ش��ود و بزرگ ترين مساله ما در كشور 
مساله حكمراني فضاي مجازي است، افزود: اين مساله نه تنها 
در ايران، بلكه در سطح بين الملل و نظامات جهاني نيز مطرح 
است. به نحوي كه زماني بزرگ ترين مساله غربي ها شكاف 
ديجيتالي در اين حوزه بود اما امروز بحث حكمراني مطرح 
است. فيروزآبادي افزود: علي رغم اينكه شكاف ديجيتالي در 
ايران بسيار وحشتناك است و ما در حوزه پهن باند، دسترسي 
و استطاعت و سواد فضاي مجازي با شكاف مواجه هستيم 
و بايد اين كاهش پيدا كند، اما بزرگ ترين مساله ما در حال 

حاضر مس��اله حكمراني اس��ت. وي با بيان اينكه موضوع 
كاهش ش��كاف ديجيتال در سطح شبكه ملي اطلاعات و 
در سطح اجتماعي در برنامه سال ۱۴۰۱ مركز ملي فضاي 
مجازي خواهد بود، تاكيد كرد: به نظر من دولت بايد در حوزه 
حمايت و كارشناسي، مشاركت فعال داشته باشد و من صلاح 
نمي دانم كه اين طرح كه هم اكنون به نظام تنظيم مقررات 
فضاي مجازي كشور تغيير نام داده، به اين صورت ناپخته 
در مجلس مطرح شود و در يك كميسيون به نتيجه برسد.

    طرح صيانت نياز به پختگي بيشتري دارد
رييس مركز ملي فضاي مجازي با بيان اينكه اين مركز 
اعلام آمادگي مي كند كه به دولت كمك كند تا به صورت 
جدي لايحه اي تهيه و به مجلس ارسال شود، در پاسخ 
به اين سوال كه گفته مي شود نسخه آخر طرح، نسخه 
مشترك پيشنهادي مركز ملي فضاي مجازي و وزارت 
ارتباطات، است، توضيح داد: همين الان هم اگر مجلس 
بخواهد، ما همكاري مي كنيم و نس��خه هاي مختلف را 
اصلاح مي كنيم. ما حزب نيستيم. ما نمي توانيم نسبت 
به طرح ها و لايحه ها بي تفاوت باشيم و تلاش كرديم كه 
حداكثر همكاري را با مجلس داشته باشيم. در آخرين 
مورد نيز با توجه به اينكه ديديم مخالفت هاي اجتماعي 
با اين طرح بسيار بالا است، اين تدبير را كرديم كه عملًا 
با وزارت ارتباطات، پيش��نهاد دهيم ك��ه طرح به نظام 
تنظيم مقررات فضاي مجازي تبديل شود. اما همانجا 
هم ما اعتقاد داشتيم كه اين بايد به پختگي بيشتر برسد و 
چكش كاري بيشتري نياز دارد. وي با بيان اينكه اين طرح 
به مشاركت فعال بخش هاي مربوطه در دولت نياز دارد، 
تاكيد كرد: فقط وزارت ارتباطات بخش مربوطه در اين 
طرح نيست. سازمان برنامه و بودجه، امور استخدامي و 
ساير وزارتخانه ها هم مي توانند در اين حوزه حضور داشته 
باشند. بزرگ ترين هدف از نظام تنظيم مقررات در كشورها 
در حقيقت تنظيم اقتصادي اين فضا است. اما در كشور 
ما علاوه بر تنظيم اقتصادي، تنظيم فرهنگي و اجتماعي 
هم مدنظر است. با اين وجود هيچكدام از وزارتخانه هاي 
اقتص��ادي، در اين طرح مش��اركت نكردن��د. به گفته 
فيروزآبادي، اين طرح وضوح لازم و كافي را ندارد و نوعي 
ابهام دارد كه ممكن است باعث شود آن كميسيون عالي 
تنظيم مقررات كه در طرح ديده شده، دچار مشكلاتي در 
اجرا شود. مشكلاتي كه هم اكنون نيز با آن مواجه هستيم. 
چرا كه وزارتخانه ها خود را مكلف به پياده س��ازي نظام 
تنظيم مقررات فضاي مج��ازي نمي دانند. فيروزآبادي 
گفت: به نظر نمي رسد با طرح صيانت مشكلات ما مرتفع 
شود و اين طرح فقط باعث مي ش��ود كه ما يك قانوني 
داشته باشيم كه براساس آن بتوانيم از سازمان هاي دولتي 

شكايت كنيم و اتفاق چنداني نيفتد.

    همه اركان دولت بايد جدي تر
 وارد نظام تنظيم مقررات فضاي مجازي شوند

وي با بيان اينكه به نظر من همه اركان دولت بايد جدي تر 
وارد نظام تنظيم مقررات فضاي مجازي شوند و طرح كاملي 
را ارايه كنند، در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه در مناظره 
تلويزيوني آقاي رشيدي كوچي و دكتر تقي پور گفته شد 
كه امضاي نماينده ش��وراي عالي فضاي مجازي پاي اين 
طرح است و درخواست اين قانونگذاري از سمت شوراي 
عالي فضاي مجازي به مجلس آمده است، توضيح داد: ما در 
تهيه اين سند همكاري داشته و در تمامي مراحل نسخه هاي 
مختلف آن نظرات اصلاحي داديم. اما اينكه همكاري ما 
ابتدايي بوده يا تبعي بوده، جواب اين است كه قطعاً تبعي 
بوده اس��ت. چون در كميسيون فرهنگي طرحي تدوين 
شده و ما براي اصلاح آن همكاري كرديم. دبير شوراي عالي 
فضاي مجازي با تاكيد بر اينكه اگر مجلس هم اين طرح را به 
تصويب برساند ما باز هم نظر اصلاحي مي دهيم و همكاري 
مي كنيم، خاطرنشان كرد: ما از روز اول از مجلس شوراي 
اسلامي خواستيم بحث جرم انگاري در برخي از حوزه هاي 
فضاي مجازي را روشن شود كه اين موضوع در اصلاحيه اي 
براي قانون جرايم رايانه اي در دست انجام است. مكاتبات 
ما با مجلس براي اين بود كه قانون جرايم رايانه اي نياز به 
اصلاح دارد. در موضوعاتي مانند قمار، شفافيت وجود ندارد 
و در برخي حوزه ها رسيدگي به جرايم، هزينه هاي بسيار 
سنگيني دارد. ما نظرمان اين بود كه اين موارد اصلاح شود 
اما تبديل شد به طرح صيانت. فيروزآبادي خاطرنشان كرد: 
ما در تمامي موارد طرح صيانت ورود كرديم تا اشكالات و 
آثار نامناسب نداشته باشد. ما در جهت رفع اشكال حركت 
كرديم نه اينكه اين طرحي باشد كه ما حتماً به دنبال آن 
باش��يم كه به تصويب برسد. وي افزود: به نظر من با توجه 
به مخالفت هايي كه درباره اين طرح شده و موضوع طرح 
كه نظام تنظيم مقرراتي است، شايد بهتر باشد دولت وارد 
چكش كاري آن ش��ود و چارچوب سياست گذاري آن را 
نيز شوراي عالي فضاي مجازي مشخص كند و مجلس، 
در نهايت نظرات خود را اعمال كند؛ اين پيشنهاد ما است. 
تا اينكه بخواهيم در يك تناقض ش��ديد ملي، نظري را به 
كرسي بنشانيم. دبير شوراي عالي فضاي مجازي با بيان 
اينكه مباحث حكمراني بسيار حساس است و ما واجب تر 
مي دانيم كه موضوعاتي را كه مشخص كرديم در آن حوزه ها 
قانونگذاري و تصميم گيري كنيم، گفت: حوزه هايي مانند 
مانند تجارت الكترونيكي و اقتصاد ديجيتال، مالكيت معنوي 
و نحوه حضور شركت ها در بازار سرمايه و نظام مالياتي، از 
جمله مواردي است كه مردم به آن نياز دارند و مفيد است. 
وي با اشاره به اينكه نظام تنظيم گري فضاي مجازي يك 
نظام خيلي مفصل است، گفت: يكي از بحث هاي حكمراني 
در فضاي مجازي اين اس��ت كه قانون هاي پايدار طولاني 
مدت نمي توانيم بگذاريم كه برتمام حوزه ها ش��موليت 
داشته باشد. گفته مي شود با توس��عه فضاي مجازي و با 
توجه به تحولات، از تكنيك هاي مقررات گذاري مبتني بر 
تخصص هاي چند رشته اي بايد استفاده شود كه طولاني 
مدت نباشد و هر چند وقت يك بار بازنگري شود. فيروزآبادي 
نگران��ي در نظام تنظيم مقررات را عدم تمكين از س��وي 
س��ازمان هاي دولتي عنوان كرد و با بيان اينكه هم اكنون 
قانون هاي معطل در كشور داريم و زيرپا گذاشته مي شود، 
افزود: نبايد يك قانوني بگذاريم كه دولت آن را زيرپا بگذارد. 

    براي پلتفرم هاي خارجي در مصوبه شوراي 
عالي فضاي مجازي مقررات گذاري كرديم

وي توضيح داد: ما در مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي براي 
ايجاد نمايندگي پلتفرم هاي خارجي كه بيش از يك ميليون 
مشترك دارند مقررات گذاري كرديم. اما تاكيدي بر قطع 
دسترسي آنها نداشتيم. چرا كه امكان پذير نيست. من يك 
مثال مي زنم؛ الان اگر بخواهيم به يك شركت امريكايي ۵ 
ميليون بشكه نفت رايگان بدهيم، در مكانيزم قوانين امريكا 
اين تعداد بشكه رايگان را نمي توانند از ما تحويل بگيرند و با 
ما نمي توانند يك توافق امضا كنند. از لحاظ قوانين مشكل 
دارند حتي اگر بهانه باشد. وي گفت: ما مطمئن هستيم كه 
اگر به گوگل و ديگران بگوييم كه اگر با ما مذاكره نكنند بايد 
آنها را مسدود كنيم، اتفاقي نمي افتد. بعد مي خواهيم قانوني 
را تصويب كنيم كه كل فضاي مجازي را ببنيديم؟ و هيچ 
تضميني هم نگذاشتيم كه دولت موظف باشد جايگزيني 
براي آن فراهم كند! هم اكنون نيز اين موارد را كه در طرح 
اوليه وجود داش��ت حذف كرديم اما بازهم معضل را حل 
نكرديم. فيروزآبادي با بيان اينكه الان ۸۰ درصد ترافيك 
ما مربوط به شبكه هاي اجتماعي است كه بخش عمده آن 
را نيز شبكه هاي خارجي تشكيل مي دهند، گفت: در اين 
طرح گفته نشده كه دولت در يك بازه زماني شبكه اجتماعي 
داخلي راه اندازي كند. اين طرح بخش ايجابي اين مشكل را 
حل نكرده است. در اين طرح به اين نكته اشاره نشده كه براي 
حدود ۲ تا ۳ ميليون كسب و كاري كه روي اين شبكه هاي 
اجتماعي هستند چه راه حل جايگزيني داريد؟ در حالي كه 
يك ساختماني مانند پلاسكو وقتي خراب مي شود مسوولان 
ضامن هس��تند كه ظرف ۶ ماه تا يكسال آن ساختمان را 
بس��ازند و ظرف اين مدت هم مكاني را در اختيار كسب و 
كارهاي آنجا قرار دهند اما در فضاي مجازي، طرحي را به 
مجلس آوردند كه ۳ ميليون نفر را تهديد به تعطيلي كسب 
و كار مي كند و تضمينات لازم را هم به آنها نمي دهد. وي با 
بيان اينكه من از مخالفان دفاع نمي كنم اما به هر حال موارد 
اين قانون با اشكالات اساسي همراه است، افزود: وسط اين 
شلوغي هم اين طرح مي گويد كه گيت وي را به يك نهاد 
ديگر بدهيم. اينها در مجموع ايجاد نگراني هايي مي كند. دبير 
شوراي عالي فضاي مجازي با اشاره به اينكه جريانات سياسي 
و معارض و ضد انقلاب سوار بر جوسازي ها شده اند، گفت: 
حال اينكه اصرار كنيم كه بدون پيوست تبليغاتي اين طرح 
وارد صحنه شود، صلاح نيست. اين طرح يك بعدي بوده و 
نواقص اساسي دارد و هم اكنون هم كه ما داريم اينجا صحبت 
مي كنيم نمي دانيم كدام نسخه روي ميز است و راجع به چه 
چيزي بحث مي كنيم؟ دليلي ندارد كه همه توان ملي را پاي 
اين طرح بگذاريم، در حالي كه تدبير رهبري ايجاد شوراي 
عالي فضاي مجازي بوده است. ايشان به تازگي نيز تاكيد 
كردند كه دولت مشكلات فضاي مجازي را حل كند. وي 
با اشاره به اينكه هم اكنون مسائل مختلفي در حوزه كلان 
داده و حريم خصوصي و مالكيت داده وجود دارد كه مجلس 
مي تواند براي آنها تعيين تكليف كند، گفت: اينكه همه اينها 
را رها كنيم و روي طرح صيانت كه طرح ناقصي است تامل 
كنيم را صلاح نمي دانم. فيروزآبادي با اشاره به اينكه تلاش 
مي كنم كه اين طرح در صورت تصويب حداقل اشكالات را 
داشته باشد، گفت: اگر مي ديدم اكثريت قاطع مجلس پشت 
اين طرح هستند و تا آخر پاي آن مي ايستند  من قطعاً ورود 
مي كردم.كما اينكه در اين نسخه نهايي نيز نظرات ما روي 
همه بند بند آن اعمال شده و ما فضاي خوبي را در تعامل با 
مجلس داشته ايم و اگر مجلس طرح را تصويب كند ما هم 
حمايت مي كنيم. وي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه تنها 
دو ميليون نفر از كل كاربران مخالف طرح هستند و بر اين 
اساس نبايد قانونگذاري فضاي مجازي را به تعويق انداخت، 
تاكيد كرد: صحبت از يك ميليون نفر مخالف نيس��ت. ما 
افكارسنجي روي بازخورد مردم از اين طرح داشته ايم. 
به اين معني كه در سال ۱۴۰۰ از ميان ۸ حادثه مختلف 
در كشور كه بيشترين عكس العمل اجتماعي را داشته 
است، اين مقايسه انجام شده و نتايح نشان مي دهد كه 
عكس العمل اجتماعي در مورد طرح صيانت در رتبه 
اول قرار داشته و اين حساسيت اجتماعي به شدت و در 
جهت مخالف بوده است. اين ذائقه سنجي فضا براساس 
واكنش هاي مثبت و منفي درنظر گرفته شد و فضا به 
سمت منفي بودن، پرخاشگري، اعتراض و مخالفت بود.
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قابليت خريد در گوگل پلي 
براي كاربران روسي تعليق شد

س��رويس پرداخت صورتحس��اب در گوگل پلي براي 
كاربران روسي قطع شده اس��ت و كاربران اندرويد در 
اين كش��ور قادر به خريد در اپ يا حق اش��تراك اپ ها 
نخواهند ب��ود. به گزارش مهر به نقل از گيزموچاينا، به 
دليل درگيري روس��يه و اوكراين بسياري از شركت ها 
فعاليت هاي خود را در روسيه متوقف كرده اند. يكي از 
دلايل اين امر پيروي از تحريم هاي محلي و بين المللي 
عليه روسيه است. گوگل در اواخر ماه فوريه اعلام كرد به 
دليل حمله روسيه به اوكراين، انتشار تبليغات و محتوا از 
اين كشور را متوقف كرده است. اما اين شركت در اقدامي 
جديد سيستم پرداخت صورتحساب گوگل پلي را براي 
كاربران اندرويد در روس��يه متوقف كرده است. گوگل 
در بيانيه رسمي خود اعلام كرد فروشگاه اپ مذكور به 
دليل اختلال در سيستم پرداخت، از ۱۰ مارس پرداخت 
صورتحس��اب براي كاربران س��اكن روسيه را متوقف 
مي كند. گوگل توضي��ح داده اين اقدام به معناي آن 
است كه كاربران نمي توانند اپليكيشن و بازي بخرند، 
در نتيجه پرداخت هاي حق اشتراك يا هرگونه خريد 
در اپ مربوط به كالاه��اي ديجيتال در گوگل پلي 
روس��يه متوقف خواهد شد. اپليكيشن هاي رايگان 
همچنان در گوگل پلي قابل دسترس و نصب هستند. 
همچنين اين شركت امريكايي اعلام كرد عضويت 
كاربران در برنامه هاي اين فروشگاه تجديد نخواهد 
شد يا لغو مي ش��ود. با اين وجود عضويت هاي فعلي 
كاربران در برنامه ها به عنوان مثال اشتراك يك ماهه 
يا يك ساله كاربران روسي كه قبل از اين بيانيه خريده 

شده تا پايان مهلت مقرر قابل دسترس خواهد بود.

گوگل و متا تحت تحقيق 
اتحاديه اروپا و انگليس

اتحاديه اروپا و انگليس تحقيقات آنتي تراستي درباره 
تبليغات آنلاين در گوگل و متا )مالك شركت فيس بوك( 
آغاز كرده اند. به گزارش مهر به نقل اس��پوتنيك، اين 
تحقيق مرب��وط به قراردادي در س��ال ۲۰۱۸ اس��ت 
كه بين دو ش��ركت فناوري بسته ش��ده و براساس آن 
سرويس هاي هر دو شركت در بازار تبليغات آنلاين بر 
س��رويس هاي ديگر ارجحيت داده مي شدند. چنين 
روندي به شركت هاي كوچك تر آسيب زده است. آندرئا 
كوشلي مدير ارش��د اجرايي سازمان رقابت و بازارهاي 
انگليس در اين باره مي گويد: ما نگران آن هس��تيم كه 
گوگل و متا احتمالاً با يكديگر همكاري كرده اند تا موانعي 
در مسير رقبايي ايجاد كنند كه سرويس هاي نمايش 
تبليغات آنلاين براي ناشران فراهم كنند. اگر يك شركت 
در حوزه اي خاص مانعي ايجاد كرد، ممكن است اين امر 
ورود استارت آپ ها و كسب وكارهاي كوچك به بازار را 
سخت تر كند و در نهايت گزينه هاي انتخاب مشتري را 
كاهش دهد. مارگارت وستاگر كميسيونر رقابت اتحاديه 
اروپا نيز معتقد است اين توافقنامه يك مشكل بزرگ 
است. البته هر دو شركت نقض قوانين آنتي تراست را رد 
مي كنند اما همزمان اعلام كرده اند با رگولاتورها همكاري 
مي كنند. گوگل اعلام كرد اين اتهامات اشتباه است. متا 
نيز اعلام كرد اين قرارداد كمك كرده تا رقابت براي 
جايگذاري تبليغات بيشتر شود. در صورتيكه گوگل 
و متا در اين باره گناهكار شناخته شوند، احتمالًا با 
جريمه هايي تا ۱۰ درصد درآمد جهاني خود روبرو 
خواهند شد. البته فرايندهاي قانوني كه به صدور 
راي منجر مي شود احتمالًا چند سال طول بكشد. 
در اين تحقيق علاوه بر نقض قانون آنتي تراس��ت، 
سوءاس��تفاده گوگل از موقعيت برتر خود در بازار 
براي سلطه بر رقبايش بررسي مي شود. اين تحقيق 
به فهرست بلندبالاي چالش هايي اضافه مي شود 
كه شركت هاي فناوري با آن روبرو هستند. هر دو 
شركت متا و گوگل قبلًا به جاسوسي از مشتريان و 

فروش داده هاي خصوصي آن متهم شده اند.

سرعت اينترنت همراه
به ۲۵،۱۸ مگابيت رسيد

وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات با تاكيد بر اينكه 
هيچ مش��كلي براي افزودن ب��ه ظرفيت پهناي باند 
نداريم، گفت: س��رعت و كيفيت اينترن��ت در ۶ ماه 
گذشته روند صعودي را طي كرده است. در اين مدت 
س��رعت ۲۵.۱۸ مگابيت بر ثانيه را در اينترنت سيار 
تجربه كرده ايم كه فاصله زيادي با ميانگين جهاني 
)۲۹.۶( ندارد. عيسي زارع پور وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، در گفت وگو با ايرنا به ش��رح جزييات اين 
سوال كه آيا واقعا اينترنت كند است يا نه و چه اقداماتي 
بايد براي رضايت بيشتر كاربران نسبت به دسترسي 
به فضاي مجازي انجام داد، پرداخت و گفت: ما هيچ 
مشكلي براي افزودن به ظرفيت پهناي باند بين الملل 
نداريم. رييس جمهور نيز دستور دادند، هر نيازمندي 
كه در حوزه افزايش پهناي بان��د وجود دارد، مرتفع 
شود و ما نيز در حال تامين ظرفيت مناسب هستيم. 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه برخي اعتقاد دارند، 
ش��وراي عالي فضاي مجازي مجوز افزايش پهناي 
باند بين الملل را صادر نمي كند، خاطرنشان كرد: اگر 
مجوزي در اين ماه ها صادر نمي شد و ظرفيت پهناي 
باند افزايش نمي يافت، اكنون وضعيت شبكه اينچنين 
نبود. وضعيت شبكه اينترنت ما الان وضعيت به نسبت 
مناسبي دارد. زارع پور خاطرنشان كرد: زماني كه ما 
از كندي يا تندي سرعت اينترنت صحبت مي كنيم، 
بايد ي��ك پارامتر را به عنوان مبنا داش��ته باش��يم. 
اكنون سايت »اسپيد تست« به عنوان منبعي براي 
سنجش سرعت و كيفيت اينترنت است. البته شيوه 
جمع آوري داده هاي اين س��امانه خيلي قابل اتكا 
نيس��ت اما از آن جايي كه بيشتر كشورها با همين 
داده ها سنجيده مي شوند، همين الان از روي همين 
س��ايت وضعيت اينترنت را بررسي مي كنيم. وزير 
ارتباطات در ادامه به شرح وضعيت اينترنت ثابت و 
سيار ايران پرداخت و گفت: اين سايت، كشورها را از 
نظر سرعت اينترنت رتبه بندي كرده است. شهريور 
امس��ال كه من وزارت ارتباطات را تحويل گرفتم، 
سرعت اينترنت سيار ايران، ۲۱.۸ مگابيت بر ثانيه 
بود و در اين ماه به س��رعت ۲۳.۱ مگابيت بر ثانيه 

رسيده است كه روند صعودي را نشان مي دهد.

   هدف ما 
سرعت هاي چند ۱۰۰ مگابيتي است

زارع پ��ور عنوان ك��رد: ما حتي در ماه ه��اي قبل در 
حوزه اينترنت س��يار، س��رعت ۲۵ مگابيت بر ثانيه 
را ني��ز تجربه كرده ايم. از ژانوي��ه ۲۰۲۱ )دي ۹۹( تا 
مارچ ۲۰۲۲ )اسفند ۱۴۰۰( رتبه ايران از ۷۹ به ۷۷ 
رسيده است و در اين فاصله زماني حتي به رتبه ۷۰ 
نيز دست پيدا كرديم. بهترين رتبه ها )۷۰-۷۳( را در 
يك سال گذشته و در دولت سيزدهم داشته ايم. وي 
تاكيد كرد: برخي پوستر درست مي كنند و ايران را 
هم رده با كشورهايي مانند افغانستان قرار مي دهند؛ 
در حالي كه ماجرا چنين نيس��ت. م��ن بارها اعلام 
كرده ام كه كيفيت اينترنت ثابت ما مطلوب نيست 
اما كندي و تندي سرعت بايد معيار داشته باشد. يكي 
از معيارها همين اسپيد تست است. در شاخص هاي 
ديگر شبكه مانند جيتر )jitter( تفاوت زماني است 
كه بسته اطلاعاتي ما از لحظه ارسال در شبكه تا زمان 
رسيدن به مقصد س��پري مي كند و ليتنسي )مدت 
زماني كه طول مي كشد تا داده ها از نقطه اي از شبكه 
به نقطه ديگر منتقل شوند( نيز كاهش چشمگيري 
نداشته ايم. زارع پور در اسپيد تست وضعيت اينترنت 
ثابت را نيز به صورت آنلاين بررسي كرد: زمان ورود 
من به وزارت ارتباطات س��رعت اينترنت ثابت ۹.۲۷ 
مگابيت بر ثانيه بوده و اكنون ۱۰.۳۹ مگابيت بر ثانيه 
است. رتبه ايران ۲ پله بالاتر آمده است. اين مشاهدات 
نشان مي دهد در ۶ ماه گذشته روند سرعت و كيفيت 
اينترنت، صعودي بوده اس��ت. البته اين س��رعت با 
سرعتي كه شايسته مردم ايران است، فاصله بسيار 
زيادي دارد. اكنون ميانگين سرعت اينترنت ثابت در 
دنيا ۶۰ مگابيت بر ثانيه و سرعت ايران ۱۰.۳۹ است 
كه تقريبا يك دهم ميانگين جهاني است. اين عدد و 
رتبه شايسته مردم ايران نيست. گلوگاه تمام مشكلات 
در ش��بكه اينترنت ثابت، توسعه نامتوازن ارتباطات 
ثابت و سيار در كشور است. وي افزود: در كشورهاي 
پيشرفته مصرف اينترنت كاربران در محل كار و خانه 
از ارتباطات ثابت اس��ت و بخش اندكي از دسترسي 
آنها به اينترنت از طريق تلفن همراه انجام مي شود. 
هيچ كجاي دنيا نيز كل نياز مردم به شبكه، وابسته به 
اينترنت همراه نيست. نسخه شفابخش حل مشكل 
اينترنت كشور ما توسعه ارتباطات ثابت است كه براي 
آن برنامه هاي بلندمدت، مي��ان مدت و كوتاه مدت 
درنظر گرفته ايم. زارع پ��ور در خصوص برنامه هايي 
كه وزارت ارتباطات براي توسعه اينترنت ثابت دارد، 
افزود: شبكه ارتباطات ثابت وضعيت خوبي نداشته، 
توس��عه پيدا نكرده و ظرفيت آن اشباع شده است. 
ش��بكه انتقال مخابرات در برخي استان ها فرسوده 
شده و سال هاست در اين حوزه سرمايه گذاري نشده 
است. اكنون بيش از ۶۰ درصد ارتباطات كل كشور 
)س��يار و ثابت( وابسته به شبكه ش��ركت مخابرات 
است. وزير ارتباطات تاكيد كرد: اگر در شبكه شركت 
مخابرات مشكل داش��ته باشيم، اين مشكل به بقيه 
بخش ها تسري پيدا مي كند. ما در كوتاه مدت تلاش 
كرديم مشكلات فوري شركت مخابرات را حل كنيم، 
به افزايش لينك هاي اين ش��ركت به سمت شركت 
ارتباطات زيرس��اخت كمك كرديم، از محل منابع 
خودمان تجهيزات لازم را ب��راي  آنها فراهم كرديم، 
رقمي را از تبصره بودجه ۱۴۰۰ براي شركت مخابرات 
مصوب كرديم تا براي ارتقاس ش��بكه انتقال داخل 
شهري در اختيارشان قرار بگيرد. وي تاكيد كرد: پروژه 
اصلي براي توسعه ارتباطات ثابت، پروژه FTTH است 
كه دهه فجر امسال، با بهره برداري از نيم  ميليون پورت 
فيبرنوري رسما رونمايي شد. به دنبال اين هستيم تا 
پايان دولت سيزدهم، ۲۰ ميليون پورت فيبر نوري را 
در كشور راه اندازي كرده و در اختيار مردم قرار بدهيم.

دبير شوراي عالي فضاي مجازي: صلاح نمي دانم طرح صيانت از فضاي مجازي ادامه پيدا كند

فرو ريختن سنگرهاي »صيانت«، يكي پس از ديگري

سيدرضا فاطمي امين وزير صمت به همراه عليرضا 
شاه ميرزايي معاون تجارت و خدمات وزارت صمت 
در اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك 
ته��ران حضور پيدا كردند و در نشس��تي با حضور 
قاس��م نوده فراهاني نماينده وزي��ر صمت در اتاق 
اصناف ايران و رييس ات��اق اصناف تهران، ابراهيم 
درستي نايب رييس اول اتاق اصناف تهران، ابوالقاسم 
ش��يرازي رييس و اعضاي هيات مدي��ره اتحاديه 
توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك تهران و محمد 
توكلي عضو هيات امناي بازار تهران درباره آخرين 
وضعيت بازار ن��وروز گفت وگو كردند.  س��يدرضا 
فاطمي امين در اين نشس��ت با اعلام تمركز روي 
كاهش هزينه هاي مازاد توليد و عرضه در زنجيره 
پوش��اك، گفت: فاكتورهاي تج��اري و معاملات 
زنجيره نساجي از اوايل سال آينده مانند ۳۶ گروه 
كالايي ديگر در سامانه جامع تجارت ثبت مي شود.

وزير صمت افزود: ثبت فاكتورهاي تجاري ۳۶ گروه 
كالايي در سامانه جامع تجارت در حال اجرا است و 
تمامي معاملات اين گروه ها در سامانه جامع تجارت 
رصد شده و هرگونه افزايش قيمت مورد بررسي و 
پايش قرار مي گيرد. وي با بيان اينكه روي زنجيره 
پارچه )از نخ تا مصرف كننده( تمركز بيشتري انجام 
مي دهيم، تصري��ح كرد: هزينه هاي م��ازاد درون 
زنجيره از توليد تا عرضه با اين تمركز و متعاقب آن 
ثبت فاكتورهاي مربوطه در سامانه جامع تجارت 
كاهش مي يابد. وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به اجراي طرح تأمين مالي زنجيره اي نيز، بيان كرد: 
فعالان و توليدكنندگان عرصه نس��اجي و پوشاك 
مي توانند از اين طرح براي تأمين سرمايه در گردش 
خود نهايت استفاده را ببرند.  فاطمي امين يادآور شد: 

در ديگر حوزه ها مانند مجوزها، ماليات، بيمه و تأمين 
اجتماعي و... نيز مسائل و مشكلات توليدكنندگان 
و فعالان اقتص��ادي را دغدغه خود مي دانيم و براي 
پيگيري اين موارد )در بيرون و درون مجموعه وزارت 
صمت( نهايت همكاري را انج��ام مي دهيم. وي با 
اشاره به استقرار ساختار جديد در مجموعه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت توضي��ح داد: تمركز امور 
مرتبط با يك رشته فعاليت درون دفتر تخصصي آن 
رشته فعاليت، نقطه عطف ساختار جديد است و به 
اين صورت تمام موضوعات شامل مواد اوليه، توليد، 
صادرات، سرمايه در گردش و.... به صورت متمركز و 

با متولي مشخصي جلو مي رود.
 ابوالقاسم شيرازي رييس اتحاديه توليدكنندگان 
و فروشندگان پوشاك تهران در جلسه وزير صمت 
با اعضاي اتحاديه توليدكنندگان و فروش��ندگان 
پوشاك تهران از اس��تقبال خوب توليدكنندگان 

از جشنواره فروش نوروزي در راستاي همكاري با 
مجموعه وزارت صمت خبر داد.

وي ادام��ه داد: جش��نواره فروش ن��وروزي و ديگر 
اقدامات در راستاي تحريك تقاضا با توجه به كاهش 
قدرت خريد مردم، بسيار مناسب بوده است. وي با 
بيان اينكه بيش از ۲۵۰ فروشگاه تاكنون در سطح 
شهر تهران در جشنواره فروش نوروزي مشاركت 
كرده اند، افزود: در سراسر كشور نيز تاكنون بيش 
از ۴۵۰ فروشگاه مشاركت داشتند و قصد داريم تا 
عيد نوروز هزار فروشگاه را در تهران و شهرستان ها 

در اين جشنواره فعال كنيم.
رييس اتحاديه پوش��اك تهران با اشاره به رويكرد 
جدي��د در وزارت صنعت، معدن و تجارت، تصريح 
كرد: در حوزه نس��اجي و پوشاك بايد بسترسازي 
مناس��ب براي ص��ادرات به خصوص ص��ادرات به 

كشورهاي همسايه و اوراسيا انجام شود.

رييس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك تهران:

 بايد بسترسازي مناسب براي صادرات به كشورهاي همسايه و اوراسيا انجام شود

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320
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تحويل »40 هزارمين واحد 
مسكن بركت« توسط ستاد اجرايي 

فرمان امام در سراسر كشور

آيي��ن ش��كرانه اقدامات بني��اد برك��ت در احداث، 
تكميل و تعمير 40 هزار واحد مسكوني محرومين 
در سراسر كشور برگزار شد. صبح ديروز و در آستانه 
ميلاد پربركت حض��رت قائم)عج( در مراس��مي با 
حضور سرپرست س��تاد اجرايي فرمان امام، روساي 
بنياد مسكن انقلاب اس��لامي، سازمان بهزيستي و 
مديران عامل بنياد بركت و گروه اقتصادي تدبير در 
محل نمايشگاه دايمي ستاد اجرايي فرمان امام، 40 
هزارمين واحد مسكوني بنياد بركت تحويل يكي از 

زلزله زدگان سي سخت در ايلام شد.
سرپرست ستاد اجرايي فرمان امام با اشاره به سياست 
ستاد درخصوص ساخت مسكن براي محرومان گفت: 
برنامه ريزي ما براي س��اخت 60 هزار واحد مسكن 
بوده كه تا امروز 40 هزار واحد از آنها آماده و تحويل 
ش��دند و 20 هزار واحد مسكوني ديگر هم تا 6 ماهه 
اول سال 1401 تكميل و تحويل خواهند شد. عارف 
نوروزي افزود: 13هزار واحد از اين 40 هزار مسكن، 
مختص محرومين، 20هزار واحد براي سيل زدگان، 
4400 واح��د براي زلزل��ه زدگان و 2600 واحد هم 
براي خانواده هاي داراي دو معلول و بيش��تر و بانوان 
سرپرست خانوار است. وي با تأكيد بر سياست ستاد 
مبني بر اس��تفاده از توان و ظرفيت اجتماعي كشور 
گف��ت: در حال حاضر 7 هزار گروه جهادي و مردمي 
در كشور و 5 هزار خيريه و امناي مساجد با بخش هاي 
مختلف ستاد اجرايي فرمان امام همكاري دارند، اين 
گروه ها بهتر از هركسي جامعه هدف را مي شناسند و 
همين استفاده و تكيه به ظرفيت اجتماعي، رضايت 
مردمي از خدمات راهم به همراه داشته است. نوروزي 
با بيان اينكه مدارس و خانه هاي ساخته شده توسط 
ستاد اجرايي در زلزله هاي اخير آسيبي نديدند، افزود: 
ستاد اجرايي فرمان امام هم سرپناه براي محرومان 
مي سازد و هم اين سرپناه را مطمئن و محكم مي سازد 
تا مردم را از حوادث و آفت هاي بعدي مصون نگاه دارد 

و اين يك وظيفه و تكليف برماست.
رييس بنياد مسكن انقلاب اسلامي نيز در اين مراسم 
گفت: اگر نهاده��اي انقلابي به ويژه س��تاد اجرايي 
فرمان امام نبودند بس��ياري از امورات مهم كشور در 

اين سال ها برزمين مي ماند.
اكبر نيكزاد اف��زود: احياي كارخان��ه  و كارگاه هاي 
تعطيل ش��ده، س��اخت مس��كن محرومي��ن و 
آسيب ديدگان از سيل و زلزله و صرف درآمدها براي 
رفع محروميت ها بخشي از خدمات شبانه روزي ستاد 
اجرايي فرمان امام است، ستاد هميشه دركنار مردم 
بوده و هرجا در كاري گرهي ايجادش��ده، كمكهاي 
ستاد راهگش��ا بوده اس��ت. نيكزاد با تاكيد بر اينكه 
نتيجه تفاهم و همكاري بين نهادهايي مانند س��تاد 
اجرايي و بنياد مسكن و بهزيستي و بنياد مستضعفان 
ساخت و تحويل مسكن و خدمت به محرومين است، 
گفت: چند روز پيش براي زلزله انديكا با سرپرس��ت 
ستاد اجرايي فرمان امام تماس گرفتم و با اينكه قبلا 
هم دراين زمينه كمك كرده بودند مجددا هم درپي 
درخواس��ت مردم براي كمك اعلام آمادگي كردند. 
تمام نهادهاي انقلابي در خدمت رساني به مردم فعال 
هس��تند و اين يك افتخار و مايه عزت است. رييس 
سازمان بهزيستي هم در اين آيين با بيان اينكه اين 
مراسم ش��كرانه يك حركت جهادي در كشور براي 
ايجاد نهضت خانه دار كردن محرومين است گفت: در 
حال حاضر سه موضوع مسكن، معيشت و اشتغال در 
سبد زندگي خانوارها حرف اول را ميزنند كه مسكن 
اصلي ترين آنهاس��ت.. علي محمد قادري افزود: در 
سال هاي اخير در راستاي تأمين مسكن افراد تحت 
پوشش س��ازمان بهزيستي، س��اخت مسكن براي 
14300 خانوار كه داراي دو معلول يا بيش��تر بودند 
با كمك س��تاد اجرايي فرمان امام آغاز شد، تا امروز 
2500 واحد پايان يافته و در ماه هاي آتي هم 3300 
واحد به اتمام خواهد رسيد. وي افزود: ستاد اجرايي 
فرمان امام با ورود به بحث ساخت مسكن محرومين 
كار بزرگي كرد، ما ق��دردان زحمات و نگاه جهادي 
مديران س��تاد اجرايي درس��ال هاي اخير هستيم و 
اميدوارم نهضت ملي س��اخت مسكن محرومين با 
كمك ستاد و دولت سيزدهم در كشور عملياتي شود. 
مديرعامل بنياد بركت نيز در اين مراسم تأكيد كرد: 
بنياد بركت از ابتداي فعاليت خود در حوزه عمراني و 
زيرساختي فعاليت هاي متعدد و گسترده اي داشته و 
تاكنون در زمينه ساخت مدرسه، مسكن محرومين، 
مس��اجد و مراك��ز فرهنگي در مناطق روس��تايي و 
محروم كش��ور پروژه هاي متع��ددي را تحويل داده 
اس��ت. محمد تركمانه افزود: تاكنون آبرس��اني به 
1400 نقطه در كشور توسط بنياد بركت انجام شده 
و آبرساني به1600 نقطه هم در دست بررسي وانجام 
اس��ت. وي تأكيد كرد: ساخت و تعمير مسكن براي 
آسيب ديدگان از سيل و زلزله و حوادثي ازاين قبيل 
و ساخت مسكن براي خانواده هاي داراي دو معلول 
به بالا و خانواده هاي محروم كش��ور از ديگر خدمات 
بنياد بركت است.  در ادامه اين مراسم و در ارتباطي 
ويدئوكنفرانسي 40 هزارمين واحد مسكوني بركت 
تحويل مادر ش��هيد حس��ين زاده از زلزل��ه زدگان 
سي سخت ايلام شد. مادر شهيد حسين حسين زاده 
دراين ارتباط زنده، با قدرداني از رهبرانقلاب و پيگيري 
ايش��ان از وضعيت زلزله زدگان، كمك ستاد اجرايي 
فرمان امام به مردم اين منطقه پس از وقوع اين حادثه 

را موجب آرامش خاطر و رضايت مردم دانست. 

»سعيد محمد« دبير شوراي عالي مناطق آزاد در نشست اتاق ايران خواستار شد

بخش خصوصي اولويت هاي اقتصاد 1401 را اعلام كرد

تكليف مناطق آزاد را مشخص كنيد!
تعادل |

نشس��ت پاياني هي��ات نماين��دگان اتاق اي��ران در 
1400 برگزار شد. »سعيد محمد« دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد كه مهمان فعالان اقتصادي بود، »ضعف 
حكمراني«، »عدم اج��راي قوانين« و »عدم واگذاري 
اختيارات از س��وي 25 نهاد دخيل به مدير مناطق« 
را عمده ضعف هاي مناطق آزاد برشمرد. او با انتقاد از 
اينكه در مناطق آزاد ده ها واحد تصميم گير وجود دارد، 
در اظهاراتي عنوان كرد كه وظايف به صورت جزيره اي 
انجام مي شود و همين باعث سرخوردگي توليدكننده 
و صادركننده شده، به طوري كه استنباطشان اين است 
كه كار در سرزمين اصلي راحت تر است. محمد با تاكيد 
بر اينكه بايد تكليف خود را در مناطق آزاد مش��خص 
كنيم، بيان كرد كه ي��ا بايد ويژگي هاي اين منطقه را 
بپذيريم يا بايد آن را تعطيل كنيم ورفتار دوگانه در اين 
منطقه پاسخگو نيست؛ چراكه قوانين خلق الساعه به 
اين منطقه و مسير سرمايه گذاري لطمه مي زند. از سوي 
ديگر، چالش ها وموانعي كه پيش روي فعالان اقتصادي 
مناطق آزاد وجود دارد، نيز تش��ريح ش��د. در بخش 
ديگري از اين نشست، رييس پارلمان بخش خصوصي، 
اولويت هاي اقتصاد 1401 با فرض احياي برجام را به 
دولت پيشنهاد داد. »مديريت منابع ارزي آزاد شده در 
پس��اتحريم« به عنوان اولويت اصلي و »تأمين پايدار 
كالاهاي اساس��ي و نهاده هاي توليد« اولويت بعدي 
عنوان شد كه بايد در دستور كار دولتمردان قرار گيرد. 
همچنين بخش خصوصي بررس��ي دو محور داراي 
اولويت براي اصلاحات اقتصادي يعني ثبات بخشي 
به اقتصاد از طريق مهار تورم و جلوگيري از نوس��انات 
بازار ارز و اصلاح نظام قاعده گذاري با تأكيد بر حمايت 

از سرمايه گذاري مولد را تأكيد قرار داد.

   آينده اقتصاد با احياي برجام
غلامحسين شافعي، رييس اتاق ايران در نشست پاياني 
هيات نمايندگان اتاق ايران در سال 1400 با اشاره به 
جنگ روسيه و اوكراين و همچنين مذاكرات هسته اي 
ايران و 1+4، گفت: جنگ روس��يه با اوكراين پارادايم 
فكري برخي از كش��ورهاي درگير توافق هسته اي را 
تغيير داده و اميدواريم مسوولان كشور با درك شرايط 
جديد مجموعه سياست هايي را به سرعت اتخاذ كنند 
كه مانع آن ش��ود كه اي��ران از بازيگر اصلي تبديل به 

زمين بازي ديگران شود.
او با اش��اره به احتم��ال حصول تواف��ق در مذاكرات 
هس��ته اي و رفع تحريم ها، افزود: از ديدگاه اقتصادي 
طي س��ال هاي اخير به دليل فش��ارهاي تحريم هاي 
ظالمانه و همين طور تنگناي مالي دولت ناشي از بحران 
كرونا و البته ضعف مديريت اقتصادي كشور در طول 
سال هاي گذش��ته عموماً مربوط به اقدامات معطوف 
به بقاي اقتصادي كشور بوده و در صورت نهايي شدن 
توافق برجام و برطرف شدن تحريم ها و محدوديت ها بر 
اقتصاد ايران شايسته است كه رويكرد مديريت اقتصاد 

به سمت اقتصاد توسعه اي تغيير كند.
شافعي نسبت به تكرار تجربه استفاده از فرصت هاي 
اقتصادي در دور اول برجام هش��دار داد و اظهار كرد: 
بخش خصوصي پيشنهاد مي كند اقدامات سياستي 
ذيل به تفكيك بازه زماني كوتاه مدت و ميان مدت در 

دستور كار دولت قرار گيرد.
رييس اتاق ايران، مديريت منابع ارزي آزاد ش��ده در 
پس��اتحريم را اولويت اصلي دولت عنوان كرد وگفت: 
بعد از آزادسازي منابع مالي بلوكه شده ايران و فروش 
نفت كشور با قيمت هاي بالا، يك خطاي راهبردي و 
همچنين شرايطي واردات بي رويه كالاهاي مصرفي 
و لوك��س و افزايش قاچاق و پيگيري سياس��ت هاي 
ناپايدار عوامگرايانه و ايجاد رونق بي كيفيت و موقتي 
در اقتصاد كشور اس��ت. كاهش موقت نرخ ارز به زير 
نرخ هايي كه رقابت پذيري اقتصاد ملي را كاهش دهد. 
اگرچه رفاه كوتاه مدتي را به دنبال خواهد داشت اما به 
جريان فرار سرمايه از كشور و كاهش صادرات غيرنفتي 

دامن مي زند.
ش��افعي، تأمين پايدار كالاهاي اساسي و نهاده هاي 
توليد را اولويت بعدي در پساتحريم دانست و افزود: هر 
اقدامي در كوتاه مدت نيازمند در نظر گرفتن تحولات 
بين المللي به ويژه پيامدهاي ناش��ي از جنگ روسيه 
با اوكراين اس��ت. اين جنگ با توجه به درگير ش��دن 
مستقيم بازيگران مهمي همچون روسيه، اتحاديه اروپا 
و امريكا درآن، پيامدهاي گسترده و قابل ملاحظه اي 
بر رش��د اقتصاد جهان و كاهش توليد برخي كالاها و 
افزايش قيمت بس��ياري از كالاها و خدمات و اختلال 
گسترده در زنجيره تأمين جهاني خواهد داشت. او ادامه 
داد: از دول��ت انتظار مي رود با كمك بخش خصوصي 
نسبت به تأمين پايدار نيازهاي اساسي كشور و تأمين 
شركاي تجاري جدي اقدام كند. به ويژه آنكه چشم انداز 
توقف اين جنگ در هاله از ابهام قرار دارد و اين احتمال 

مي رود كه اين بحران ادامه داشته باشد.
ش��افعي در ادامه به تش��ريح برنامه هاي ميان مدت 
در صورت احي��اي برجام پرداخت وگف��ت: با توجه 
به گش��ايش هاي احتمالي ناش��ي از توافق برجام در 
ميان م��دت و بلندمدت انتظار م��ي رود، يك رويكرد 
توس��عه محور مبتني بر برنامه و كار كارشناس��ي در 

دستور كار دولت قرار گيرد. 
او اعلام ك��رد: اتاق اي��ران قوياً توصي��ه مي كند با 
آسيب شناسي روزهاي طي شده از تكرار اشتباهات 
گذشته در اين حضور اجتناب شود در همين راستا 
بخش خصوصي بررسي دو محور داراي اولويت براي 
اصلاحات اقتصادي يعني ثبات بخشي به اقتصاد از 

طريق مهار تورم و جلوگيري از نوس��انات بازار ارز 
و اصلاح نظام قاعده گذاري ب��ا تأكيد بر حمايت از 

سرمايه گذاري مولد تأكيد دارد.
شافعي در بخش ديگري از س��خنان خود با اشاره به 
ميزباني اتاق ايران از سعيد محمد، دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد، گفت: يكي از سازمان هايي كه در صورت 
رفع تحريم ها مي تواند نقش كليدي را در رشد اقتصادي 
كشور ايفا كند، سازمان مناطق آزاد كشور است كه از 
اين نظر وظيفه سنگين بر دوش آقاي مهندس محمد و 
همكارانشان قرار دارد. رييس اتاق ايران، تعيين و تدوين 
نقش��ه راه توليد در قالب و استراتژي توسعه صنعتي 
كش��ور، بازتعريف نقش مناطق آزاد ويژه، مكان يابي 
درست و بهره گيري از مطالعات فني-اقتصادي پيش از 
تأسيس مناطق آزاد، گسترش و تقويت زيرساخت هاي 
اقتصادي مناسب براي توليد و صادرات، ايجاد تنوع در 
درآمدهاي اين مناطق، اصلاح و به روزرساني قوانين و 
مقررات جذب سرمايه گذاري خارجي، بانك، بيمه و 
بازارهاي مالي و همچنين تقويت نظارت بر عملكرد 
مناطق و ارايه مستمر آمار عملكرد توسط سازمان هاي 

متولي را ازجمله اين پيشنهادات عنوان كرد.

    دلايل عدم توفيق مناطق آزاد تجاري 
امير عابدي، رييس كميسيون توسعه صادرات غيرنفتي 
اتاق ايران به اهداف، شاخص هاي عملكردي و دلايل 
عدم توفيق مناطق آزاد تجاري و صنعتي اشاره كرد. او 
با بيان اين مطلب كه تنها 10 درصد از سرمايه گذاري 
خارجي كل كش��ور در مناطق آزاد صورت گرفته، به 
سهم صادرات از اين مناطق نس��بت به صادرات كل 
كشور اش��اره و تصريح كرد: به طور متوسط 1.2 دهم 
درصد صادرات كل كش��ور از اين مناطق بوده است. 
واردات در مناطق آزاد نيز 3.1 دهم درصد واردات كل 
كشور برآورد مي شود، اين در حالي است كه رويكرد اين 
مناطق توسعه صادرات و صادرات مجدد است. عابدي 
سهم يك درصد از ميزان توليد و سهم 4 درصدي در 
ايجاد اشتغال در مناطق آزاد را ديگر آمارهايي دانست 
كه بايد مورد توجه و تحليل متوليان قرار گيرد. عابدي 
به دلايل دور شدن مناطق آزاد تجاري كشور از اهداف 
اوليه خود اشاره و تأكيد كرد: در اين رابطه مي توان به 
اعطاي غيرهدفمند معافيت ها در مناطق آزاد تجاري، 
درآمد س��ازمان مناطق آزاد، فقدان زيرساخت هاي 
مناسب، مكان يابي نامناسب براي راه اندازي مناطق 

آزاد و مواردي از اين دست اشاره كرد.
مظفر عليخاني معاون استان ها و تشكل هاي اتاق ايران 
در ادامه به بيان دلايل عدم توفيق مناطق آزاد پرداخت 
و گفت: مهم ترين دليل به ضعف قانون و آيين نامه هاي 
اجراي��ي آن بازمي گردد. نكت��ه دوم مربوط به ضعف 
زيرساخت هاس��ت. در مناطق آزاد دنيا ابتدا دولت ها 
همه زيرس��اخت ها را در اين مناطق آماده مي كنند و 
بعد بخش خصوصي براي انجام فعاليت اقتصادي خود 
وارد اين مناطق مي شوند. اما در اينجا عمدتاً مناطق 
آزاد بدون راه اندازي زيرساخت ها كليد زده مي شوند و 
بعد ايجاد اين زيرساخت ها را به درآمدهاي مناطق كه 
عمدتاً ناشي از واردات است گره مي زنند. لذا اين مناطق 
عمدتاً به جاي اينكه سكوي پرتاب صادرات باشند به 

مبادي واردات تبديل شده اند.
به گفته عليخان��ي فقدان رويكرد اقتص��ادي در اين 
مناطق و همچنين عدم مديريت يكپارچه در مبادي 
ورودي و خروجي در س��رزمين اصلي، از ديگر موانع 
عملكرد مطلوب اين مناطق است. او با اشاره به موانع 
همكاري اتاق ها با مناطق آزاد بيان كرد: در مقام اجرا 
يكي از چالش هاي ما با مناط��ق آزاد در حوزه صدور 
كارت بازرگاني است. متأسفانه در مناطق هم فرآيند 
صدور و تمديد پيچيده است و هم ناهماهنگي هايي 
كه بين مناطق و اتاق ها تجربه مي ش��ود مشكل ساز 
شده اس��ت. او با اشاره به اينكه ناهماهنگي در سامانه 
جامع تجارت در مناطق خيلي بيشتر است افزود: در 
برخي مناطق مشكل صدور مفاصا حساب مالياتي و 
تأمين اجتماعي وج��ود دارد و در برخي مناطق كه با 
تغيير مديران روبرو هستيم اين چالش پررنگ تر شده 

اس��ت. مثلًا در عمل در اين مناطق در دو ماه گذشته 
در فرآيند تمديد كارت ها با مش��كل مواجه شده ايم. 
عليخاني گفت: در حوزه مش��كلات ارزي متأس��فانه 
بسياري از صادركنندگان در اين مناطق به دليل فقدان 
زيرساخت ها براي حل مشكلات ارزي خود حتماً بايد به 
سرزمين اصلي مراجعه كنند كه اين بوروكراسي خاصي 
را ايجاد مي كند. به علاوه بسياري از بانك هاي ما شعب 
ارزي فعال در مناطق ندارند و رفت وآمدها مشكلات 
بيشتري ايجاد مي كند. فقدان شعب ارزي بانك هاي 
خارجي هم مشكل ساز شده است. او تأكيد كرد: قوانين 
گمركي و ناهماهنگ ها ميان گمرك منطقه و گمرك 
ايران در سرزمين اصلي برقرار است مشكل عمده ديگر 
ما در اين مناطق اس��ت. در حوزه ماليات هم با اينكه 
فلس��فه وجودي مناطق آزاد معافيت ه��اي مالياتي 
است، اما در قانون 1400 فعالان اقتصادي در مناطق را 
مشمول پرداخت ماليات بر ارزش افزوده كردند. اين را 
هم بايد اضافه كنم كه در مناطق براي ثبت تشكل هاي 
اقتصادي مان فاقد يك سازوكار قانوني هستيم كه يك 

ضعف اساسي است. 

     محمد منتقد رفتاردوگانه به مناطق آزاد شد
دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد كه در اين نشس��ت 
حضور يافته بود، از مناطق آزاد، ظرفيت ها و مشكلات 
آن گفت. در ابتدا سعيد محمد، از لزوم تقويت ارتباط 
دول��ت با بخش خصوصي گفت: باي��د اين ارتباط ها 
نهادمند باشد؛ براي همين مي توانيم تفاهم نامه اي 
امضا كنيم. محمد به وضعيت مناطق آزاد در ايران و 
جهان اشاره كرد: وقتي مناطق آزاد ايران را با منطق 
آزاد در دنيا مقايسه مي كنيم، متوجه نواقص موجود 
در مناطق آزاد كشور مي شويم. در دنيا 5400 منطقه 
آزاد و ويژه اقتصادي فعال است و رشد ايجاد مناطق 
آزاد به صورت شتابان در حال رشد است. 75 درصد 
برترين اقتصاد دنيا يعني چين، در مناطق آزاد و ويژه 
رقم مي خورد. در امارات و تركيه هم موتور پيشران 
اقتصاد مناطق آزاد است. ما بايد خود را به استاندارد 

جهاني نزديك كنيم.
او درباره تاريخچه و اهداف مناطق آزاد گفت: مناطق 
آزاد هفت نسل را از سر گذرانده است: نسل اول مناطق 
آزاد تجارت محور بود كه براي رونق گرفتن تجارت بعد 
از جنگ جهاني دوم كار مي كرد. نسل دوم توليد محور 
بود؛ نسل سوم مناطق آزاد خدمات بود كه در كنار توليد 
و تجارت كار مي كرد لازمه آن خدمات پولي_مالي و 
بيمه اي بود. نسل چهارم مناطق آزاد دانش بنيان بود 
و نس��ل پنجم مناطق آزاد، منطقه آزاد جامع و نسل 
ششم مناطق آزاد فرامرزي و مشترك شكل گرفت و 
امروز چين نسل هفتم مناطق آزاد يعني مناطق آزاد 

ديجيتال را راهبري مي كند.
او ادامه داد: ما در نسل اول مناطق آزاد هستيم؛ حتي 
در بخش توليد و خدمات دچار نوسان هستيم. استفاده 
چنداني از اين ابزارها در مناطق آزاد نمي شود. در كشور 
۸ منطقه آزاد فعال داريم، كه هفت منطقه جديد هم 
ابتداي امسال مصوب ش��د و در كنار 7۹ منطقه ويژه 
اقتصادي مصوب و 32 منطقه ويژه اقتصادي فعال است. 
مناطق ويژه نياز به سازمان مسوول دارد كه تعدادي 
از آنها در اختيار وزارت صنعت، نفت، مخابرات و غيره 
اداره مي ش��ود و تعدادي از آن ه��م در اختيار بخش 

خصوصي است.
او تصريح كرد: 45 درصد از تجارت در بخش صادرات در 
مناطق ويژه و آزاد اقتصادي انجام مي شود؛ البته خيلي 
از منطقه هاب انرژي هستند و صادرات نفتي هم در آنجا 
انجام مي شود. درصد توليد و صادرات در مناطق آزاد 
پايين است، اما اينكه هنوز مناطق آزاد به ظرفيت لازم 
نرسيده ولي همچنان مناطق جديدي ايجاد مي شود، 

محل سوال است.
محمد تأكيد كرد: اما امروز در كشور جوي ايجادشده 
كه تمام اس��تان ها مي خواهند به منطقه آزاد تبديل 
شوند. از 74 گذرگاه مرز 32 گذرگاه در داخل مناطق 
آزاد اس��ت و ما هر روز ب��ا درخواس��ت هاي زيادي 
مواجهيم كه جاهاي جديدي به منطقه آزاد تبديل 

شود. دبير شوراي عالي مناطق آزاد گفت: اين مناطق 
براي تجارت و رونق توليد شكل گرفته، اما ديد اشتباه 
مديران اين است كه فكر مي كنند بايد از اين فرصت ها 
براي محروميت زدايي اس��تفاده كنند. براي همين 
اكثر اين مناطق مسكوني است. وسعت منطقه يكي 
از مشكلات است. او، افزود: همه مي گويند مناطق آزاد 
به جايگاه اصلي خود نرس��يده است؛ آسيب شناسي 
كار درس��تي است ولي بايد از گذشته درس بگيريم. 
ص��ادرات ما از مناطق آزاد يك ميليارد دلار اس��ت و 
واردت 1.2 ميليارد بوده؛ بعضاً اينگونه مي گويند كه 

مناطق آزاد سكوي واردات است. اين اشتباه است.
او تصريح كرد: مناطق آزاد نياز به زيرس��اخت دارد و 
طبق قانون بايد دولت اين زيرساخت ها را تأمين كند؛ 
از آنجا كه اين كار نش��ده، دولت سهميه اي واردات 
كش��ور يعني حدود 3 ميليارد دلار را به مناطق آزاد 
داد تا از محل عوارض 15 درصد سود تجاريان توسعه 
زيرساخت انجام شود. البته اين كار اشتباهي است و 
دولت مي توانست اين عوارض را خودش دريافت كند 
و در اختيار مناطق آزاد قرار دهد. البته اين واردات مال 
سرزمين اصلي است كه سود بازرگاني آن در اختيار 
مناطق آزاد اس��ت. از ابتداي سال 1400 حدود 1,2 
ميليارد دلار در مناطق آزاد واردات داش��تيم كه 50 
درصد اين مبل��غ مواد اوليه مورد نياز توليدكننده ها 

بود و بخشي هم كالاي همراه مسافر بود.
محمد تصريح كرد: مناطق آزاد سكوي واردات و قاچاق 
نيست؛ طبق آمار ستاد مبارزه با مواد مخدر 7 درصد 
قاچاق كالا در مناطق آزاد انجام مي شود. مناطق آزاد 
به شدت رصد مي شود و نظارت در اين منطقه بسيار 
قوي اس��ت. البته بايد اين آمار به حداقل برس��د. اين 
ذهنيت ها باعث مي شود تصميم اشتباهي بعداً اتخاذ 
شود. حدود 2500 واحد صنعتي در مناطق آزاد فعال 
است. در بخش SME ها مساله اشتغال زايي خيلي مهم 
است. مناطق آزاد تبديل به هاب انرژي مي شود و اينها 

نقاط قوت مناطق آزاد است.
محمد به حكمراني در مناطق آزاد اشاره كرد و آن را 
يكي از ضعف هاي آن دانست. در منطقه آزاد مشكل 
عدم اجراي قوانين را داريم و بايد ماده 65 اجرا شود و 
هيچ كدام از 25 نهاد دخيل در مناطق آزاد اختيارات 
خود را به مدير منطقه واگذار نمي كنند. اين وظايف 
به صورت جزيره اي انجام مي شود و صادركننده هم 
از اين وضعيت خسته مي شود. در مناطق آزاد ده ها 
واحد تصميم گير وجود دارد كه فكر مي كنند كار در 
سرزمين اصلي راحت تر است. او با تاكيد بر اينكه بايد 
تكليف خود را در مناطق آزاد مشخص كنيم؛ گفت: 
يا بايد ويژگي ه��اي اين منطقه را بپذيريم يا بايد آن 
را تعطيل كنيم. رفتار دوگانه در اين منطقه پاسخگو 
نيس��ت. قوانين خلق الس��اعه به اين منطقه و مسير 
س��رمايه گذاري لطمه مي زند. در 13 دي ماه 1400 
قانوني مصوب شد كه در مناطق آزاد دو بار ماليات بر 
ارزش افزوده از فرد گرفته مي شود و همه اينها به خاطر 
ابهام در اين قانون است. در كنار ما امارات اعلام كرده 
كه براي سرمايه گذاران تس��هيلات و زمين رايگان 
مي دهد؛ وقتي اينها را در كنار هم قرار مي دهيم بسيار 

ناراحت كننده است. 
او با بيان اينكه پيگير هس��تيم ك��ه مناطق آزاد را به 
جايگاه خود برگردانيم جلسات و پيگيري هايي هم در 
اين زمينه داشتيم، متذكر شد: مي توانيم از تهاتر نفت 
در مناطق آزاد استفاده كنيم، تفاهم نامه هاي خوبي با 
چين براي فاينانس در مناطق آزاد پيگيري كرده ايم. 
همچنين بانك آفشور در اين مناطق در حال پيگيري 
است كه سرمايه مورد نياز آن را به پنج ميليون دلار 
كاهش داده و به دنبال جذب سرمايه گذاري هستيم. 
اين بانك ه��ا مي توانند در تضامي��ن ارزي و فروش 
اوراق ارزي كمك كننده باشند. وي افزود: مورد ديگر 
بورس هاي بين المللي است كه موافقت سازمان بورس 
را در اين مورد اخذ كرده ايم اما هنوز مجوزهاي لازم 
صادر نش��ده است. براي ش��ركت تامين سرمايه در 
مناط��ق آزاد مجوز گرفته اي��م و موضوع صرافي ها و 

رمزارزها را دنبال مي كنيم.

آخرين مرحله از فروش 
خودروهای فيدليتی و ديگنيتی 

در سال 1400 به پايان رسيد

جديدترين فروش خودروهای ديگنيتی و فيدليتی که به 
صورت آنلاين انجام شد و متقاضيان از اکثر استان ها موفق 
به ثبت نام ش��دند، به پايان رسيد. شرکت بهمن موتور 
ضمن تشکر از متقاضيان خودروهای ديگنيتی و فيدليتی 
اتمام ظرفيت عرضه شده برای اين دو محصول، ساعت 
11:02 دقيقه اعلام کرد. در اين روش فروش به منظور 
اطمينان در عرضه خودرو به مصرف کنندگان، س��ند 
 خودرو به مدت يکسال در رهن شرکت قرار می گيرد. 
گفتنی اس��ت از تير ماه س��ال جاری ف��روش ماهانه 
خودروهای ديگنيتی و فيدليتی با قيمت قطعی انجام و 
کليه خودروها در موعد مقرر تحويل شد. شرکت بهمن 
موتور ضمن عذرخواهی از متقاضيانی که موفق به خريد 
نشدند، اعلام کرد عرضه مجدد خودروهای مذکور در 
سال آينده از طريق وب س��ايت رسمی گروه بهمن به 
نش��انی www.bahman.ir و صفحه های رسمی 

بهمن موتور در شبکه های اجتماعی اعلام خواهد شد.

در گفت وگو با رييس هيات مديره 
انجمن قير ايران اعلام شد 

 1۸ تير به نام روز صنعت قير ايران 
نامگذاري شد

 داود محمدي رييس هيات مديره انجمن قير ايران پس 
از برگزاري آخرين جلس��ه هيات مديره اين انجمن در 
سال جاري اعلام كرد، به منظور ارتقاء علمي صنعت قير 
و توسعه فعاليت هاي پژوهش��ي -  صنعتي و فن آورانه 
علاوه بر انجام اقدامات اصولي و زيربنايي، اعضاي هيات 
مديره انجمن تصميم گرفتند 1۸ تيرماه سالروز تاسيس 
انجمن قير ايران را به عنوان روز صنعت قير ايران نامگذاري 
كنند. داود محمدي در گفت وگو با خبرنگار انجمن قير 
ايران، ارتقاي جايگاه صنعت قير در كشور، هماهنگي 
و هم افزايي هر چه بيش��تر ميان فعالان اين صنعت به 
منظور افزايش كارآمدي و همچنين پاسداشت خدمات 
كارگران، متخصصان و مديران خدوم و گمنام اين عرصه 
را از ديگر اهداف برگزاري روز صنعت قير ايران بر شمرد. 
وي خاطرنش��ان كرد؛ تنها مورد مشابه اين موضوع در 
جهان مربوط به كشور بلژيك بوده كه روز 23 مارس را 
به عنوان روز جهاني قير و آسفالت توسط انجمن قير و 
آسفالت بلژيك اعلام نموده است و همه ساله در اين تاريخ 
همايشي در شهر بروكسل برگزار مي شود. رييس هيات 
مديره انجمن قير ايران افزود، در نظر داريم در سال 1401 
به مناسبت روز صنعت قير ايران برنامه هاي متنوعي را با 
همكاري و مشاركت دست اندكاران اين عرصه به ويژه 
دانشگاه ها و مراكز علمي فعال در اين حوزه برگزار كنيم. 
محمدي در ادامه افزود، براي برگزاري هر چه باشكوه تر 
روز صنعت قير ايران آماده دريافت نظرات و پيشنهادات 
دس��ت اندركاران و فعالان اين صنعت در همه سطوح 
هستيم. وي در پايان اظهار اميدواري كرد، در سال جديد 
با حمايت دولت خدمتگزار و مجلس انقلابي و همدلي و 
همراهي مديران و كارشناسان و كارگران صنعت قير ايران 
 اين صنعت نقش واقعي خود در توليد ملي، اشتغال زايي 

و ارزآوري براي كشور به نحو مطلوب ايفا كند.

مانور سراسري شناسايي رفع 
كانون هاي خطر در شبكه هاي 

توزيع برق استان بوشهر برگزار شد

به گزارش روابط عمومي شركت توزيع نيروي برق استان 
بوشهر، غلامرضا حشمتي روز چهارشنبه در تشريح اين 
خبر اظهار كرد: از اهداف اصلي مانور سراسري شناسايي 
و رفع كانون هاي خطر و ايمن سازي در شبكه هاي توزيع 
مي توان به استاندارد سازي و بهبود پايداري شبكه افزايش 
ايمني تاسيسات و شبكه توزيع و رضايتمندي مشتركين 
و افزايش ايمني شهروندان اشاره كرد. وي بيان كرد: در اين 
رزمايش با مشاركت 60 تيم عملياتي، 210 نيروي فني و 
اجرايي، 60 خودرو سبك و 25 خودرو سنگين عملياتي 
اجرا گرديده است. حش��متي ادامه داد: در اين عمليات 
1763 نقطه ش��بكه برق ش��امل جابه جايي و نصب دو 
دستگاه پست برق هوايي، جاجايي بيش از 150 پايه برق 
در معابر پرخطر، تعويض 4 دستگاه تابلو شالتر فرسوده، 
172 جوش��كاري لولا، 131 جوشكاري جاقفلي و 145 
مورد نصب قفل، تعويض ترمينال و اصلاح دريچه پايه هاي 
روشنايي 735 مورد، جمع آوري اشياي اضافه روي شبكه 
مانند تابلوهاي تبليغي و بنره��ا در 101 مورد و تعويض 
15 پايه فرسوده اضطراري از ديگر اقدامات انجام شده در 
قالب مانور سراسري شناسايي و رفع كانون هاي خطر و 
ايمن سازي در شبكه هاي توزيع برق استان بوشهر است.
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خبرروز

۱۱۸ هموطن بر اثر كرونا جان باختند
بنا بر اعلام مركز روابط عمومي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي ۱۱۸ بيمار كوويد۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان اين بيماري به ۱۳۸ هزار و ۹۴۹ نفر رس��يد و ۶۱۰ بيمار جديد بستري شدند. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي 
تشخيصي، ۳ هزار و ۳۳۰ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد، مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و 
۱۲۳ هزار و ۹۳ نفر رسيد. تاكنون ۶ ميليون ۷۷۹ هزار و ۴۹۴ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند، دو هزار 
و ۸۳۲ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. اكنون ۹۹ شهرستان 

در وضعيت قرمز، ۱۸۶ شهرستان در وضعيت نارنجي، ۱۵۴ شهرستان در وضعيت زرد و ۹ شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند. 

ادامهازصفحهاول

معايب و مزاياي دامنه نوسان
۳- از جمله ديگر مزايايي ك��ه موافقان حذف دامنه 
نوس��ان عنوان مي كنند، اين است كه با حذف دامنه 
نوسان حجم معاملات و نقدشوندگي سهام افزايش پيدا 
مي كند. چرا كه در شرايط فعلي خيلي از سهامداران 
تمايلي به خريد سهام در صف فروش يا تمايل به فروش 
آن در صف خريد ندارند. اين موارد با حذف دامنه نوسان 
كاملا معكوس مي شوند، چون در اين صورت زماني كه 
فشار عرضه افزايش پيدا كند، سهامدار عمده به منظور 
حفاظت از دارايي  هاي خود با خريد س��هام از ريزش 
قيمت آن جلوگيري خواهد كرد و شاهد افزايش حجم 

معاملات خواهيم بود.
معايب حذف دامنه نوسان: 

۱- ضعف ق��درت تحليل يكي از دلايلي اس��ت كه 
مخالفان حذف دامنه نوس��ان مطرح مي كنند. اين 
گروه از افراد معتقدند در بازاري مي توان دامنه نوسان 
را حذف كرد كه از قدرت تحليل بالايي برخوردار باشد 
و خريد و فروش اكثر معامله گران آن بر اساس تحليل 

صورت بگيرد نه بر اساس شايعات و بدون منطق.
 ۲- دليل ديگري كه موافقان وجود دامنه نوس��ان به 
آن اش��اره مي كنند ذكر اين نكته اس��ت كه با وجود 
دامنه نوسان، سرمايه گذاران فرصت كافي دارند كه 
اخبار مهم و جديد را مجددا ارزيابي كنند و به صورت 
ناآگاهانه معامله نكنند. به اين ترتيب وقوع واكنش هاي 

احساسي و نسنجيده در بازار كاهش مي يابد.
۳-ضعف عم��ق بازار و نبود ب��ازار گردان هاي قوي و 
حرفه اي، دليل ديگري است كه موافقان دامنه نوسان 
بر آن تاكيد دارند. ذكر اين نكته ضروري اس��ت كه با 
حذف محدوديت دامنه نوسان، در صورتي كه حجم 
معاملات در يك نماد پايين باش��د و بازارگردان  ها به 
وظيفه خود به شكل كامل و بهينه نتوانند عمل كنند، 
ممكن است قيمت سهام يك شركت در چند دقيقه 

ريزش سنگيني را تجربه كند.
بنابر توضيحات داده ش��ده در ح��ال حاضر با وجود 
مزايايي ك��ه دامنه نوس��ان دارد ليكن روند طبيعي 
معاملات را زير س��وال برده و باعث ب��ه وجود آوردن 
تمايل حركت قيمت سهام به حدود قيمتي سقف و 
كف در معاملات شده كه اين خود هيجان و تلاطم را در 
بازار افزايش مي دهد و در بلندمدت باعث از بين رفتن 
اعتماد سرمايه گذاران خواهد شد. در نتيجه لازم است 
سياستگذاران در اين زمينه تمهيداتي را بينديشند 
كه ضمن دفاع از حقوق و منافع سهامداران خرد، بازار 
سرمايه را به سمت يك بازار رقابت كامل سوق دهند. 
براي رس��يدن به اين هدف توجه به راه حل هاي زير 

مي تواند مفيد فايده باشد.
 - افزايش دامنه نوسان قيمت به صورت تدريجي

 - افزايش شفافيت اطلاعاتي شركت هاي بورسي به 
منظور جلوگيري از توقف طولاني مدت معاملات

 - تلاش به منظور ارتقاي سواد تحليلگري و كنترل 
هيجانات مي��ان معامله گران از طري��ق برنامه هاي 

آموزشي
 - افزاي��ش بازارگردان��ي ش��ركت ها ب��راي افزايش 

نقدشوندگي سهام.

رويداد

ش��ايد براي خيلي از افراد فرا رس��يدن عيد و س��ال نو 
پر از اتفاق هاي خوب و ش��اد باش��د، اما هستند كساني 
كه به واس��طه وضعيت مالي كه دارند، خيلي هم دل و 
دماغ اس��تقبال از عيد را نداشته باشند. زنان سرپرست 
خانوار، بازنشس��تگان و بس��ياري ديگر كه مستمري و 
حقوقي كه دريافت مي كنند حتي كفاف ۱۰ روز خرج 
زندگي ش��ان را نمي دهد، جزو همين دس��ته هستند. 
مديركل امور مستمري هاي سازمان تامين اجتماعي 
گفت: بازنشستگان زن سرپرس��ت خانوار كه براساس 
ضوابط تامين اجتماعي مشمول دريافت حق عائله مندي 
بوده اند و همسران )زن( بيمه شدگان يا مستمري بگيران 
متوفي از مبلغ عيدي به همراه مزاياي حمايت از خانواده 
)عائله مندي( بهره مند شدند. هيات وزيران ۲۴ بهمن 
ماه ۱۴۰۰ با تعيين ۱۶ ميليون ري��ال به عنوان پاداش 
پايان سال ۱۴۰۰ كاركنان و بازنشستگان دولت، مقرر 
كرد مبلغ ۴ ميليون ريال براي همس��ر و براي هر فرزند 
تحت تكفل نيز يك ميليون و ۵۰۰ هزار ريال به عنوان 
كمك هزينه خانواده  پرداخت ش��ود. به مشمولان اين 
تصويب نامه كه براساس قوانين و مقررات مربوط از كمك 
هزينه عائله مندي و اولاد برخوردار هستند، علاوه بر مبلغ 
عيدي موضوع مصوبه، در راستاي حمايت از خانواده و 
سياست هاي كلي خانواده در چارچوب اعتبارات قانوني 
به كاركنان متاهل مش��مول كمك هزينه عائله مندي 
و ح��ق اولاد ۴۰۰ هزارتومان و ب��ه ازاي هر فرزند تحت 
تكفل هم۱۵۰ هزار تومان پرداخت شد. سازمان تامين 
اجتماعي نيز هرساله ميزان عيدي تعيين شده از سوي 
هيات وزيران را به مستمري بگيران تحت پوشش خود 
پرداخت مي كند كه امسال نيز مبلغ تعيين شده براي 
حدود چهار ميليون مستمري بگير تخصيص داده شد و 
طي ۲ روز كاري در ۷ و ۸ اسفند ماه به اين افراد پرداخت 
كرد كه البته مزاياي حماي��ت از خانواده )عائله مندي و 
اولاد( براي افراد داراي شرايط براساس ضوابط مقرر، نيز 
به حساب آنان واريز شد. به همين منظور ناهيد حيدري 

مديركل امور مستمري هاي سازمان تامين اجتماعي 
تصريح كرد: هيات وزيران در تاريخ ۲۷ بهمن ماه ۱۴۰۰ با 
تعيين ۱۶ ميليون ريال به عنوان پاداش پايان سال ۱۴۰۰ 
كاركنان دولت و مستمري بگيران، مقرر كرد به مشمولان 
اين تصويب نامه كه براساس قوانين و مقررات مربوط از 
كمك هزينه عائله مندي و اولاد برخوردار هستند، علاوه بر 
مبلغ عيدي موضوع مصوبه، در راستاي حمايت از خانواده 
و سياست هاي كلي خانواده در چارچوب اعتبارات قانوني 
به كاركنان متاهل مشمول كمك هزينه عائله مندي ۴۰۰ 
هزارتومان و به ازاي هر فرزند تحت تكفل هم۱۵۰هزار 
تومان هزينه ح��ق اولاد پرداخت كن��د. مديركل امور 
مستمري هاي سازمان تامين اجتماعي گفت: براساس 
آمارهاي موجود اكنون حدود ۴ ميليون مستمري بگير 
تحت پوشش سازمان تامين اجتماعي است كه به همين 
دليل در ۲۷ بهمن س��ال جاري و براساس تصويب نامه 

هيات وزيران، مبلغ عيدي اين افراد ابلاغ شد.

    پرداخت نشدن عيدي 
كمتر از يك درصد مستمري بگيران

مديركل امور مستمري هاي سازمان تامين اجتماعي 
با بيان اينكه تمام تلاش اين س��ازمان پرداخت به موقع 
عيدي مستمري بگيران است، اظهار داشت: ممكن است 
چنانچه هريك از مستمري بگيران به هر دليلي تاكنون 
عيدي ۱۴۰۰ خود را دريافت نكرده باشند مي توانند از 
طريق سامانه ارتباطات مردمي سازمان تامين اجتماعي 
با ش��ماره تلف��ن ۱۴۲۰ يا مراجعه حضوري به ش��عبه 
پرداخت كننده مس��تمري خود، علت پرداخت نشدن 
عيدي خود را پيگيري كنند. او اظهار داشت: به همين 
منظور لازم است كه مستمري بگيران اطلاعات خود را 
در اختيار همكاران سازمان تامين اجتماعي قرار دهند تا 
اين تعداد محدود افرادي كه هنوز عيدي نگرفته اند، نسبت 
به پرداخت عيدي آنها هم اقدام ش��ود. ناهيد حيدري با 
اشاره به اينكه البته سازمان تامين اجتماعي به صورت 

جدي براي اين تعداد اندك افرادي كه هنوز عيدي خود 
را دريافت نكرده اند، برنامه ريزي لازم دارد، تصريح كرد: 
تامين اجتماعي در واقع مي توان گفت كه ۱۰۰ درصد 
عيدي مستمري بگيران را پرداخت كرده است و شايد 
يك درصد اين افراد هنوز موفق به دريافت عيدي خود 
نشده باشند. حيدري با بيان اينكه ممكن است تكميل 
نبودن اطلاعات پرونده هاي مستمري بگيران يكي از 
دلايل پرداخت نشدن عيدي و مزاياي مصوبه هيات 
دولت باشد، اظهار داشت: به همين منظور لازم است 
كه مستمري بگيران مذكور در اسرع وقت نسبت به 
تكميل اطلاعات و مدارك خود اقدام نمايند تا پرداخت 
عيدي در اولين فرصت پس از تكميل اطلاعات ايشان و 

ارايه مدارك لازم پرداختي آنها انجام شود. 

    ۹۲ درصد از مستمري بگيران
 عيدي خود را دريافت كردند

مديركل امور مستمري هاي سازمان تامين اجتماعي 
گفت: در مجموع۹۲ درصد از مستمري بگيران عيدي 
خود را به همراه مبالغ حمايت از خانواده )عائله مندي يا 
حق اولاد يا هر دو اين مزايا( دريافت كرده اند و در مجموع 
هشت درصد از مستمري بگيران سازمان تامين اجتماعي 
با توجه به مصوبه مذك��و، صرفا مبلغ عيدي را دريافت 
كرده اند. حيدري ادامه داد: در مجموع هش��ت درصد 
پرداختي هاي مروبط به مستمري افراد مستمري بگير 
امسال سازمان تامين اجتماعي فقط عيدي بوده است. 
براس��اس آمار س��ازمان تامين اجتماعي بيش از ۱۴ 
ميليون و ۵۱۵ هزار نفر بيمه شده اصلي تحت پوشش 
تامين اجتماعي هستند كه در مجموع ۴۳ ميليون بيمه 
شده اين سازمان از خدمات درماني تامين اجتماعي 
بهره مند هستند. در بخش حوزه درمان مستقيم تعداد 
۳۸۵ مركز درماني ملكي شامل ۷۰ بيمارستان، پنج 
مركز جراحي محدود و ۳۱۰ درمانگاه و پلي كلينيك 

خدمات درماني به بيمه شدگان ارايه مي كنند.

پرداخت عيدي با حق عائله مندي به زنان سرپرست  خانوار داراي شرايط
رويخطخبر

مبلغ »وام« بازنشستگان تامين اجتماعي ۱۰ ميليون شد
مديرعامل س��ازمان تامين اجتماعي 
لحس��نه  ض ا قر م  ا و ت  يي��ا جز
تامي��ن  س��ازمان  بازنشس��تگان 
اجتماعي در س��ال آتي را اعلام كرد. 
ميرهاشم موسوي در اين باره گفت: 
يك��ي از خدمات��ي ك��ه مي تواند در 
شرايط س��خت معيش��تي به كمك 
بازنشستگان بيايد وام قرض الحسنه 

اس��ت كه تامي��ن اجتماعي، در كن��ار وام هايي 
كه ب��ه ش��كل عمومي قاب��ل پرداخت اس��ت و 
دولت ه��م تصميم��ات خوبي ب��راي آن درنظر 
 گرفته است. او افزود: توس��عه پرداخت وام هاي 
قرض الحسنه بازنشس��تگان را براي سال آينده 

خواهيم داش��ت. مديرعامل سازمان 
تامين اجتماعي با بيان اينكه بالغ بر 
۴۰۰۰ ميليارد تومان منابع براي اين 
منظور پيش بيني كرديم گفت: مبلغ 
وام ب��ه ازاي هرنفر ۱۰ ميليون تومان 
خواهد بود. در س��ال جاري اين مبلغ 
هفت ميليون تومان بود كه براي سال 
آتي ۴۰ درصد رش��د خواهد داشت. 
موسوي افزود: امس��ال حدود ۲۷۰ هزار نفر وام 
دريافت كردند كه پيش بيني ما براي سال آينده، 
بالغ بر ۴۰۰ هزار نفر است كه به اقتضاي شرايط 
پرداخت مي ش��ود و مي تواند خب��ر خوبي براي 

بازنشستگان باشد.

آماده باش ۲۰ هزار مامور پليس براي چهارشنبه سوري 
فرمان��ده انتظام��ي تهران ب��زرگ از 
آماده باش بي��ش از ۲۰ ه��زار مامور 
پلي��س ب��راي چهارشنبه س��وري 
خب��ر داد. س��ردار حس��ين رحيمي 
درب��اره تمهي��دات پلي��س ب��راي 
چهارشنبه س��وري گف��ت: يك��ي از 
مناس��بت هاي پي��ش رو ك��ه پليس 
ب��راي آن برنامه ريزي كرده اس��ت، 

چهارشنبه آخر سال اس��ت و ما مقتدرانه در اين 
روز حضور خواهيم داش��ت و با هر اقدام خارج از 
عرف و هنجارش��كنانه برخ��ورد خواهيم كرد. او 
ادامه داد: در همين راستا بيش از ۲۰ هزار مامور 
پليس تهران بزرگ از س��اعت ۱۴ تا پايان ش��ب 

در سراس��ر تهران به طور محسوس و 
نامحس��وس در آماده باش ب��وده و با 
تخلف��ات و اقدامات مجرمانه برخورد 
خواهند ك��رد. رحيمي اف��زود: البته 
پليس اقدامات خود براي چهارشنبه 
اخرس��ال را از ماه ها قبل آغاز كرده و 
مقادير قابل توجهي موادمحترقه را نيز 
كشف و ضبط كرده است. فرماندهي 
انتظام��ي تهران بزرگ تاكيد ك��رد افرادي كه به 
دليل تخلف و اقدامات مجرمانه در چهارش��نبه 
سوري بازداشت شوند تا پايان تعطيلات نوروزي 
در بازداشت خواهند بود و خودرويشان نيز براي 

همين مدت توقيف خواهد شد.

كاهش دما تا ۸ درجه
بر اس��اس اعلام اداره كل هواشناسي 
اس��تان تهران عمده بارش ب��اران از 
بعدازظه��ر سه ش��نبه و ط��ي روز 
چهارشنبه )۲۴ و ۲۵ اسفندماه( مورد 
انتظار است و از بعدازظهر چهارشنبه 
به ويژه در بخش هاي جنوبي اس��تان 
وزش ب��اد ش��ديد تا خيلي ش��ديد با 
احتمال خيزش موقت��ي گردوخاك 

پيش بيني مي ش��ود. بر اساس بررس��ي داده ها و 
نقشه هاي پيش يابي هواشناسي، وضعيت جوي 
استان تهران طي پنج روز آينده آسماني كمي ابري 
تا نيمه ابري گاهي همراه با وزش باد و در ساعات 
بعدازظهر در پ��اره اي نقاط به وي��ژه در ارتفاعات 
گاه��ي با رگبار پراكنده واحتم��ال رعد و برق، در 
بعضي مناطق به ويژه در بخش هاي جنوبي گاهي 
همراه با وزش باد نسبتا شديد تا شديد پيش بيني 
مي شود. آسمان پايتخت ۲۴ اسفندماه نيمه ابري 
و گاهي ابري و رگبار و رعد و برق و وزش باد و دماي 

هوا در گرم ترين و سردترين زمان به ۹ 
و ۱۸ درجه سانتيگراد مي رسد. اداره 
كل هواشناسي استان تهران، با صدور 
هشدار زرد رنگ از نفود سامانه بارشي 
و در بعضي س��اعات به ويژه س��اعات 
بعدازظهر رگب��ار باران گاهي همراه با 
رعد و برق و تگرگ و وزش باد ش��ديد 
موقت��ي در ارتفاعات، ب��ارش باران و 
برف و مه گاهي كولاك برف از ظهر دوشنبه )۲۳ 
اسفندماه( تا چهارشنبه )۲۵ اسفندماه( خبر داد. 
اين پديده جوي روز دوش��نبه )۲۳ اسفندماه( در 
ارتفاعات استان، روز سه شنبه )۲۴ اسفندماه( در 
مناطق شمالي و مركزي استان و روز چهارشنبه 
)۲۵ اس��فندماه( در مناطق اس��تان تهران پايدار 
است. به توصيه اداره كل هواشناسي استان تهران، 
محكم كردن سازه هاي موقت و پوشش گلخانه ها، 
پرهيز از پ��رواز گلايدر و هواپيماهاي س��بك در 

دستور كار قرار گيرد.

تعادل|
 ميزان حقوق دريافتي كارگران در سال 
۱۴۰۱ بالاخره تعيين ش��د، اما مساله 
اينجاس��ت كه اين حقوق با توجه به نرخ تورم و البته 
خط فقر و هزينه هاي س��بد معيشت چقدر مي تواند 
زندگي كارگران را به س��مت رفاه نسبي ببرد. زماني 
تعاوني هاي مصرف كارگري جايي بودند براي تامين 
اقلام سبد معيشت. جايي كه كارگران مي توانستند 
با قيمت مناس��ب حداقل هاي زندگي را براي خود و 
افراد خانواده ش��ان فراهم كنند، اما حالا با حذف اين 
تعاوني ها كه چند سالي است ديگر كسي اثري از آنها 
نمي بيند، وضعيت معيش��ت كارگران ه��ر رو بدتر و 
بدتر مي شود. در واقع از زماني كه كارفرمايان تصميم 
گرفتند به جاي بستن قراردادهاي رسمي و بلندمدت 
ب��ا كارگران به قراردادهاي موق��ت رو بياورند، زمينه 
از بين رفت��ن اين تعاوني ها را فراه��م كردند. همين 
اتفاق باعث ش��د تا كارگران هر روز بيشتر از روز قبل 
براي تامين معاش خود با مشكل مواجه شوند. زماني 
بود كه كارگران به واس��طه حض��ور همين تعاوني ها 
سفره هاي رنگيني داش��تند و حالا هر روز رنگ از رخ 
اين سفره ها بيشتر و بيشتر مي پرد. حالا حتي خريد 
نان و سيب زميني هم با قيمت هاي كنوني براي خيلي 
ازكارگران سخت شده است، نان دانه اي ۳ هزار تومان و 
سيب زميني كيلويي ۱۴ هزار تومان هزينه بالايي براي 
يك وعده غذاي يك خانواده ۴ نفره كه سرپرست آنها 
كارگر است رقم مي زند.   يعني حتي اگر قرار باشد هر 
روز همين غذا را بخورند، آن هم فقط در دو وعده بايد 
مبلغي بيش از يك ميليون تومان هزينه كنند. شايد 
براي خيلي افراد تص��ور چنين وضعيتي غير ممكن 
باش��د، اما براي كارگري كه جز حقوق دريافتي هيچ 
پش��توانه اي ندارد و از سوي ديگر هيچ امنيت شغلي 
هم به واسطه قراردادهاي موقت براي او تعريف نشده، 
نه تنها تصور اين زندگي ممكن است كه آن را با تمام 
وجودش هر روز تجربه مي كند، زيستن بر مدار نداري، 
ديگر براي كارگران و افراد كم بضاعت جامعه و البته 

اقشاري كه زماني جزو قشر متوسط جامعه به شمار 
مي آمدند و حالا به مدد تورم روز افزون به جرگه افراد 
زير خط فقر پيوسته اند، امري عادي به نظر مي رسد. 

    حدف تعاوني هاي مصرف 
به مدد كارفرمايان

ايرج ميرزاي��ي، فعال كارگ��ري درب��اره دلايل حذف 
تعاوني هاي مص��رف كارگري به »تع��ادل« مي گويد: 
اين كار به مدد كارفرمايان انجام ش��د، براي آنها تامين 
جاي��ي كه باي��د در آن كالاه��اي مورد ني��از كارگران 
را تامي��ن مي كردن��د و با قيم��ت مناس��ب در اختيار 
آنها ق��رار مي دادند هزينه بر بود و از س��وي ديگر وقتي 
پ��اي قراردادهاي موقت به ميان آمد براي بس��ياري از 
كارفرمايان اس��تفاده از اين قراردادها بسيار به صرفه تر 
بود تا اينكه مجبور باشند براي اخراج يك كارگر سنوات 
س��ال ها و حق و حق��وق او را پرداخت كنند و در نهايت 
هم ش��ايد حكمي كه صادر مي ش��ود بازگشت مجدد 
 كارگر به سر كار بود كه تمام اينها براي كارفرما هزينه بر 
بوده و حالا قراردادهاي موقت دس��ت آنها را در اخراج و 
استخدام كارگران به خوبي باز گذاشته است. او مي افزايد: 
از سوي ديگر شرايط اقتصادي به گونه اي رقم خورد كه 
افراد چاره اي جز پذي��رش همين قراردادهاي موقت را 
نداشته باشند، چرا كه بايد براي تامين هزينه هاي زندگي 
خود شغلي دست و پا مي كردند. در حال حاضر متاسفانه 
قانون كار بيش��تر از اينكه به نفع كارگران باشد به نفع 
كارفرمايان است و البته نمايندگان مجلس مي خواستند 
با اصلاح قان��ون كار و توافقي كردن دس��تمزدها براي 
پيشبرد اهداف كارفرمايان سنگ تمام بگذارند كه البته 
فعلا اين مساله از دستور كار خارج شده است.  ميرزايي در 
بخش ديگري از سخنانش مي گويد: اگر هنوز تعاوني هاي 
مصرف كارگران به فعاليت خود ادامه مي دادند در حال 
حاضر به اين ميزان از فقر در جامعه مواجه نبوديم. اين 
تعاوني ها تا حدود زيادي مي توانستند مايحتاج كارگران 
را تهيه كرده و كاري كنند كه اين قشر حداقل در تامين 
سبد معيشت خود مش��كل نداشته باشند. متاسفانه از 

آنجايي كه هيچ نظارتي بر عملكرد كارفرمايان صورت 
نمي گيرد و قانون هميشه به نوعي پشتيبان حقوق اينها 
بوده تا قشر ضعيف كارگر، باعث ش��د تا آنها به راحتي 
بتوانند تعاوني هاي مصرف را حذف كرده و حمايت خود 
از كارگران در زمينه معيشت را براي هميشه قطع كنند.  
اين فعال كارگري و كارشناس حقوق كار، با اشاره به نقش 
وزارت كار و رفاه اجتماعي در رونق دادن به تعاوني هاي 
مصرف كارگري مي افزايد: در واقع اگر وزارت كار در اين 
باره رفتار درستي از خود نشان مي داد و مانع از تعطيلي 
اين تعاوني ها مي شد، امروزه با اين ميزان از فقر در بين 
كارگران مواجه نبوديم. در واقع اين وظيفه وزارت كار 
بود كه مانع از تعطيلي و از بين رفتن اين تعاوني ها شود. 
هر چه باش��د اين وزارتخانه وظيفه دارد تا شرايط رفاه 
اجتماعي در جامعه را فراهم كند، اما متاسفانه در حال 
حاضر ش��رايط به گونه اي رقم خورده كه حتي معاون 
اين وزارت خانه از ميزان خط فقر در جامعه هم اطلاع 
دقيقي در دست ندارد و در حالي كه خط فقر از سوي 
بان��ك مركزي بيش از ۱۱ ميليون تومان اعلام ش��ده 
اين مقام مس��وول در برنامه تلويزيوني خط فقر را ۴ تا 
۵ ميليون اعلام مي كند. در چنين شرايطي چطور بايد 

توقع بهبود وضعيت كارگران را داشته باشيم؟

   كاهش كارگران رسمي
 تضعيف تعاوني هاي مصرف كارگري

مدير سرپرس��تي هاي اتحاديه امكان ني��ز در اين باره 
گفت: امروز برخي كارفرمايان حاضر نيستند محلي را 
براي تعاوني مص��رف قرار دهند و نيرو براي ارايه كالا به 
كارگران و تهيه كالا اختصاص دهند. در واقع همزمان 
با رونق گرفتن قراردادهاي موقت كار و كاهش كارگران 
رس��مي، تعاوني هاي مصرف كارگري تضعيف شد و به 
مرور زمان از صحنه خارج ش��د.  ابوالقاسم دولتشاهي 
افزود: متاس��فانه به نام حمايت از تولي��د، قراردادهاي 
موقت كار رواج پيدا كرد و امروزه كار به جايي رسيده كه 
۹۵ درصد كارگران قراردادي هستند، تاسف آورتر اينكه 
كارگر قراردادي امنيت شغلي ندارد و نمي تواند حتي حق 

خودش را مطالبه كند. او با اعلام اينكه در اوايل انقلاب 
شوراهاي اسلامي كار قدرت مطالبه گري داشتند، گفت: 
با رونق قراردادهاي كار امنيت شغلي كارگران به مخاطره 
افتاد، به نوعي كه اول قراردادهاي يكساله مطرح شد و 
هنگامي كه ديدند صداي كارگران درنيامد، قراردادها را 
سه ماهه كردند و بعد از آن قراردادهاي يك ماهه تعريف 
شد و امروزه كارگراني هس��تند كه حتي بدون قرارداد 
مشغول به كار هستند و امنيت شغلي ندارند.  مشاور عالي 
مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي مصرف كارگري گفت: 
در گذش��ته كه كارگر رسمي وجود داشت، نمايندگان 
كارگري از كارفرما مطالبه خدمات رفاهي مي كردند و 
يكي از مواردي كه نمايندگان كارگري با جديت دنبال 
مي كردند، تشكيل تعاوني مصرف كارگري در كارخانه 
بود. او با اعلام اينكه در كارخانه ها بخشي براي انبار تعاوني 
مصرف اختصاص داده مي شد، گفت: كارفرمايان در آن 
زمان براي كارگران تعاوني مص��رف ايجاد مي كردند، 
حتي براي اين تعاوني ها نيرو مي گذاشتند و ماشين در 
اختيار تعاوني قرار مي دادند تا كالا با قيمت ارزان به دست 
كارگران برسد و سفره كارگران رنگين باشد.  دولتشاهي 
با ابراز تاس��ف از اينكه قرارداد موقت كار امنيت شغلي 
كارگران را از بين برده اس��ت، گفت: ق��رارداد كار باعث 

شده كارگران جرأت مطالبه گري نداشته باشند، نماينده 
كارگري كه به دنبال گرفتنِ امتياز از كارفرما باش��د در 
اولين فرصت از سوي كارفرما اخراج مي شود. او با تاكيد 
بر اينكه كارفرمايان مرام و گذشت سابق را ندارند، گفت: 
امروز كارفرمايان حاضر نيستند محلي را براي تعاوني 
مصرف ق��رار دهند و نيرو براي اراي��ه كالا به كارگران و 
تهيه كالا اختصاص دهند. مدير سرپرستي هاي اتحاديه 
امكان با ابراز تاسف از اينكه برخي كارفرمايان امروز فقط 
و فقط پول را مي شناس��ند، گفت: نگاه منفعت طلبانه 
كارفرمايان به قدري ش��دت گرفته كه حاضر نيستند 
براي آنكه كارگران نفعي ببرند تعاوني مصرف ايجاد كنند. 

    پول تعاوني ها
 در جاي ديگري سرمايه گذاري مي شود

او گفت: كارفرمايان به جاي آنك��ه خودرو در اختيار 
تعاوني مصرف قراردهند، پولش را در جاهاي ديگري 
سرمايه گذاري مي كنند و كارگري كه قرار است از بازار 
كالاي ارزان قيمت براي تعاون��ي مصرف خريداري 
كند و در اختيار كارگران ق��رار دهد را در بخش هاي 
ديگري به كار مي گيرند، بنابراين ملاحظه مي كنيم 
كه كارگران قرباني بي توجهي به قانون كار، همه گيري 

قرارداد موقت و رونق نامهرباني كارفرمايان شده اند. 
دولتشاهي با اعلام اينكه كارگران نيز انگيزه اي براي 
ايجاد تعاوني مصرف ندارند، گفت: وقتي كارگر براي 
ايجاد تعاوني مصرف و خريد كالا با قيمت مناس��ب 
بايد به كارفرما التماس كند و در نهايت هم با برخورد 
نامناس��ب كارفرما روبرو شود، ترجيح مي دهد تن به 
اين كار ندهد.  او با اعلام اينكه وزارت كار نقش مهمي 
در تضعيف تعاوني هاي مصرف كارگري داشته است، 
گفت: زماني ك��ه وزارت تع��اون در وزارت كار و امور 
اجتماعي ادغام شد، معاونت تعاون وزارتخانه پيگير 
تشكيل تعاوني ها نشد و براي تعاوني مصرف كارگران 
نقش آفريني نكرد. مدير سرپرستي هاي اتحاديه امكان 
گفت: وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي اعلام كند 
تا چه ان��دازه براي ايجاد تعاوني هاي مصرف كارگري 
گام برداشته و چند جلسه براي رونق تعاوني مصرف 
كارگري برگزار كرده است؟  او با تاكيد بر اينكه تعاوني 
مصرف كارگري قرباني قراردادهاي موقت، بي توجهي 
وزارت تع��اون و كم لطفي و زياده خواهي كارفرمايان 
شده است، گفت: در گذشته بخش رفاهي وزارت كار 
به دنبال ايجاد تعاوني هاي مصرف در كارخانه ها بود اما 

امروز اين بخش تعطيل است و خروجي ندارد.

گزارش

حذف تعاوني هاي مصرف كارگري به دليل افزايش قراردادهاي موقت

زندگي بر مدار نداري
سفره هاي كارگران هر روز كوچك تر مي شود
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